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مورد روزنامه صبح ایران باید  فساد  گزارشگران  اینکه  بر  تاکید  با  قضائیه  قوه  رئیس 
تشویق قرار بگیرند، گفت: آن ها باید بدانند در این جامعه کسی که 
گزارشگر فساد بود مورد تشویق است؛ البته سخن از عیب جویی 
و رفتن در زندگی این و آن نیست که این مسئله مردود است؛ اما اگر 
باید  اعلام کرد، حتماً  اهلش  و  قانون  به  را در جامعه  کسی فسادی 
مورد تشویق قرار بگیرد. آیت الله سید ابراهیم رئیسی  درهجدهمین 
همایش دادستان های سراسر کشور با عنوان »تحول در دادسرا« ظهر 
روز پنجشنبه در سالن همایش های دادگستری خراسان رضوی برگزار 
شداظهار کرد: نقش و سهم دادستان و دادسرا در اجرای قانون، صیانت

رئیس دفتر رئیس جمهو تاکید بر اینکه ایران به دنبال بر هم زدن 
برجام نیست، گفت: اقدامات ایران همراه با حسن نیت و تحت نظارت 
بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی انجام می شود و در صورتی 
که طرفین برجام به ویژه اروپایی ها به تعهدات خود عمل کنند ،همه 
گام های برداشته شده قابل برگشت است دکتر محمود واعظی ظهر 
استان  جنوب  های  شهرستان  اداری  شورای  جلسه  در  پنجشنبه 
بوشهر )عسلویه، کنگان، دیّر، جم( با بیان اینکه دشمنان ملت ایران و 
در رأس آنها آمریکا با مثلث جنگ اقتصادی، تبلیغاتی و روانی فشارهای 

بی سابقه ای در یکسال گذشته به ملت ایران تحمیل کرده اند، گفت: 

رئیس قوه قضائیه :

گزارشگران فساد باید مورد تشویق قرار بگیرند
رئیس دفتر رئیس جمهور:

 ایران به دنبال بر هم زدن برجام نیست 
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آیت الله محسن غرویان  :

عده ای در قم و مشهد از لباس 
روحانیت سوءاستفاده می کنند

ناصر ایمانی هشدارداد

پوپولیسم خطر جدی برای انتخابات مجلس

کارشناسان اقتصادی تأکید کردند:

معافیت ها، پاشنه آشیل
 نظام مالیاتی
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منافع مردم ایران
 قابل معامله نیست

 استاندارقم  گفت: قم همچنان در۲ ماه گذشته مطلوب ترین استان کشور درپایین بودن نرخ 
تورم درحوزه های مختلف بوده است.  بهرام سرمست روز پنجشنبه در هفتمین جلسه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم : اظهارداشت : نرخ عمومی تورم دراستان با اراده جمعی 
مسئولان و نظارت های مستمرثبات داشته است. وی با اشاره به پیشنهاد قم دراعمال تخفیف 
۱۰ درصدی در واگذاری زمین درشهرک های صنعتی عنوان کرد: درصورتی که تخفیف ۱۰ 
درصدی در واگذاری زمین درشهرک های صنعتی اعمال شود، مشوق مطلوبی برای جذب 
این پیشنهاد استان در صورتی که  ایجاد خواهد شد. وی گفت:  سرمایه گذاران دراستان 
درسطح ملی به تصویب برسد درجذب سرمایه گذاران بسیار مفید بوده و زمینه رغبت دربین 
آنها را به وجود خواهد آورد. سرمست اضافه کرد: سیاست و رویکردهای مربوط به مشوق های 
سرمایه گذاری در استان باید به نحوی باشد که به حفظ سرمایه گذاران موجود و توسعه فازهای 

استاندارقم:

قم بهترین استان کشور درمطلوبیت نرخ تورم است
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معاون اقتصادی رییس جمهوری با اشاره به ضرورت جدیت و پیگیری درمبارزه با رانت و فساد 
اقتصادی درکنار ثبات در سیاست ها، گفت: امروز جامعه نسبت به فساد اقتصادی نگرانی ها 
و دغدغه های به حقی دارد و مبارزه با فساد باید به صورت هماهنگ و مستمر و قاعده مند 
دنبال شود تا منجر به اطمینان خاطر برای سرمایه گذار شود.  محمد نهاوندیان روز پنجشنبه در 
هفتمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم  افزود:  هم باید ریشه های فساد پیدا 
و اصلاح شود و هم با فاسد و مفسد برخورد گردد اما برآیند همه این نظامات درمیدان مبارزه 
با فساد باید اطمینان خاطر برای سرمایه گذارباشد. وی با بیان اینکه باید تصویری که از مبارزه 
با فساد ارائه می شود این باشد که همه نظام از جمله قوای مجریه ، مقننه و قضاییه سرمایه 
گذاری را که قانونی عمل می کند حمایت کرده و شرایط را برای کار او فراهم می کند، گفت: اگر 

این هماهنگی در اقدامات در مقابله با رانت و فساد و نیز تامین زیرساخت های سرمایه گذاری

دکتر نهاوندیان: 

مبارزه با فساد باید هماهنگ، مستمر و قاعده مند باشد
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عکس/ صادق ذباح

پیش نویس اصلاح برخی قوانین و مقررات مالیاتی، توجه زیادی را در روزهای اخیر به خود جلب کرده است. از مالیات 
بر سود سپرده های بانکی گرفته تا حذف معافیت های مالیاتی مناطق آزاد. از طرف دیگر، هر چه به آذر ماه و زمان تقدیم 
لایحه بودجه به مجلس نزدیک تر می شویم، پیش بینی ها از منابع درآمدی دولت در سال آینده نیز بیشتر می شود.  با ایجاد 

اصلاحات ساختاری در بودجه، انتظار می رود منابع درآمدی دولت گستردگی بیشتری پیدا کنند و اتکای کمتری به اندک

استاد حوزه علمیه  قم با اشاره به اینکه در راهپیمایی 13 
آبان در قم عده ای که با در دست داشتن شعارهایی مثل 
»ای مدعی بهشت برجام/ استخر فرح تو را سرانجام« 
به گونه ای دولت و رئیس جمهور را تهدید به مرگ کردند 

گفت: این اقدامات برای انتخابات ریاست جمهوری آینده 
است. چراکه این افراد دیده اند در دوره اخیر در جلب 
رضایت مردم ناتوان هستند و کاندیداهای آنها در مجلس 

شورای اسلامی و خبرگان رهبری، شکست خورده اند.

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

2

جزییات زمین لرزه 5.۹ ریشتری در در »میانه«

در نظر دارد با استناد به ماده 4 آئین نامه مالی شهرداریها و مجوز شماره 5/769/ص مورخ 1398/06/10شورای اسلامی شهر اندیشه عملیات مشروحه ذیل را از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند جهت كسب اطلاع بیشتر و شركت در مناقصه به آدرس مندرج در بند 2 این 

آگهی مراجعه نمایند.

1- سپرده شركت در مناقصه: در راستای اجرای بند 2 ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها سپرده شركت در مناقصه فوق می بایست بصورت ضمانتنامه بانكی به نفع سازمان سیما 
، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه، اسناد خزانه و یا واریز نقدی به حسابجاری سیبا به شماره ۰۱۰74447۱3۰۰۲ نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )كد2417( تهیه 
و برابر دستور العمل مندرج در كاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم بذكر است نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده 

آنان به ترتیب به نفع سازمان ضبط خواهد شد.
۲- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی لغایت پایان وقت اداری)ساعت14:30( روزدوشنبه    مورخ ۱398/8/۲7  و محل 
دریافت آن به نشانی شهرستان شهریار، شهر اندیشه، فاز 5 ، بلوار خلیج فارس-بلوار شهدای مدافع حرم ، خیابان شهید تهرانی مقدم  ، ساختمان شماره 2 شهرداری اندیشه ، 

طبقه اول ، سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری اندیشه می باشد.
3- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاكات پیشنهاد قیمت خود را كه برابر شرایط مندرج در كاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداكثر تا پایان وقت 
اداری )ساعت14:30(  روزسه شنبه مورخ ۱398/8/۲8به آدرس دبیرخانه سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه به آدرس مندرج در بند 2 تحویل نموده و رسید 

دریافت نمایند.
4- مدارك لازم جهت دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست درخواست كتبی خود را بعلاوه یك فقره فیش واریزی به حسابجاری سیبا 
به شماره ۰۱۰7444587۰۰۱ نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )كد2417( بمبلغ 1.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به دبیرخانه سازمان 

تسلیم نمایند. 
5- هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برندگان مناقصه می باشد.

6- سازمان سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات بدون ذكر دلیل مختار می باشد.
7- تاریخ بازگشائی پاكات مناقصه ۱398/8/۲9 می باشد.

8- دارا بودن رتبه مرتبط و دارای ظرفیت آزاد كار الزامی است.
9- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه ذكر شده است.

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  انديشه 
آگهي تجدید مناقصه عمومي )نوبت دوم(

ارشاد تنها- سرپرست سازمان سیما منظر  و فضاي سبز شهری اندیشه تاریخ چاپ نوبت اول :
۱398/8/۱۱

تاریخ درج نوبت دوم :
۱398/8/۱8

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

آخرین آمارازجان باختگان و مصدومان

دستور روحانی برای بسیج امکانات در امدادرسانی به زلزله زدگان

علی شمخانی:
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اخبار

گام چهارم، نگاه ها را به ایران 
متمرکز نمی کند

با اتمام مهلت 60 روزه اروپا گام چهارم كاهش تعهدات 
برجامی از سوی رئیس جمهور اعلام شد. 

مرحله چهارم كاهش تعهدات هسته ای با مرحله سوم متفاوت بوده و با بررسی 
جزئیات آن می توان به میزان اهمیت آن پی برد. با توجه به حساسیت های طرف های 
اروپایی و آمریكا نسبت به فعالیت های هسته ای جمهوری اسلامی ایران، تزریق گاز به 

سانتریفیوژها در فردو می تواند برای آنها یک زنگ خطر تلقی شود.
 به طور صریح و آشكار پیام اصلی این اقدام این است كه ایران زمانی به تعهداتش باز 
می گردد كه طرف های دیگر در توافق نیز به تعهدات خود پایبند باشند. در سایه عدم 
ایفای تعهدات كشورهای اروپایی تهران نمی تواند یه طور یكجانبه به برجام پایبند باشد و 

كاهش تعهدات نیز در راستای ایجاد موازنه در توافق هسته ای صورت می گیرد.
البته این نكته را نیز باید در نظر داشت كه هدف ایران القای این ذهنیت نیست كه به 
سمت ساخت و گسترش سلاح های هسته ای حركت می كند. در همین راستا ایران 
باید تلاش كند تا در جامعه بین المللی چنین استنباطی از این موضوع نشود. اگرچه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به عنوان نهاد ناظر بر اقدامات ایران نظارت دارد اما برخی 
از كشورها در این صدد هستند تا با جنگ روانی و تبلیغات، گام جدید ایران را در راستای 
ساخت سلاح های هسته ای قلمداد كنند. از طرفی برخی معتقدند كه تغییرات در 
آژانس و اتحادیه اروپا نیز می تواند بر همكاری ها با ایران تاثیر بگذارد كه در واقع به این 
شكل نیست؛ چرا كه آژانس یک نهاد حرفه ای بوده و مدیران آن نیز تلاش می كنند كه 
این مسیر بوروكراتیک را ادامه دهند. در خصوص اروپا نیز باید گفت كه آنها مایل به این 
نیستند تا سطح تنش ها با ایران را بیش از این افزایش دهند و از سوی دیگر با آمریكا نیز 

رودر رو شوند.
به طور فنی اروپایی ها قادر به ایفای تعهدات خود در توافق هسته ای هستند. آنچه 
كه آنها را از این امر باز می دارد عدم اراده كافی و همچنین احتمال بروز برخی تنش ها 
بین آنها و آمریكا است. اگر اروپا قدرت انتخاب نداشت ایران به یكباره باید از برجام خارج 
می شد و یا به شكل فعلی آن بدان متعهد بود. مشكل اصلی تداوم مواضع قبلی آنها 
در این توافق است و پیامدهای ناشی از ایفای تعهدات مانع اصلی پیشرفت در روابط 

ایران و اروپا است.
در آن سو و در آمریكا نیز شاهد هستیم كه ترامپ و دولتش با مشكلات زیادی دست و 
پنجه نرم می كند و علاقه چندانی برای ورود به مساله هسته ای ایران و كاهش تعهدات 
برجامی ندارد. اگر ایران در گام چهارم سطح غنی سازی را بار دیگر افزایش می داد می 
توانست توجه بسیاری را به خود جلب كند اما با اعلام جزئیات گام چهارم به نظر نمی 
رسد نگاه ها آنچنان به سمت ایران متمركز شود ولی می توان انتظار داشت كه تندروها 

در آمریكا جنجال های زیادی به دلیل این موضوع به پا كنند. 

FATF اهمیت عبور از سد

ایران به گروه ویژه اقدام مالی علیه  مدتها است بحث اهمیت موضوع پیوستن 
پولشویی، با عنوان )FATF(؛Action Task Force Financial نزد نخبگان، عناص 
صاحب نفوذ و افكار عمومی، مطرح است. موضوعی كه در صورت پذیرش توصیه ها و 
عضویت در آن، اتهام پول شویی و فشارهای مالی غیر قانونی از كشور و نظام بانكی ایران 

را كاهش خواهد داد.
جمهوری اسلامی ایران تا بهمن  امسال فرصت دارد كنوانسیون های پالرمو و تامین 
مالی تروریسم را هم راستا با استانداردهای FATF به صورت قانون تصویب و تایید 
كند، در غیر این صورت گروه ویژه اقدام مالی موضوع تعلیق اقدامات متقابل علیه 
ایران را عملیاتی نموده و از اعضایش خواهد خواست تا اقدامات متقابل موثر در بند 
19 توصیه نامه را اجرایی كنند. این بند تصریح می نماید: »در صورتی كه گروه ویژه؛ 
كشوری را با ریسک بالا اعلام نماید، كشورها باید بتوانند اقدامات متناسب با ریسک 
بالاتر را نسبت به آن كشور انجام دهند«. این چهارمین باری است كه گروه ویژه اقدام 
مالی وضعیت ایران را در برابر اقدامات متقابل تمدید كرده است، پیش از این سه بار 
مهلت های چهار ماهه برای ایران به منظور اجرای درخواست های این كارگروه در نظر 

گرفته شده است.
FATF مجموعه ای ناشی از یک قرارداد نیست، بلكه یک سازمان بین دولتی است. 
این گروه در سال 1989 به ابتكار كشورهای عضو گروه »جی 7« تشكیل شد و موظف 
است بررسی های لازم را درباره وضعیت قوانین مبارزه با پول شویی در بازارهای مختلف 
مالی در سراسر جهان، انجام داده و نتایج را هر چهار ماه یک بار، به اطلاع كشورهای 
عضو برساند. مقررات مبارزه با پولشویی شامل قوانینی است كه اشخاص و شركت ها را 
موظف می كند در مورد نحوه كسب درآمدشان به دولت ها توضیح دهند. با این وصف 
مسیر پول هایی كه از طرق و روش های نامشروع و یا مافیایی توسط گروه ها و باندهای 
مختلف و افراد ذی نفوذ كسب می گردد مانند: قاچاق، رشوه، تخلفات مالی و دیگر 
روش های غیر قانونی شناسایی شده و از ورود این منابع مالی نامشروع به بازارهای مالی 
ممانعت می شود. از این حیث سلامت نظام مالی و اقتصادی كشور و جامعه جهانی 
ارتقا یافته و مجموعه مبادلات و چرخش مالی، از شفافیت برخوردار می شود. خاطر 
نشان می شود FATF در مورد پولشویی 40 توصیه و در مورد تامین مالی تروریسم 9 
توصیه دارد كه بر اساس آن كشورها مورد بررسی قرار گرفته و در نهایت رده بندی می 

شوند.
دو نكته مهم از منظر منتقدین در مورد FATF مطرح است؛ اینكه ایران تا كنون اغلب 
خواسته های گروه اقدام مالی را اجرا كرده، اما با این حال این كارگروه وضعیت ایران را 
از شرایط خاكستری به سفید تغییر نداده است و دیگر اینكه در صورت اجرای الزامات 
FATF مبادلات مالی خارجی و داخلی ایران برای طرف های غربی شفاف شده و بر این 
اساس به سبب برقراری تروریسم اقتصادی آمریكا، اقدام جهت مقابله و یا دور زدن فشار 
های اقتصادی آمریكا علیه ایران با مشكل مواجه می گردد. البته نگرانی های منتقدین 
امری طبیعی است، ولی باید توجه نمود كه همه قوانین و سازكار های بین المللی به 
سبب ماهیت آن همواره منافع و محدودیت هایی را برای اعضا در پی دارد تا در سایه آن 

تصمیمات، نظمی توافقی و امنیت بخش را در نظام بین المللی استوار سازند.
دولت و موافقین پیوستن به FATF هم بر اساس واقعیت های میدانی و مخاطرات 
پیش روی منافع و مصالح كشور معتقدند؛ توصیه های این نهاد می تواند به واسطه وضع 
قوانین داخلی از سوی كشورها به اجرا درآید و تكالیف آن الزام آور نیست، بر این اساس 
ضروری است تكلیف لوایح دولت در این باره هر چه سریعتر فارغ از اختلاف سلیقه ها 
با در نظر گرفتن منافع و مصالح ملی به نتیجه رسانده شود تا دولت بر اساس وظائف و 
تكالیف ملی با نظارت كامل خود زمینه های قانونی مبارزه با پولشویی را در كشور اجرایی 
نموده و از این سد عبور نماید. بدیهی است چنانچه این امر تا فرصت باقی مانده تعیین 
تكلیف نگردد، سیستم بانكی و نظام اقتصادی كشور نه تنها از سوی آمریكا بلكه از سوی 
همه كشور های عضو FATF و حتی شركای ایران با مشكلات فراوان، )اضافه بر تحریم 
ها و موانع ضد ایرانی آمریكا( مواجه خواهد شد. به كلامی دیگر، با توجه به آسیبها و 
فشارهای اقتصادی و مالی كه به سیستم بانكی و اقتصادی كشور بواسطه تحریمهای 
ظالمانه آمریكا وارد شده است، عدم پیوستن به FATF، تیر خلاصی بر این سیستم 
خواهد بود.باید این نكته هم مورد توجه قرار گیرد كه چنانچه سیستم بانكی ایران 
بخواهد با سیستم بانكی جهان اعم از كوچک یا بزرگ هر نوع ارتباطی برقرار كند، شرط 
آن پیوستن به اف ای تی اف است. این بانک در افغانستان، سوریه، چین و روسیه و یا اروپا 
باشد، تفاوتی نخواهد داشت. برخی شخصیت های اقتصادی كه با ایران بسیار دوست 
و روابط صمیمانه دارند در این باره تصریح نموده اند كه پس از اتمام این ضرب الاجل در 
بهمن ماه دیگر نمی توانند هیچ گونه نقل و انتقال بانكی با ما برقرار سازند، اعم از اینكه 

بانكی در تحریم باشد یا نباشد. در نتیجه برنده چنین شرایطی، آمریكا خواهد بود.
امید اینكه همه اهالی ذی نفوذ و اندیشه های سیاسی، ملی و مذهبی در كشور 
از طریق مشاركت و همراهی با دولت ضمن در نظر داشتن اصول حكمت، عزت و 

مصلحت، با وفاق و مصلحت اندیشی امكان عبور از این مانع و سد را فراهم آورند.

خطیب نماز جمعه تهران: 

مسئولان در انتظار مذاکره مجدد نمانند
خطیب نماز جمعه تهران گفت: مسئولان در انتظار مذاكره مجدد نمانند مردم در 13 

آبان در هزار شهر به صحنه آمدند و برای همیشه در مسئله مذاكره با آمریكا را بستند .
حجت الاسلام و المسلمین »كاظم صدیقی« در خطبه های نماز جمعه این هفته 
تهران با بیان اینكه مسئولان اقتصادی مردم را منتظر نگذارند، خاطرنشان كرد: معلوم 
نیست فرانسه چه می كند. مسئولان در انتظار مذاكره مجدد نباشند چراكه به قول 
حضرت آقا هیچ دیوانه ای این كار نمی كند پس چرا این حرف ها ر ا می زنند. مردم در 13 
آبان در هزار شهر به صحنه آمدند و مسئله مذاكره با آمریكا برای همیشه درش را بستند.  
صدیقی گفت: مایه تاسف این است كه هنوز مسئله FATF توسط عده ای مطرح 
می شود. گاهی به دروغ می گویند كه سران قوا در این باره توافق كردند و به بیت رهبری 

ارتباط دادند. بعد هم تكذیب شد. می خواهند مضیقه ها را برای مردم افزایش دهند.
وی خاطرنشان كرد: به ملت تكیه كنید، به وعده های الهی دل ببندید و جهادگرانه كمر 

ببندید، جوانان را به كار بگیرید كه در اینصورت نیازی به این جور ذلت ها نخواهد بود.
همچنین در خطبه نخست نماز جمعه گفت: مسئولان، حكومتی ها، مدیران، 
خدمتگزاران و حقوق بگیران ملت، خود را ارباب نبینند. این حقوق ها از جیب ملت و از 

سفره مردم جنوب شهر، شهید داده ها و مدافعان حرم است.
وی ادامه داد: اگر اینها خدا را یاد كنند، گرانی، فاصله طبقانی و رنج رنجورها را تحمل 
نمی كنند و برای رضای خدا قسط، عدالت و رعایت حقوق مردم را نصب العین خود قرار 

داده و نوكری و خدمت به مردم را برای خود افتخار می دانند.

دیاکو حسینی*

دستور روحانی برای بسیج امکانات در امدادرسانی به زلزله زدگان

جزییات زمین لرزه ۵.۹ ریشتری در در »میانه«

 زلزله ای به بزرگی 5.9 ریشتر ساعت 2.17 دقیقه بامداد روز جمعه ، حوالی شهر تَرک 
در شهرستان میانه را لرزاند تعدادی از هموطنان عزیز در این زلزله جان خود را ازدست 
دادند و تعدادی نیز مصدوم شدند وخسارات مالی نیز به ساكنان روستاهای  شهرستان 
میانه واردشد.درپی وقوع این زلزله،سامنان استانهای همجوار نیز وقوع زلزله را احساس 

كردندولی تازمان درج این خبرخسارت چندانی  دراین استانها به همراه نداشته است.
رئیس جمهور در تماس تلفنی با استاندار آذربایجان شرقی دستور ویژه ای برای بسیج 
تمام امكانات برای امدادرسانی به زلزله زدگان استان صادر كرد.زلزله ای به بزرگی 5.9 
ریشتر ساعت 2.17 دقیقه بامداد روز جمعه ، حوالی شهر تَرک در شهرستان میانه را 
لرزاند .صبح دیروز استاندار آذربایجان شرقی در روستای زلزله زده ورنكش حضور پیدا 
كرد و روند امداد رسانی را بررسی كرد.روحانی، ریاست جمهوری كشورمان نیز صبح 
دیروز در تماس با محمدرضا پورمحمدی، استاندار آذربایجان شرقی درگذشت تعدادی 
از هموطنان میانه ای در زلزله بامداد را تسلیت گفت. روحانی بر ضرورت بسیج تمام 
امكانات در زمینه امدادرسانی و اسكان به زلزله زدگان تاكید كرد. به دنبال وقوع زلزله 
بامداد جمعه در برخی مناطق شمال غرب كشور،اسحاق جهانگیری معاون اول رییس 
جمهور و عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر كشورنیز در دستورات جداگانه ای  به رئیس 
سازمان مدیریت بحران خواستار رسیدگی سریع به وضعیت زلزله زدگان و مناطق زلزله 

زده شد.
تلاش  دولت برای استقرار زندگی عادی در منطقه زلزله زده 

»علی ربیعی« دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور و سخنگوی دولت  نیز در 
رشته توییتی با اشاره به وقوع زلزله در شمال غرب كشور نوشت: »متاسفانه باز هم زلزله 
زندگی هموطنانمان را لرزاند. از ساعت وقوع، رئیس جمهور و معاون اول دستوراتی را 
به دستگاه های مسئول برای رسیدگی به زلزله زدگان صادر كردند. دولت تمامی اهتمام 
خود را به كار خواهد بست تا زندگی عادی به این منطقه برگردد و تن زلزله زدگان دیگر با 
لرزش سرمای زمستانی نلرزد.« وی در توییت دیگری اظهار داشت: با شنیدن خبر ناگوار 
زلزله شعر شهریار خاطرم آمد كه می گفت: »ورزغان نان آرموت ساتان گلنده ...« امیدوارم 
به لطف خداوند و هم افزایی دولت و مسئولین مصایب این زلزله را زودتر پشت سربگذاریم 
و زمین چنان كه شهریار توصیف كرده فقط به زیر پای كوبی شاد كودكان ورزغان و دیگر 

كودكان آن دیار بلرزد و نه زلزله.
 آخرین آمارازجان باختگان و مصدومان

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیر حوادث دانشگاه علوم پزشكی تبریز نیز اعلام 
كرد: در اثر وقوع زمین لرزه در شهرستان میانه تاكنون 6 نفر جان خود را از دست داده اند 
و 584 نفر مصدوم شده اند.  فرزاد رحمانی روز جمعه در جمع خبرنگاران با اعلام این 

خبر، افزود: عمده مصدومان این حادثه دچار حملات عصبی و ترس شده اند.
هیچ روستایی ۱۰۰ درصد تخریب نشده است 

 رئیس سازمان امداد و نجات هلال احمرنیز گفت: به محض وقوع زلزله 24 تیم ارزیاب 
به منطقه اعزام شده كه بر اساس آمار هیچ روستایی 100 درصد تخریب نشده است 
و خسارات در روستاها نسبت به نزدیكی كانون زلزله متفاوت است.مرتضی سلیمی در 
گفت وگو با مهر درباره آخرین وضعیت زلزله در آذربایجان شرقی اظهار كرد: 41 روستا 
ارزیابی و 24 تیم ارزیاب اعزام شده و در حال فعالیت در مناطق زلزله هستند. وی افزود: 
بیشترین خسارت در روستاهای ورنكش، بال استیل، ورزقان، گاوینه رود و گین علی 

رخ داده است.
امکان اسکان موقت زلزله زدگان فراهم شد 

رئیس سازمان امداد و نجات هلال احمر گفت: اسكان اضطراری در ورنكش شروع 
شده است؛ همچنین تغذیه اضطراری همزمان با اسكان اضطراری شروع می شود. 
اقلام زیستی شامل چادر،  پتو،   چراغ والور با توجه به سرمای منطقه، سبدهای غذایی 
72 ساعته به منطقه اعزام شده. با آغاز اسكان اضطراری، بقیه مواد غذایی میان آسیب 

دیدگان توزیع می شود.  
آسیب دیدگی5۰۰ واحد مسکونی 

اسماعیل نجاررئیس سازمان مدیریت بحران كشور اعلام كرد كه برابر آخرین گزارش ها 
از ارزیابی در مناطق زلزله زده حدود 500 واحد مسكونی دچار آسیب دیدگی شدند.

نماینده ایران در آژانس: 
درباره امنیت تاسیسات هسته ای مصالحه نمی کنیم

 سفیر و نماینده دائم كشورمان نزد سازمان های بین المللی در وین با اشاره به جلوگیری 
مسئولان سازمان انرژی اتمی ایران از ورود یكی از بازرسان آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به سایت غنی سازی نطنز تصریح كرد: ایمنی و امنیت تاسیسات هسته ای خود را 
تحت هر شرایطی مورد مصالحه قرار نخواهیم داد. »كاظم غریب آبادی« پنجشنبه پس از 
شركت در نشست ویژه شورای حكام آژانس بین المللی انرژی اتمی به خبرنگاران گفت 
كه گزارش كاملی را درباره گاه شمار اتفاقاتی را كه از ورود بازرس به سایت هسته ای نطنز 
تا خروجش از كشور روی داد، برای اعضای شورا ارائه و تاكید كرده است كه ایران در این 
خصوص دغدغه های امنیتی دارد.وی افزود: اینجا بحث نقض مزایا و مصونیت های 
بازرسان سازمان بین المللی انرژی اتمی مطرح نیست و ما حقوق آنها را نقض نكردیم.
غریب آبادی افزود: ما به حقوق و تعهداتمان در این زمینه واقف هستیم اما زمانی كه 
بازرس در تاسیسات نطنز بود دیتكتورهای ما شناسایی كردند كه این بازرس می تواند 
مواد خطرناک به همراه خودش داشته باشد.وی ادامه داد: پس از آن اقدامات متعددی 
صورت گرفت و تنها یک بار از دیتكتور استفاده نشد بلكه در محیط های مختلف از 
دیتكتور استفاده شد.سفیر كشورمان با اشاره به این كه این موضوع با آژانس تحت 
بررسی است، خاطر نشان كرد: من به اعضای شورا گفتم با توجه به سوابق خرابكاری 
در تاسیسات هسته ای ما، به هیچ وجه و تحت هیچ شرایطی امنیت  ملی  و همچنین 
ایمنی و امنیت تاسیسات هسته ای كشور را مورد مصالحه قرار نخواهیم داد و اصرار داریم 
كه آژانس باید با ما همكاری كامل كند كه تحقیقات را به صورت كامل انجام بدهیم.وی 
افزود: البته آژانس طی نامه ای كتبی به ما اعلام كرد كه آمادگی دارد در روند تحقیقات با 

ما همكاری كند و این موضوعی است كه مورد استقبال ما هم قرار گرفته است.

معاون وزیر امور خارجه :

حفظ منافع ایران مهمتر از یک توافق است 
 معاون وزیر امور خارجه ایران حاشیه »كنفرانس بین المللی منع گسترش تسلیحات 
هسته ای و خلع سلاح« گفت: هیچ كشوری در حسن نیت ایران در حفظ برجام تردید 

ندارد.
سیدعباس عراقچی افزود: در عین حال هیچ كشوری تردید ندارد كه اگر ایران از منافع 
برجام بهره مند نشود، به كاهش تعهدات برجامی ادامه خواهد داد.معاون وزیر امور 
خارجه كشورمان با بیان اینكه حفظ منافع جمهوری اسلامی ایران مهمتر از حفظ یک 
توافق است، گفت: ایران از یک سو اراده خود را برای عمل به تعهدات برجامی و از سوی 
دیگر كاهش تعهدات در صورت عمل نكردن دیگر كشور ها به تعهداتشان را بطور شفاف 
نشان داده است. "عراقچی" تصریح كرد: ایران به اندازه كافی به دیپلماسی فرصت داده 
و اگر شرایط تغییر نكند، در مسیر كاهش تعهدات حركت خواهیم كرد. وی با اشاره به 
فرصت دوماهه جدید برای دیپلماسی، گفت: قاطعیت جمهوری اسلامی ایران در دفاع 
از منافع خود روشن است و این موضوعی است كه در همه محافل بین المللی مورد 
بحث قرار دارد. مذاكره كننده ارشد كشورمان با اشاره به انزوای بین المللی آمریكا، 
گفت: بسیاری از كشور ها، از جمله شركت كنندگان در این كنفرانس بین المللی، 
یكجانبه گرایی آمریكا را محكوم می كنند. معاون وزیر امور خارجه افزود: حتی بسیاری از 
كشور های اروپایی نیز یكجانبه گرایی مفرط آمریكا را محكوم می كنند و امروزه حركتی در 

سراسر جهان بر علیه این یكجانبه گرایی شكل گرفته كه هر روز تقویت می شود.

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش خبرداد
انهدام پهپاد متجاوز توسط سامانه های بومی ارتش 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: یک فروند پهپاد متجاوز توسط سامانه های 
بومی نیروی پدافند هوایی ارتش منهدم شد. به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر 
سرتیپ ستاد علیرضا صباحی فرد، فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: بامداد 
امروز یک فروند پهپاد متجاوز توسط سامانه های بومی نیروی پدافند هوایی ارتش مستقر 
در منطقه عمومی ماهشهر تحت هدایت شبكه یكپارچه قرارگاه پدافند هوایی كشور 
منهدم شد. فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش تصریح كرد: این اقدام قاطع و شلیک 
موشک در واكنش به تجاوز یک فروند پهپاد متجاوز خارجی به حریم هوایی كشورمان 
بوده است و پهپاد متجاوز قبل از رسیدن به اماكن حساس با هوشیاری كامل شبكه 
یكپارچه پدافند هوایی كشور منهدم شد. امیر سرتیپ صباحی فرد تاكید كرد: ما بارها 
اخطار داده ایم كه شبكه یكپارچه پدافند هوایی كشور با آمادگی كامل، قاطعانه با هرگونه 

تجاوز به حریم هوایی كشور پاسخ خواهد داد.

 دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینكه منافع مردم 
ایران قابل معامله نیست، گفت: اگر آمریكا و كشورهای 
اروپایی رویه فعلی را با امید به عقب نشینی ایران ادامه 

بدهند به طور قطع پشیمان می شوند.
هجدهمین  در  شنبه  روزپنج  شمخانی   علی  دریابان 
همایش دادستان های سراسر كشور در مشهد مقدس، 
گفت: حقوق قانونی و منافع مردم ایران قابل معامله نبوده 
و اگر آمریكا و كشورهای اروپایی رویه فعلی را با امید به عقب 
نشینی ایران ادامه بدهند به طورقطع دستاوردی به غیر از 

پشیمانی نخواهند داشت.
وی اعتماد میان حاكمیت و مردم را لازمه پایداری امنیت 
ملی دانست و افزود: قوه قضائیه در ایجاد و تحكیم اعتماد 
میان حاكمیت و مردم نقش مهم و منحصر بفردی دارد. 
استقلال قاضی و عدم تاثیر پذیری از جریانات و رویكردهای 
سیاسی، حزبی و بخشی از الزامات غیر قابل اجتناب و مهم 

فعالیت دستگاه قضایی است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی خاطر نشان كرد: سازمان 

بازرسی و دیوان عدالت اداری باحفظ اصول پویائی، دقت 
و سرعت عمل می توانند با پاسخگوئی سریع به مطالبات 
مردم تضمین كننده حقوق شهروندی به عنوان یكی از 

ضرورت های افزایش اعتماد اجتماعی باشند.
شمخانی بهترین الگو برای قوه قضائیه را نظام جامع 
علوی كه منطبق بر سیره نظری و عملی امام علی)ع( است 
ذكر كرد و افزود، دادستان ها و قضات می توانند با تاسی 
به این الگوی موفق و ماندگار، عدالت قضائی را به معنای 

واقعی در جامعه اجرا كنند.
وی مساوات در برابر قانون، فارغ از رنگ، نژاد، قبیله، پست 
مقام، قدرت، شهرت و ثروت را از برجسته ترین اصول نظام 
قضائی علوی برشمرد و رعایت ان را تضمین كننده سلامت 
و صلابت قوه قضائیه برای ایجاد عدالت فراگیر در جامعه 

عنوان كرد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی رمز موفقیت دستگاه های 
مسئول در كشور را هم افزایی و رویكرد شبكه ای در ارائه 
خدمات به مردم ذكر كرد و تاكید كرد: در شرایطی كه اصلی 

ترین اولویت كشور حمایت از تولید ملی و كار افرینان است 
قوه قضائیه می تواند با تامین امنیت سرمایه گذاران و تولید 
كنندگان واقعی، نقش تعیین كننده ای در تحقق برنامه 

های اجرایی كشور داشته باشد.
شمخانی، با اشاره به انتخابات مجلس شورای اسلامی 
نماد مردم  را  این رخداد مهم  اسفندماه سال جاری،  در 
سالاری در كشور و تولید كننده اقتدار ملی عنوان كرد و 
گفت: انتخابات منبع تولید قدرت در نظام اسلامی بوده 
و بر خلاف خواست معاندین كه بدنبال تبدیل نمودن این 
رخداد به تهدید بر علیه كشور هستند انتخابات آتی نیز با 
تحقق اصول امنیت، سلامت، رقابت و مشاركت با شكوه تر 

از همیشه برگزار خواهد شد.
حداكثری  فشار  راهبرد  پیگیری  از  آمریكا  هدف  وی، 
آمریكا، متزلزل كردن اراده و ایمان جبهه نیرومند و استكبار 
ستیز مقاومت ذكر كرد و گفت: آمریكا با استفاده از ابزارهای 
و  خستگی  ایجاد  با  است  تلاش  در  چهارم  نسل  جنگ 
فرسایش در ساختارها و ابزارهای قدرت كشورهای مستقل 

شرایط فروپاشی از درون را محقق كند.
در  امروز  ملی گفت: شرایط  امنیت  عالی  دبیر شورای 
عراق و لبنان و تلاش آمریكا و هم پیمانان این كشور برای 
بر حق  اجتماعی  و  اقتصادی  از مطالبات  استفاده  سوء 
گروهی از شهروندان عراق و لبنان برای ایجاد ناامنی و بی 
ثباتی نیز دقیقابراساس شاخصهای جنگ نسل چهارمی 
در حال پیگیری است. شمخانی گفت؛ با شناخت عمیقی 
كه از مردم و نقش بی بدیل مرجعیت در عراق داریم، این 
سناریوی آمریكا و اذناب منطقه ای این كشور نیز چون فتنه 

داعش با شكست مواجه خواهد شد.
وی، ثبات و امنیت مثال زدنی و آرامش بازار و پایداری 
فعال  مقاومت  راهبرد  اجرای  حاصل  كشوررا  اقتصادی 
و  انسجام ملی  و  با وحدت  امیدواری كرد  ابراز  و  دانست 
ادامه مسیر  بتوانیم در  قوا  افزائی همه  و هم  هماهنگی 
آغاز شده، دشمن را از تداوم مسیر شكست خورده فشار 
حداكثری مایوس كرده و وادار به پذیرش حقوق قانونی 

مردم ایران نماییم.

علی شمخانی:

منافع مردم ایران قابل معامله نیست

رئیس دفتر رئیس جمهو تاكید بر اینكه ایران به دنبال بر هم زدن برجام نیست، گفت: 
اقدامات ایران همراه با حسن نیت و تحت نظارت بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی 
انجام می شود و در صورتی كه طرفین برجام به ویژه اروپایی ها به تعهدات خود عمل كنند 

،همه گام های برداشته شده قابل برگشت است
دكتر محمود واعظی ظهر پنجشنبه در جلسه شورای اداری شهرستان های جنوب 
استان بوشهر )عسلویه، كنگان، دیّر، جم( با بیان اینكه دشمنان ملت ایران و در رأس 
آنها آمریكا با مثلث جنگ اقتصادی، تبلیغاتی و روانی فشارهای بی سابقه ای در یكسال 
گذشته به ملت ایران تحمیل كرده اند، گفت: امروز شاهدیم كه با ایستادگی و مقاومت 
مردم و تلاش ها و تدابیر اندیشیده شده، تحریم های تكراری و جدید آمریكا موجب اتفاق 
خاصی در اقتصاد كشور نمی شود و بازار ارز و كالا از آرامش برخوردار است و همه اینها 
نشان می دهد كه امروز از فشار تحریمی آمریكا به كمک مقاومت ملی و اتكاء به تولید 

داخلی و توان متخصصین داخلی عبور كرده ایم.
رئیس دفتر رئیس جمهور اظهارداشت: در شرایطی كه آمریكا و ایادی اش تلاش می 
كنند با فشار به ملت ایران مانع از روند رشد و توسعه كشور شوند، همه مسوولان نظام، 
سه قوه و نهادهای مختلف تلاش كردند و در كنار مقاومت و ایستادگی مردم توانستیم از 
شرایط سخت و بحرانی عبور كنیم و امروز وضعیت كشور در همه بخش ها به مراتب بهتر 

از سال گذشته است.
دكتر واعظی افزود: امروز شرایط به گونه ای است كه آمریكایی ها از مواضع خود عقب 
نشینی كردند و از 12شرط وزیر خارجه این كشور برای مذاكره دیگر خبری نیست و 
امروز این ایران است كه برای مذاكره شرط تعیین می كند و این نشان از اقتدار و قدرت 

جمهوری اسلامی ایران است.
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینكه هدف گذاری آمریكا برای فشار حداكثری به ملت 
ایران به بن بست رسیده است، گفت: البته همچنان مزاحمت هایی برای ملت ایران ایجاد 

می كنند اما تردید ندارم كه هدف آنها محقق نمی شود.

دكتر واعظی با تاكید بر اهمیت حفظ همبستگی و اتحاد ملی در شرایط امروز جامعه، 
اظهار داشت: كلید برون رفت از مشكلات، افزایش تولید داخلی و اتكا به داخل است و 

باید برای تولید بیشتر در همه بخش ها تلاش كنیم.
رئیس دفتر رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت های استان بوشهر برای صادرات، تاكید 
كرد: افزایش صادرات و یافتن بازارهای صادراتی جدید در منطقه و جهان می تواند به 
توسعه كشور كمک كند و در كنار اتكاء به داخل، تعامل با دنیا منجر به رونق كشور خواهد 

شد.
دكتر واعظی در ادامه با تاكید بر حمایت از بخش خصوصی و سیاست دولت و مسوولان 
در حمایت همه جانبه از تقویت بخش خصوصی خاطرنشان كرد: دولت تا جایی كه 

ممكن است باید از تصدی گری دست بردارد.
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینكه امروز كشور در شرایط جدیدی قرار دارد، گفت: 
پیغام های مختلفی از سوی مقام های كشورها برای تغییر شرایط دریافت می كنیم. 
نگاه دولت و نظام به برقراری روابط دوستانه و مسالمت آمیز با همسایگان در منطقه و 

كشورهای دوست در جهان است.
دكتر واعظی افزود: روابط با كشورهای همسایه بسیار خوب است البته ممكن است با 
یكی، دو كشور منطقه مشكلاتی وجود داشته باشد كه به روابط مستقیم دوجانبه ربطی 

ندارد و به خاطر ظلم به برخی كشورهای مسلمان منطقه است
دكتر واعظی با تاكید بر اینكه ایران به دنبال بر هم زدن برجام نیست، گفت: اقدامات 
ایران همراه با حسن نیت و تحت نظارت بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی انجام می 
شود و در صورتی كه طرفین برجام به ویژه اروپایی ها به تعهدات خود عمل كنند ،همه گام 

های برداشته شده قابل برگشت است.
رئیس دفتر رئیس جمهور تاكید كرد: دشمنان ملت ایران باید بدانند چه با تحریم چه 
بدون تحریم چه با فشار حداكثری و چه بدون فشار حداكثری ما دست از توسعه و آبادانی 

كشور برنخواهیم داشت.

رئیس دفتر رئیس جمهور:

 ایران به دنبال بر هم زدن برجام نیست 

 رییس ستاد كل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی با 
تاكید بر اینكه ملت ایران از هیچ تهدید و فشاری هراس 
ندارد گفت: نیروهای مسلح خود را سربازان جان بركف 
امام زمان)عج( دانسته و در راه این انقلاب الهی درتمام 

سنگرها قدرتمندانه حضور خواهند داشت. 
سردار سرلشكر محمد باقری روز پنجشنبه همزمان با 
سالروز آغاز امامت حضرت مهدی)عج(در آئین صبحگاه 
مشترک نیروهای مسلح قم در مسجد مقدس جمكران، 
با تاكید بر تجدید عهد نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
با امام زمان)عج( افزود: نیروهای مسلح با تمام توان بر 
ارتقای توان نظامی خود، آماده باش  امرالهی كه همان 
و  به دشمنان  و مراقبت نسبت  و بصیرت كامل  دائمی 
دعا برای ظهور امام عصر)عج( است، دشمنان را ناامیدتر 

ازهمیشه خواهند كرد.
وی با بیان اینكه قدرت الهی درپشت جبهه اسلامی 
توان  از  بالاتر  بسیار  دشمن  پولاد  و  سلاح  افزود:  است 

اسلامی است ولی دلیل بازدارندگی جمهوری اسلامی، 
علاوه بر دلایل مادی، قرار داشتن قدرت الهی درپشت 

جبهه حق است.
باقری  با اشاره به حوادث منطقه گفت: دشمن فكر 
می كرد كه با ایجاد گروه های مسلح تروریستی از میان 
مسلمانان،قدرت اسلام و محورمقاومت را تضعیف می كند 
كه با اندک حمله ای از استكبار جهانی محور مقاومت نابود 
می شود ولی رزمندگان دلاور جبهه مقاومت نشان دادند 
كه از این تهدیدها و فشارها ابایی ندارند. رییس ستاد كل 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی گفت: وضعیت كنونی 
عراق و سوریه با چند سال گذشته قابل مقایسه نیست چرا 
كه امروز حاكمیت سوریه و عراق دشمن تكفیری را عقب 

رانده اند كه این به بركت شهدای محور مقاومت است.
وی با اشاره به وضعیت لبنان و عراق گفت: مرجعیت 
بزرگوار  و مردم بصیر عراق و لبنان با این توطئه ها مقابله 
كردند چرا كه دیگر شكل توطئه در این كشورها مشخص 

شده است.
باقری با تاكید بر اینكه برخی جریان ها با توسعه فساد 
و فضاسازی  پول  بغداد، پخش  و  بیروت  میدان های  در 
رسانه ای در تلاش برای باقی ماندن مردم در میدان این 
كشورهای هستند گفت: دولت های عراق و لبنان وظیفه 
دارند كه بدون توجه به بوق های تبلیغاتی، به فكر تامین 
امنیت و توسعه رفاه دركشور خود باشند و این موضوع 
ارتباطی به ما و دیگری نداشته و هیچ كس حق دخالت 

درامور دیگر كشورها را ندارد.
وی با اشاره به اینكه برخی فكر می كنند محور مقاومت 
با این توطئه ها از پا در خواهد آمد و چنین مسیری برای 
این توطئه ها ادامه دارد، تاكید كرد: ملت عراق در اربعین 
نشان داد كه چه روحیه ، كرامت و اندیشه ای دارد و ملت 
بزرگ ایران در كنار ملت عراق در راهپیمایی اربعین عهد 
معظم  رهبر  و  زمان)عج(  امام  اباعبدالله)ع(،  با  را  خود 

انقلاب تازه نمودند.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در مسجد مقدس جمکران:

ملت ایران از هیچ تهدید و فشاری هراس ندارد

استاد حوزه علمیه  قم با اشاره به اینكه در راهپیمایی 13 آبان در قم عده ای كه با در 
دست داشتن شعارهایی مثل »ای مدعی بهشت برجام/ استخر فرح تو را سرانجام« به 
گونه ای دولت و رئیس جمهور را تهدید به مرگ كردند گفت: این اقدامات برای انتخابات 
ریاست جمهوری آینده است. چراكه این افراد دیده اند در دوره اخیر در جلب رضایت 
مردم ناتوان هستند و كاندیداهای آنها در مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری، 

شكست خورده اند.
آیت الله محسن غرویانافزود: این افراد برای اینكه رئیس جمهور آینده را از طیف 
خودشان كه همان آقای احمدی نژاد است روی كار بیاورند، دست به چنین اقداماتی 
می زنند. بنابراین تخریب روحانی به همین خاطر است تا محبوبیت او را در بین مردم كم 

كرده تا شاید بتوانند، رئیس جمهور آینده را از طیف خودشان داشته باشند.
غرویان با بیان اینكه در گذشته نیز این مدل برنامه ها را شاهد بوده ایم، تصریح كرد: 
زمان هاشمی رفسنجانی نیز شاهد این مدل برنامه ها بوده ایم. این افراد می دانند كه 
اقدامات شان برخلاف نظر مقام معظم رهبری است اما »الغریق یتشبث بكل حشیش« 

كسی كه درحال غرق شدن است به هر چیزی دست می اندازد تا نجات پیدا كند.
این مدرس حوزه اضافه كرد: حركات این افراد نشانه شكست تفكرات افراطی در بین 

مردم است. جریانات افراطی می خواهند كه مردم از نظام روحانیت دل زده شوند البته 
این اتفاق نیز رخ داده است و مردم دیده اند، شعار های توخالی هیچ نتیجه ای در زندگی 

آنها جز استمرار دعوا نداشته است. 
وی در گفت و گو با برنا  با اشاره به سخنان روحانی درباره دعواهای 40 سال گذشته 
كه هیچ نتیجه ای نداشته است، اظهار كرد: قرار نیست ما دائم با یكدیگر دعوا كنیم. 
باید یک راه حلی برای مشكلات كشور پیدا كنیم. اما این افراد نگاه واقع بینانه به مسائل 
كشور را ندارند و در خیالات خودشان فكر می كنند، این حركات را انجام داده اند تا 
مشكلی را از مشكلات مردم حل كنند در حالی كه تا امروز نتیجه عكس داده است.  
غرویان در پاسخ به این سوال كه چرا اعتراضات از قم و مشهد صورت می گیرد؟ مطرح 
كرد: عده ای دو شهر قم و مشهد را پایگاه خود قرار داده اند تا نشان دهند ما از موضع 
علما، مرجعیت و حوزه صحبت می كنیم، در حالی كه مراجع نیز این افراد را محكوم 

كرده اند.
وی تاكید كرد: شعارهایی كه در فیضیه داده شد شبیه پلاكاردهای این افراد در 13 
آبان بود. این افراد از خارج حوزه مدیریت می شوند و حركت های آنها خارج از حوزه است 

اما طلبه ها از لباس روحانیت به عنوان ابزار، برای اعتراضات خود استفاده می كنند.

آیت الله محسن غرویان  :

عده ای در قم و مشهد از لباس روحانیت سوءاستفاده می کنند

سعید محمدی*

برای  تلاش  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
ورود افراد شجاع و توانمند، ولو با شكل گیری اقلیتی 
قدرتمند در مجلس، راهی واقع بینانه است كه باید پیش 

روی اصلاح طلبان قرار گیرد. 
جریان  ورورد  نحوه  با  ارتباط  در  كیانوش راد  محمد 
اصلاحات به انتخابات اظهار كرد: هنوز هم به ائتلاف 
در انتخابات باید اندیشید . پیروزی در انتخابات اصلِ 
اساسی برای ورود در انتخابات است و طرح عدم ائتلاف 
واقع بینانه نیست . ائتلاف با برنامه معنای خاص خود 
را دارد . اصلاح طلبان هنوز باید برای ائتلاف با اصول 
گرایان میانه رو در قالب  تشّكل و برنامه اندیشه كنند. 
هنوز راه برای اصلاح طلبان  به صورت حداكثری باز 
نشده است، پس در این شرایط ائتلاف ملی، چاره ساز 
است. اصرار به عدم ائتلاف درون جناحی یا فرا جناحی 

اشتباه است.
وی در پاسخ به این پرسش كه شاخص های انتخاب 

گفت:  بود  خواهد  چه  طلب   اصلاح  كاندیدهای 
كاندیداهای اصلاح طلب یا ائتلاف ،  به برنامه های ارائه 
شده توسط اصلاح طلبان  كه شرطی لازم و كافی جهت 
حمایت است ، باید متعهد و پای بند باشند. تلاش برای 
ورود  افراد شجاع و توانمند ، ولو با شكل گیری اقلیتی 
قدرتمند در مجلس ، راهی واقع بینانه است كه باید 

پیش روی اصلاح طلبان  قرار گیرد.
این عضو حزب اتحاد ملت ابراز عقیده كرد: انتخابات 
حقِ مردم است. انتخابات توسط مردم و برای مردم است 

و نه برای جریانات خاص.
بحث سرلیست انتخاباتی اصلاح طلبان ، بحثی فرعی 

و انحرافی است 
با  ارتباط  در  ایسنا،   با  گو  گفت و  در  كیانوش راد 
گفت:  اصلاحات  لیست  سر  ضروری  شاخصه های 
بحث سرلیست انتخاباتی اصلاح طلبان ، بحثی فرعی 
و انحرافی است. اصلاح طلبان باید از افراد قوی و امین 

و وفادار به برنامه های اصلاحات در كشور حمایت كنند  
و زد و بندهای رایج و بده بستان ها و تعارفات ، و نقش  
پول و سرمایه در گزینش ها باید از اردوگاه اصلاح طلبان 
زدوده شود . باقی مساله و انتخاب افراد به دست مردم 

است .
وی در پاسخ به نگرانی های اصلاح طلبان در انتخابات 
پیش رو خاطرنشان كرد: اصلاح طلبان نگرانی های 
دوسویه ای دارند كه شامل نا امیدی های موجود در 
میان مردم از ناكارامدی مجلس ، و نگرانی از عدم احراز 
صلاحیت ها  است  رای آوری یا رای نیاوردن ، اصلاح 

طلبان و لیست آنها مساله ای پسینی است. 
این فعال سیاسی در پایان گفت: مساله مهم ، حفظ 
رفع  حتی  و  اختلافات  رفع  برای  رای  های  صندوق 
خصومت ها در میان جناح ها و سلایق گوناگون برای 
اداره كشور است. مردم را نه تنها به انتخابات، كه به نتایج 

انتخابات هم در اداره كشور باید امیدوار ساخت.

کیانوش راد: 

تشکیل اقلیتی قدرتمند در مجلس ضروری است
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فواید و مضرات احتمالی ورزش کردن قبل صبحانه 

چرا بهتر است قبل از صبحانه ورزش کنید؟
زمان »غیرمناسب« برای ورزش كردن وجود ندارد، مگر اینكه نیمه شب باشد! اما اگر 
هدفتان چربی سوزی باشد چطور؟ مطالعه ای جدید نشان می دهد ورزش كردن قبل از 

صبحانه می تواند از جهت چربی سوزی مفیدتر باشد.
بهترین زمان ورزش كردن چه زمانی است؟ زمان ایده آل برای ورزش كردن و عرق ریختن 
بسته به برنامه و شرایط شما می تواند، صبح، بعدازظهر و یا عصر باشد. برخی از افراد دوست 
دارند روزشان را با ورزش و تحرک شروع كنند؛ اما عده ای نیز ترجیح می دهند عصرها تمرین 
و ورزش كنند تا در پایان روز، از تنش هایی كه طی روز دچارش بوده اند رها شوند. حتی 
ممكن است شما بسته به حس و حال و برنامه هایتان، هر بار زمان متفاوتی را برای ورزش 
كردن در نظر بگیرید. زمان »غیرمناسب« برای ورزش كردن وجود ندارد، مگر اینكه نیمه 
شب باشد! اما اگر هدفتان چربی سوزی باشد چطور؟ مطالعه ای جدید نشان می دهد 
ورزش كردن قبل از صبحانه می تواند از جهت چربی سوزی مفیدتر باشد. البته این ایده 
جدید نیست و از سال ها پیش باب بوده كه صبح ها با معده خالی تمرینات هوازی انجام 

شود تا چربی سوزی افزایش بیابد. اكنون پژوهشی جدید به این شواهد افزوده است.
مطالعه ی جدید در مورد ورزش صبحگاهی و چربی سوزی چه می گوید؟

در این مطالعه، محققان از 30 مرد چاق یا دارای اضافه وزن خواستند تا در یک برنامه ی 
آزمایشی شركت كنند. یک گروه از مردان پیش از صبحانه ورزش كردند در حالی كه گروهی 
دیگر بعد از صبحانه به ورزش و تمرین پرداختند. گروه سوم نیز طبق معمول به فعالیت های 
روزانه خود مشغول بودند و گروه كنترل را تشكیل می دادند. این افراد به مدت 60 دقیقه با 
شدت متوسط دوچرخه ثابت را ركاب زدند. سپس محققان، شاخص های خونی گوناگون 
را بررسی كردند تا ببینند چطور به ورزش و تمرین پاسخ داده اند. نتیجه اینكه مردهایی كه 
پیش از صبحانه ورزش كرده بودند، دو برابر مردانی كه بعد از صبحانه ورزش كرده بودند 
چربی سوزاندند. بر این اساس، اگر سعی دارید وزن كم كنید ورزش كردن قبل از صبحانه 
می تواند به نفعتان باشد. از طرفی دیگر، تفاوت چربی سوزی بین دو گروه، روی وزنشان 
اثری نگذاشته بود. بعد از شش هفته، سرعت كاهش وزن بین این دو گروه یكسان بود. 
یعنی چربی سوزی بیشتر در گروهی كه قبل از صبحانه ورزش كرده بودند، منجر به 
كاهش وزن بیشتر نشده بود. البته این احتمال وجود دارد كه اگر مطالعه ی مورد نظر مدت 
طولانی تری ادامه پیدا می كرد، تفاوتی در كاهش وزن دو گروه مشاهده می شد.  افرادی كه 
پیش از صبحانه ورزش كرده بودند، دارای پروتئین های مهم بیشتری كه گلوكز را از جریان 
خون به سلول ها می رساند بودند. این تغییرات از جنبه ی سلامت متابولیكی باارزش است 
مردانی كه قبل از صبحانه ورزش كرده بودند، با وجود اینكه وزن بیشتری نسبت به گروه 
دیگر كم نكرده بودند؛ اما نسبت به آن ها فواید بیشتری نصیبشان شد. آن هایی كه قبل از 
صبحانه ورزش كرده بودند، انسولین خونشان كمتر بالا رفته بود)با وجود اینكه صبحانه ها 
در گروه ها یكسان بود(. ضمناً عضلات مردانی كه قبل از صبحانه ورزش كرده بودند نسبت 
به انسولین، بیشتر پاسخگو بوده و نیاز نداشتند انسولین زیادی ترشح كنند تا گلوكز را به 
سلول ها برسانند. چرا این مسئله مهم است؟ تحقیقات علمی، بهبود در حساسیت به 
انسولین را با سلامتی بهتر مرتبط می داند. افرادی كه پیش از صبحانه ورزش كرده بودند، 
دارای پروتئین های مهم بیشتری كه گلوكز را از جریان خون به سلول ها می رساند بودند. این 
تغییرات از جنبه ی سلامت متابولیكی باارزش است. در واقع این موضوع با كنترل سطح 

قند خون، به طور بالقوه خطر ابتلا به دیابت و بیماری های قلبی را كاهش می دهد.
چرا ورزش كردن قبل از صبحانه موجب افزایش چربی سوزی می شود؟ وقتی شما چیزی 
نخورده اید، سطح انسولین تان پایین است. وقتی انسولین پایین است، یک آنزیم كلیدی 
به نام لیپاز حساس به هورمون كه موجب سوخت چربی در سلول های چربی می شود 
فعال خواهد شد؛ اما وقتی غذایی می خورید، انسولین بالا رفته و سلول های عضله از 
كربوهیدرات های گرفته شده از این غذا به عنوان سوخت استفاده خواهند كرد نه از چربی. 
در واقع انسولین، قفلی بر سلول های چربی و چربی سوزی می گذارد و این چیزی نیست 

كه ایده آل افرادی باشد كه قصد لاغر شدن دارند.
قبل از صبحانه ورزش کنیم یا نه؟

آیا باید از این به بعد صبح ها قبل از خوردن صبحانه ورزش كنید؟ چیزی كه این مطالعه 
نشان داد لزوماً شامل حال همه ی افراد نمی شود؛ زیرا فقط روی مردها انجام شد. این 
احتمال وجود دارد كه نتایج روی زن ها متفاوت باشد. ضمناً، سرعت كاهش وزن بین دو 
گروه تفاوتی نداشت؛ اما ورزش كردن قبل از صبحانه از جهت شاخص های متابولیكی 
مفیدتر بوده است. مطالعه ی دیگری دریافته وقتی زنان شركت كننده هر روز صبح پیاده روی 
تند انجام می دادند، در طول روز بیشتر ورزش می كردند. همچنین، اشتهایشان كمتر بود.

مضرات احتمالی ورزش کردن قبل از صبحانه
هر چیزی خوبی ها و بدی هایی دارد! اگر شما قبل از خوردن صبحانه ورزش كنید شاید 
چربی بیشتری بسوزانید اما آیا با آن شدتی كه لازم است ورزش خواهید كرد؟ بعد از یک شب 
تا صبح چیزی نخوردن، ذخایر گلیكوژن شما تحلیل رفته است و این می تواند باعث كُندی و 
بی حالی شود. اگر غذا نخوردن و معده خالی باعث كاهش شدت تمرینات ورزشی تان شود، 
ممكن است از همان فوایدی كه از خوردن پیش از تمرین نصیبتان می شود بی بهره بمانید؛ 
اما اگر قصد دارید یک جلسه تمرینی با شدت پایین تا متوسط داشته باشید، قبل از صبحانه 
ورزش كردن ممكن است برایتان سودمند باشد زیرا شما بدنتان را وادار به تمرینات سخت و 

پُرشدت نمی كنید. پس باید ببینید چه روشی برایتان مؤثرتر است!

دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات هشدار داد

تولید زیرزمینی تنباکو با فضولات حیوانی 
دبیركل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات ایران ضمن هشدار نسبت به وجود مواد 
شیمیایی، مخدر و میكروبی در تنباكوهای معطر و میوه ای و عوارض جبران ناپذیر آن برای 
سلامت، به انتشار فیلمی در فضای مجازی مبنی بر تولید تنباكو با فضولات حیوانی واكنش 
نشان داد.  دكتر محمدرضا مسجدی به دنبال انتشار فیلمی از یک كارگاه تولیدی توتون و 
تنباكو با فضولات حیوانی و اسانس های میوه ای در فضای مجازی، در گفت وگو با ایسنا، 
ضمن تاكید چند باره بر عوارض استفاده از توتون های معطر، گفت: علاوه  بر آنكه مصرف 
توتون و تنباكو خود به تنهایی مضرات جدی برای انسان دارد، مصرف توتون معطر از آنجا كه 
دارای مواد آلی و شیمیایی است، ضرر به مراتب بیشتری خواهد داشت. اما، موضوعی كه 
اكنون با آن روبه رو شدیم، استفاده از فضولات حیوانی در تهیه تنباكو است كه می تواند انواع 
آلودگی های قارچی، میكروبی و انگلی را وارد بدن انسان كند. وی در ادامه با اشاره به سایر 
عوارض این نوع از تنباكو اظهار كرد: از آنجا كه وجود فضولات حیوانی باعث ایجاد بوی بد 
در تنباكو می شود، متخلفان اقدام به اضافه كردن اسانس و طعم به تنباكو می كنند. مصرف 
تنباكوهای معطر به این شكل می تواند منجر به نوعی ذات الریه شده و حتی فرد مصرف 

كننده را به سوی نارسایی تنفسی، بستری شدن در آی سی یو و حتی مرگ سوق دهد.
مواد مخدر و میکروبی در تنباکوهای معطر

دبیر كل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات ایران با اشاره به تحقیقاتی كه بر حدود 300 
نوع تنباكو انجام شده است، گفت: مدتی قبل دانشگاه علوم پزشكی ایران و وزارت بهداشت 
با همكاری نیروی انتظامی حدود 300 نوع از تنباكوهای میوه ای را مورد آزمایش قرار دادند 
كه نتیجه  آن منجر به كشف انواع مواد افزودنی شیمیایی، مخدر و میكروبی شد. اما اكنون 
موضوع وجود فضولات حیوانی در تنباكو فاجعه ای وحشتناک است كه می تواند ضررهای 
جبران ناپذیری به خانواده ها وارد كند. وی همچنین با اشاره به رد شدن استفساریه اخیر 
مجلس در خصوص خارج شدن قهوه خانه ها از شمول اماكن عمومی، توسط شورای 
نگهبان، تصریح كرد: باعث تاسف است كه با وجود رد شدن آن اسفساریه عده ای همچنان 
قصد دارند قهوه خانه ها از شمول اماكن عمومی خارج شود تا نظارت ها بر این اماكن كه 
عمده  مصرف توتون و تنباكو در آنجا اتفاق می افتد، كاهش یابد. مسجدی در خصوص 
نظارت بر اماكن تهیه و تولید توتون و تنباكو، گفت: اماكن تولیدی كه مجوز تولید را به شكل 
قانونی اخذ كرده اند توسط بازرسان محیط و كار وزارت بهداشت مورد بررسی و ارزیابی قرار 
می گیرند اما، نمونه ای كه اخیرا فیلم آن در فضای مجازی پخش شده است، كارگاه تولیدی 
زیرزمینی و مخفیانه بوده كه خارج از نظارت نهادهای حوزه سلامت است. وی در پایان با 
تاكید بر نقش دولت و حاكمیت در اطلاع رسانی در خصوص عوارض مصرف این نوع مواد 
آسیب زا به سلامت، اظهار كرد: اگر جوانان مطلع باشند چه مواد مضری در تهیه توتون و 
تنباكو نقش دارد، قطعا نسبت به مصرف آنها تجدید نظر خواهند كرد. هیچ كس مخالف 

شادی و تفریح جوانان نیست اما، این روش به هیچ عنوان پسندیده نخواهد بود.
 

چه عواملی باعث بالا رفتن کلسترول می شوند؟

بالا بودن کلسترول خون چه تبعاتی دارد؟
وقتی كلسترول فردی بالاست، این امر می تواند برای سلامتی اش خطرناک باشد، اما 

چرا؟. 
وقتی سطح كلسترول بالا باشد،  كلسترول بر دیواره های رگ ها رسوب می كند و ماده ای 
سخت به نام پلاک تشكیل می دهد. به مرور زمان، این پلاک باعث می شود سرخرگ ها 
باریک تر شوند كه در این حالت جریان خون كاهش می یابد و وضعیتی به نام تصلب شرایین 
یا سفت شدن رگ ها به وجود می آید. وقتی تصلب شرایین بر رگ های خونی كه ماهیچه های 
قلب را تامین می كنند، تاثیر می گذارد، این وضعیت سبب می شود كه شخص در معرض 
خطر حمله قلبی قرار گیرد. وقتی تصلب شرایین بر رگ های خونی كه مغز را تامین می كنند 

تاثیر می گذارند، این وضعیت فرد را در معرض خطر سكته مغزی قرار می دهد.
به گزارش ایسنا، بنابر اعلام وزارت بهداشت، تصلب شرایین ممكن است جریان خون 
به دیگر اندام های حیاتی مانند كلیه ها و روده ها را مسدود كند. به همین دلیل كنترل 

كلسترول خون از دوره نوجوانی می تواند مانع بروز مشكلات در سلامت بدن شود.
برخی عواملی كه منجر به كلسترول بالا می شوند،   عبارتند از:

 اضافه وزن كه با سطوح كلسترول بالا رابطه دارد.
 وراثت: اگر مشكلات كلسترول یا بیماری قلبی در خانواده شما موروثی است، شما در 

خطر بالاتر ابتلا به این اختلالات قرار دارید.
 رژیم غذایی: از مصرف غذاهایی كه كلسترول بالا یا چربی اشباع شده دارند،  اجتناب 
كنید؛ چراكه این غذاها باعث افزایش سطوح كلسترول و خطر ابتلا به بیماری قلبی 

می شوند.
 سن: خطر كلسترول بالا با افزایش سن، بیشتر می شود.

 فعالیت بدنی شانس ابتلا به بیماری قلبی را كاهش می دهد.

سلامت 

بیشتر افراد هر از گاهی ابتلا به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا را تجربه می كنند. اگرچه 
بیشتر موارد عفونت های سرماخوردگی و آنفلوآنزا طی پاییز و زمستان رخ می دهند، اما 

ویروس های مسئول آنها می توانند در تمام طول سال افراد را بیمار كنند.
دهد.  رخ  ویروس  مختلف  نوع  از 200  بیش  واسطه  به  تواند  می  سرماخوردگی 
حدود 50 درصد موارد سرماخوردگی با فعالیت راینوویروس مرتبط هستند و از دیگر 
ویروس های شایع می توان به ویروس پاراآنفلوانزای انسانی، متاپنوموویروس انسانی، 

كروناویروس، آدنوویورس و انتروویروس اشاره كرد.
از سوی دیگر، آنفلوآنزا یک بیماری تنفسی واگیردار است كه بیشتر به واسطه ویروس 

های نوع A و B آنفلوآنزا شكل می گیرد.
اگرچه پیشگیری كامل از ابتلا به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا ممكن نیست، اما روش 

هایی وجود دارند كه می توانند احتمال ابتلا به این بیماری ها را كاهش دهند.
دریافت واکسن

دریافت واكسن قوی ترین محافظت در برابر عفونت های آنفلوآنزای فصلی را ارائه می 
كند. به گفته مراكز كنترل و پیشگیری از بیماری آمریكا، دریافت واكسن بهترین روش 

برای محافظت در برابر عفونت های آنفلوانزای فصلی است.
آنفلوآنزا در نتیجه آلوده شدن یک فرد با یک ویروس آنفلوآنزا رخ می دهد. واكسن های 
آنفلوآنزا حاوی آنتی ژن های آنفلوآنزا هستند كه سیستم ایمنی بدن انسان را به تولید 
پادتن های بیشتر ترغیب می كند. این پادتن ها می توانند در برابر ویروس های مهاجم 

آنفلوآنزا از انسان محافظت كرده و به پیشگیری از بیماری كمک كنند.
چهار نوع ویروس آنفلوآنزا وجود دارند كه همگی می توانند در طول سال جهش یابند. 
این جهش ها می تواند كارایی واكسن های آنفلوآنزای فصلی را كاهش دهد. اگر واكسن 
به خوبی با ویروس آنفلوآنزا منطبق شده باشد، می تواند از 40 تا 60 درصد عفونت های 

آنفلوآنزا پیشگیری كند. بر همین اساس دریافت سالانه واكسن اهمیت دارد.
در شرایطی كه واكسن های آنفلوآنزا ایمنی كامل را تضمین نمی كنند، اما می 
توانند در صورت ابتلا به بیماری شدت علائم را كاهش داده و خطر بستری شدن در 

بیمارستان و مرگ را نیز كاهش دهند.
در ادامه برخی دلایل كه می توانند شما را برای دریافت سالانه واكسن آنفلوآنزا تشویق 

كنند، ارائه شده اند:
بنابر برآورد مراكز كنترل و پیشگیری از بیماری آمریكا، واكسیناسیون از 5.3 میلیون 

مورد بیماری آنفلوآنزا بین سال های 2016 و 2017 پیشگیری كرد.
بنابر مطالعه ای كه در سال 2018 انجام شد، افراد بزرگسال در نیوزیلند كه بین سال 
های 2012 تا 2015  واكسن آنفلوآنزا دریافت كرده بودند، در مقایسه با آنهایی كه 
واكسن نزده بودند، 59 درصد احتمال كمتری داشت به واسطه این بیماری در بخش 

مراقبت های ویژه بیمارستان بستری شوند.
مطالعه ای در سال 2017 نشان داد كه واكسیناسیون آنفلوآنزا میزان مرگ و میر ناشی 

از این بیماری را در كودكان 6 ماهه تا 17 ساله به میزان 65 درصد كاهش داده است.
ضدعفونی كردن سطوح مختلف

ویروس ها می توانند روی سطوح مختلف، از جمله سطوح فلزی، پلاستیكی، پارچه 
ای، كاغذی، و شیشه ای زنده بمانند.

مدت زمانی كه ویروس می تواند روی این سطوح در حالت عفونی باقی بماند به 
عوامل مختلفی، از جمله دما و رطوبت، بستگی دارد. با این وجود، مطالعه ای در سال 
2016 نشان داد كه ویروس های آنفلوآنزا می توانند برای مدت زمانی طولانی، حتی تا 

چند ماه، خارج از بدن به بقای خود ادامه دهند.
افراد می توانند خطر عفونت های ویروسی را با استفاده از محصولات حاوی الكل و 
مواد ضد عفونی كننده و پاكسازی منظم اشیا مختلف كه با آنها در تماس هستند، مانند 

میز، پیشخوان آشپزخانه یا صفحه كلید رایانه، كاهش دهند.
به  كنید  می  استفاده  كننده  پاک  و  كننده  عفونی  ضد  محصولات  از  كه  زمانی 

دستورالعمل استفاده از آنها توجه داشته باشید.
تمیز نگه داشتن هوا

سرماخوردگی و آنفلوآنزا از جمله عفونت های تنفسی محسوب می شوند. ویروسی 
هایی كه موجب این بیماری ها می شوند در غشاهای مخاطی كه دستگاه تنفسی را 
پوشش می دهند، تكثیر می شوند و می توانند در قالب قطرات ریز مخاط از طریق هوا 

در محیط پخش شوند.
این به معنای آن است كه سرفه یا عطسه افراد مبتلا به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا می 
تواند به پخش شدن ویروس ها در محیط اطراف منجر شود. به عنوان مثال، ویروس 
های آنفلوانزا می توانند پس از سرفه یا عطسه یک فرد بیمار تا فاصله 3.7 متری در 

هوا پخش شوند.
افراد بیمار می توانند خطر آلوده كردن دیگران را با استراحت در خانه و پوشاندن 

صورت هنگام عطسه یا سرفه كاهش دهند.
رعایت بهداشت 

شستشوی منظم دست ها روشی موثر برای محافظت در برابر عفونت های ویروسی 
است. ویروس ها می توانند از طریق چشم ها، بینی، یا دهان وارد دستگاه تنفسی 
انسان شوند. یک فرد می تواند با لمس سطحی آلوده و سپس تماس دست با صورت، 

زمینه ساز ورود ویروس به بدن خود شود.
شستشوی منظم دست ها با آب تمیز و صابون روشی موثر برای پیشگیری از ابتلا به 
عفونت های ویروسی، مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا است. بنابر گزارش مراكز كنترل 
و پیشگیری از بیماری آمریكا، شستشوی منظم و اصولی دست ها می تواند كاهش 
16 تا 21 درصدی بیماری های تنفسی، مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا را موجب شود.

اگر به صابون دسترسی ندارید، می توانید از ضدعفونی كننده های دست مبتنی بر 
الكل استفاده كنید. محصولات متنوع ضد عفونی كننده دست در بازار وجود دارند.

مصرف مکمل روی
روی یک ماده مغذی مهم برای سلامت انسان است كه به طور طبیعی در مواد غذایی 

مانند گوشت، ماهی، و مغزدانه ها وجود دارد.
بنابر یک بررسی كه در سال 2016 انجام شد، كمبود روی می تواند به ضعف سیستم 
ایمنی و بیماری های التهابی پوست منجر شود. افرادی كه دارای واكنش ایمنی ضعیف 

هستند، توانایی كمتری برای مبارزه با عفونت ها دارند.
همچنین، یک متاآنالیز در سال 2017 نشان داد كه مصرف مكمل روی می تواند دوره 
زمانی سرماخوردگی را حدود 33 درصد كاهش دهد. شركت كنندگان در مطالعه بین 

80 و 207 میلی گرم روی در روز مصرف می كردند.
مصرف فیبر بیشتر

فیبر غذایی فواید سلامت مختلفی را ارائه می كند كه از آن جمله می توان به تنظیم 
گوارش، پیشگیری از یبوست، و كاهش خطر ابتلا به برخی از بیماری ها اشاره كرد.

مطالعه ای در سال 2018 با حضور سوژه های حیوانی نشان داد كه فیبر ممكن است 
به تقویت سیستم ایمنی كمک كند.

پژوهشگران واكنش های ایمنی در موش هایی كه یک رژیم غذایی كم فیبر را دنبال 
كرده بودند نسبت به گروه مصرف كننده یک رژیم غذایی پر فیبر مقایسه كردند. نتایج 
این مطالعه نشان داد كه اسیدهای چرب زنجیره كوتاه موجود در فیبر غذایی سیستم 

ایمنی موش ها را در برابر عفونت های آنفلوآنزا تقویت كرده است.
پرهیز از سیگار

سیگار كشیدن یک عامل خطرآفرین شناخته شده برای بسیاری از بیماری ها از جمله 
سرطان، آسم و عفونت های تنفسی است. تنفس دود دست دوم سیگار نیز می تواند 

خطر ابتلا به این بیماری ها را افزایش دهد.
افرادی كه سیگار می كشند یا به طور مرتب در معرض دود سیگار قرار دارند احتمال 
بیشتری دارد هنگام ابتلا به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا علائمی با شدت بیشتر را تجربه 
كنند. نتایج یک بررسی در سال 2018 نشان داد كه دود سیگار می تواند بر سیستم 

ایمنی تاثیرگذار بوده و توانایی فرد برای مبارزه با عفونت ها را كاهش دهد.
ترک سیگار و پرهیز از دود دست اول و دست دوم سیگار روشی خوب برای بهبود 

سلامت كلی و كاهش احتمال ابتلا به بیماری است.
ورزش کردن 

فعالیت بدنی منظم می تواند خطر ابتلا به بسیاری از بیماری ها را كاهش داده، 
سلامت كلی و بهزیستی فرد را تقویت كرده و خطر برخی از بیماری ها از جمله موارد 

زیر را كاهش دهد:
- بیماری قلبی

- استرس و اضطراب
- فشار خون بالا

- دیابت نوع 2
- برخی انواع سرطان

افزون بر این فواید، پژوهشی در سال 2016 نشان داد كه فعالیت بدنی می تواند 
عملكرد ایمنی یک فرد را تقویت كرده و خطر ابتلا به عفونت های تنفسی را كاهش 

دهد.
مطالعه ای دیگر در سال 2018 نیز فواید مدیتیشن و ورزش را در پیشگیری از عفونت 
های تنفسی حاد نشان داد. در این مطالعه 8 هفته ای، پژوهشگران شرایط 390 شركت 

كننده كه به صورت تصادفی به سه گروه زیر تقسیم شده بودند را دنبال كردند:
گروهی كه ورزش نمی كردند )گروه كنترل(.

گروهی كه تمرینات كاهش استرس مبتنی بر ذهن آگاهی را انجام می دادند.
گروهی كه تمرینات ورزشی با شدت متوسط را انجام می دادند.

شركت كنندگان دو گروهی كه تمرینات كاهش استرس و تمرینات ورزشی را انجام 
می دادند در مقایسه با گروه كنترل، كاهش 14 تا 33 درصدی در تعداد عفونت های 

تنفسی حاد را تجربه كردند.
همچنین، افراد حاضر در دو گروه تمرینات كاهش استرس و ورزش كه بیمار شده 

بودند، علائمی با شدت كمتر را تجربه كردند.  
به گفته وزارت بهداشت و خدمات انسانی آمریكا، انجام هر گونه فعالیت بدنی بهتر از 

بی تحركی است.
با این وجود، برای تضمین بهره مندی از فواید سلامت، این وزراتخانه حداقل 150 
دقیقه ورزش با شدت متوسط یا 75 دقیقه ورزش ایروبیک )هوازی( با شدت زیاد در 

هفته را توصیه كرده است.
مصرف زیاد مایعات

مصرف زیاد آب یكی از اقدامات دیگری است كه می توانید برای پرهیز از سرماخوردگی 
و آنفلوآنزا مد نظر قرار دهید. نتایج یک مطالعه نشان داد كه هیدارته نگه داشتن بدن 
ممكن است به تقویت یک نوع واكنش ایمنی خاص منتج شود كه توانایی بدن در مبارزه 
با ویروس ها را افزایش می دهد. مصرف مایعات فراوان، به ویژه آب، می تواند به هیدراته 

نگه داشتن بدن كمک كند.
این در شرایطی است كه باید از نوشیدنی های حاوی الكل و كافئین پرهیز كرد زیرا می 
توانند به كم آبی بدن منجر شوند. نوشیدنی های الكلی می توانند در تضعیف سیستم 

ایمنی نیز نقش داشته باشند.
مصرف شش تا هشت لیوان آب در روز و حتی بیشتر در روزهای گرم می تواند به تامین 
آب مورد نیاز بدن كمک كند. آب گوشت و آبمیوه ها و آب سبزیجات تازه، مانند آب 
پرتقال، نیز از دیگر گزینه هایی خوب هستند كه نه تنها تامین آب مورد نیاز بدن كمک 
می كنند، بلكه مواد مغذی مانند ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اكسیدان ها را در 

اختیار بدن قرار می دهند.
مصرف پروبیوتیک ها

پروبیوتیک ها باكتری های خوب و مفیدی هستند كه می توانند به حفظ سلامت 
بدن كمک كرده و از شما در برابر باكتری های بد محافظت كنند. همچنین، مصرف 

پروبیوتیک ها ممكن است به پیشگیری از سرماخوردگی و آنفلوآنزا نیز كمک كند.
نتایج یک مطالعه نشان داد كه مصرف منظم پروبیوتیک ها به حفظ سلامت انسان 
كمک كرده و ابتلا به عفونت های تنفسی، مانند سرماخوردگی را كاهش داده است. 
شما می توانید مصرف مواد غذایی حاوی پروبیوتیک ها مانند كفیر، ماست، و كیمچی 
و یا مصرف مكمل های پروبیوتیک را برای پیشگیری از سرماخوردگی و آنفلوآنزا مد نظر 

قرار دهید.
خواب کافی

خواب و استراحت كافی و با كیفیت بالا می تواند نقش مهمی در تقویت سلامت و 
عملكرد سیستم ایمنی بدن انسان داشته باشد. مطالعات مختلف نشان داده اند كه 
خواب كافی برای عملكرد سالم سیستم ایمنی بدن ضروری است و خواب ناكافی یا بی 
كیفیت با افت عملكرد سیستم ایمنی پیوند خورده است. از این رو، خواب خوب شبانه 
می تواند به پیشگیری از فعالیت ویروس های سرماخوردگی و آنفلوآنزا و بیمار شدن شما 

كمک كند.
مصرف گلوتاتیون و زردچوبه

آنتی اكسیدان ها برای عملكرد ایمنی بدن انسان اهمیت ویژه ای دارند. گلوتاتیون 
یک آنتی اكسیدان كلیدی برای بدن انسان كه در تقویت سیستم ایمنی نقش داشته و به 
كبد در انجام سمزدایی كمک می كند. كوركومین نیز ماده فعال و مسئول رنگ نارنجی 
در زردچوبه است كه از خواص آنتی اكسیدانی برخوردار بوده كه می تواند به مبارزه با 
رادیكال های آزاد بیماری زا كمک كند و همچنین در بهبود سلامت مفاصل و عملكرد 

قلبی عروقی نقش دارد.
لبخند زدن

نتایج یک پژوهش نشان داد كه شادی نیز ممكن است به مبارزه با میكروب های 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا كمک كند. پژوهشگران دریافتند كه تفكر مثبت، بازی كردن 
با حیوانات خانگی، و رفتاری ها و فعالیت های شادی آفرین دیگر می توانند به تقویت 

سیستم ایمنی كمک كرده و محیطی خصمانه را برای فعالیت ویروس ها شكل دهند.
سرماخوردگی یا آنفلوآنزا؟ 

برخی علائم سرماخوردگی و آنفلوآنزا می توانند شبیه هم بوده و تشخیص این كه 
به كدام بیماری مبتلا شده اید را دشوار سازد. به طور كلی، علائم آنفلوآنزا سریع تر از 
علائم سرماخوردگی كه به تدریج شكل می گیرند، احساس می شوند. همچنین، علائم 
آنفلوآنزا از شدت بیشتری برخوردار هستند. افراد مبتلا به آنفلوآنزا برای دو تا سه هفته 
احساس ضعف و خستگی را تجربه می كنند. همانگونه كه تب شكل گرفته و از بین 
می رود، دوره های لرز و تعریق )عرق سرد( وجود خواهند داشت. دردهای عضلانی، 

آبریزش یا گرفتگی بینی، سردرد و گلودرد از دیگر علائم این بیماری ها هستند.
درمان سرماخوردگی و آنفلوآنزا معمولا شامل مصرف داروهای ضد ویروس می شود.

علائم زیر در آنفلوآنزا رایج هستند، اما همواره در یک سرماخوردگی رخ نمی دهند:
سردرد: در سرماخوردگی شایع نیست، اما امكان تجربه آن وجود دارد. احتمال 

مواجهه با سردرد در آنفلوآنزا بیشتر است.
خستگی و ضعف: گاهی اوقات در سرماخوردگی تجربه می شود، اما خفیف تر از 

زمان ابتلا به آنفلوانزا است.
خستگی شدید: در سرماخوردگی شایع نیست.

درد: احساس درد در سرماخوردگی بسیار خفیف تر از زمان ابتلا به آنفلوآنزا است.
دما/تب: در سرماخوردگی غیر معمول است و تب بالا به طور كلی در آنفلوآنزا دیده 

می شود.
عطسه: یک علامت شایع سرماخوردگی است.

آبریزش یا گرفتگی بینی: بسیار شایع است.
گاهی اوقات در سرماخوردگی دیده می شود، اما به شدت زمان ابتلا به  سرفه: 

آنفلوآنزا نیست.
خشکی یا درد گلو: شایع است.

 راهکارهای برای فرار از سرماخوردگی و آنفلوآنزا 

كاهش توده عضلانی یک حقیقت از زندگی است كه با پشت 
سر گذاشتن سال ها و دهه ها از عمر به آن مواجه خواهیم 
شد، اما ما می توانیم با فعالیت بدنی و مصرف پروتئین كافی، 

پروسه ی تحلیل عضلات را كُندتر كنیم.
یكی از تغییراتی كه هم زن ها و هم مردها با افزایش سن آن 
را تجربه می كنند، كاهش بافت و قدرت عضله است. كاهش 
توده عضلانی یک حقیقت از زندگی است كه با پشت سر 
گذاشتن سال ها و دهه ها از عمر به آن مواجه خواهیم شد، 
با فعالیت بدنی و مصرف پروتئین كافی،  اما ما می توانیم 
پروسه ی تحلیل عضلات را كُندتر كنیم. شما بیشتر از آنچه 

فكر می كنید روی سلامتی تان كنترل دارید!
تمرین قدرتی درست به اندازه تمرینات هوازی اهمیت دارد. 
بنابراین تصور نكنید اگر هر روز پیاده روی می كنید، همین 
عضلات  رفتن،  راه  با  نمی توانید  شما  است.  كافی  ورزش 

بالاتنه یا میان تنه ی خود و قدرتشان را حفظ كنید
كاهش بافت عضله از چه زمانی شروع می شود؟ تحلیل 
عضله خیلی زود و از اواسط دهه 30 عمر آغاز می شد. این 
سایز  و  قدرت  تدریجی  كاهش  شاهد  ما  كه  است  زمانی 
عضلاتمان خواهیم بود. افت تراكم بافت و قدرت عضله كه 
ما را قوی نگه می دارد و باعث جریان داشتن سوخت و ساز 
می شود، طی سال های بزرگسالی همچنان ادامه داشته و 
در زنان بعد از یائسگی سرعت هم می گیرد. این پیامدهای 
ناخوشایند شرطشان این است كه شما عضلات خود را با 
مقاومت تمرین ندهید كه بهترین راه حفظ عضلات است. 
اگر تمرینات قدرتی انجام دهید، كاهش توده عضلاتی خیلی 
كمتر خواهد شد. در واقع، برخی مطالعات نشان می دهند 
ورزشكاران حرفه ای عضلاتی مانند افراد 30 سال جوان تر از 

خود دارند.
كیفیت عضله نیز با بالا رفتن سن تغییر می كند. عضله وقتی 
كه پیرتر می شود، چربی بیشتری انباشته می كند. با تجمع 
از توانایی  چربی درون عضله، فیبرهای عضلانی مقداری 
خود برای تولید نیرو را از دست می دهند. پژوهشی نشان 
داده كاهش قدرت عضله باعث تسریع كاهش تراكم بافت 
عضله در افراد با سنین بالاتر می شود. این تجمع چربی باعث 
می شود عضله ی ما كمتر بتواند نیرو تولید كرده و در نتیجه ما 

ضعیف تر می شویم.
این تغییرات در سطح سلولی نیز روی می دهند. درون هر 
نام میتوكندری وجود  به  اندامک های ریزی  سلول عضله، 
دارد كه كارشان تولید آدنوزین تری فسفات )ATP( به عنوان 

سن،  افزایش  با  است.  عضله  انقباض  برای  انرژی  منبع 
میتوكندری ها نیز افت عملكرد دارند. وقتی آسیب به این 
منابع قدرت تدریجاً بیشتر و بیشتر می شود، عضله نیز در 
تولید نیرو كمتر كارآمد شده و ما ضعیف تر می شویم. ضمناً 
میتوكندری های سالم برای سلامت متابولیک اهمیت دارند. 
بنابراین عجیب نیست كه آسیب به میتوكندری های عضله در 

مقاومت به انسولین و سالخوردگی نقش داشته باشند.
جنسیت و سالخوردگی عضله

مردها نسبت به زن ها عضلات بیشتری دارند. مطالعه ای 
نشان داده مردها به طور متوسط 26 پوند بیشتر از زن ها 
عضله دارند. این تفاوت تا حدودی توجیه كننده ی تفاوت 
در میزان قوی بودن زن ها و مردهاست. تفاوت های قدرتی 
در بالاتنه مشهودتر است و زن ها در ناحیه بالاتنه، 52 درصدِ 
مردان قدرت دارند. در ناحیه پایین تنه، زن ها 66 درصد از 

قدرت مردها را دارا می باشند. 
اما آیا مردها و زن ها به یک سرعت بافت عضلات خود را از 
دست می دهند؟ مطالعات نشان می دهند زن ها با سرعت 
دست  از  را  خود  عضلات  تراكم  مردها  به  نسبت  كمتری 

می دهند. در واقع زنان مسن تر نسبت به مردان در همان 
سن، سنتز پروتئینی بیشتری در عضلات فعال خود دارند 
كه در طول روز روی می دهد؛ اما سلول های عضله در مردان 
نسبت به یک وعده غذایی پروتئینی بهتر پاسخ می دهد. 
در  پیوسته تر  و  بیشتر  پروتئینی  سنتز  دارای  زن ها  اینكه 
طول روز هستند، می تواند توجیه كننده ی سرعت كمتر در 
افت تراكم عضله شان باشد؛ اما زن ها نسبت به مردها توده 
عضلانی نسبتاً كمتری دارند. بنابراین زن ها در صورتی كه 
ورزش نكنند و پروتئین كافی مصرف نكنند، عملًا سریع تر از 

مردها می توانند عضله از دست بدهند.
همچنین مطالعات حاكی از آن هستند كه شما چه زن 
از یک فرد جوان تر تمرین  باید سخت تر  باشید و چه مرد، 
تا توده و قدرت عضلاتتان را حفظ نمایید.  و ورزش كنید 
در یک پژوهش كه حفظ تراكم عضلانی در افراد جوان را با 
افراد سنین بالاتر مورد مقایسه قرار داده بود معلوم شد افراد 
جوان تر وقتی كه بعد از ماه ها تمرینات عضله سازی، از شدت 
تمرینات خود كم كرده بودند، قدرت و بافت خیلی كمتری در 
عضلاتشان از دست رفته بود؛ اما افراد سنین بالاتر با كم كردن 

تمرینات خود دچار افت قابل توجه تری در توده ی عضلانی 
خود شده بودند.

این یافته ها نشان می دهند شما باید سخت تر تمرین كنید 
و تمریناتتان حجم مشخصی داشته باشند تا در سال های 
بعدی زندگی تان عضلاتتان را حفظ كنید. شما نمی توانید 
دست از تمرینات قدرتی بكشید یا وزنه های سبُک بزنید و 
عضله بسازید. همچنین نباید مدت زمان طولانی ورزش و 
تمرین را كنار بگذارید چرا كه افراد مسن تر سخت تر می توانند 
عضله ای را كه از بی تحركی از دست داده اند دوباره به دست 
آورند. همچنین بهترین كار این است كه تمرینات قدرتی را در 
سال های اولیه جوانی شروع كنید و طی سال های بعد ادامه 

دهید.
ورزش، تمرینی برای تمام طول عمر

تمرینات قدرتی یک نوع سرمایه گذاری برای سلامتی در 
آینده هستند. از دست دادن بافت عضله و قدرت آن منجر به 
ضعف و آسیب پذیری می شود و مشكلات متابولیسمی مانند 
دیابت نوع دوم نیز ایجاد می كند. داشتن عضلات بیشتر به 
بدنتان كمک می كند گلوكز را بهتر مصرف كند. در واقع در 
مطالعه ای روی موش ها معلوم شد تمرین قدرتی با تقویت 
سطح پروتئینی به نام APPL1 كه به تنظیم قند خون كمک 
می كند، حساسیت به انسولین را بهبود می دهد. همچنین 
بر  علاوه  دینامیک،  قدرتی  تمرینات  دریافته اند  مطالعات 

كاهش وزن، حساسیت به انسولین را افزایش می دهند.
حتی اگر شما وزن نرمال داشته باشید یا وزنتان پایین تر از 
حد ایده آل باشد، باز هم به تمرینات قدرتی نیاز دارید. برخی 
از افراد مسن تر كه وزن نرمال یا پایین تر از حد نرمال دارند، 
دچار افت قابل توجهی در تراكم بافت عضله می شوند. هر 
كسی چه زن و چه مرد، پیر و جوان، نیاز به تمرینات قدرتی در 

سراسر عمر خود دارند.
در واقع، تمرین قدرتی درست به اندازه تمرینات هوازی 
پیاده روی  روز  هر  اگر  نكنید  تصور  بنابراین  دارد.  اهمیت 
می كنید، همین ورزش كافی است. شما نمی توانید با راه 
رفتن، عضلات بالاتنه یا میان تنه ی خود و قدرتشان را حفظ 
كنید. ضمناً عضلات شما به راه رفتن عادت می كنند و این 
ورزش برای بدنتان دیگر چالش برانگیز نخواهد بود. مگر اینكه 
بخشی از پیاده روی تان شامل تپه نوردی و كوهنوردی باشد و 

عضلاتتان محرک های كافی برای رشد داشته باشند.
با انجام تركیبی از تمرینات قدرتی متنوع، قوی بمانید و 

عضلات خود را حفظ كنید.

با افزایش سن، زن ها زودتر عضله از دست می دهند یا مردها؟

راهکارهایی برای کُندتر کردن پروسه تحلیل عضلات
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :
پیشرفت پروژه متروقم در فاز اول4۷درصد می باشد

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: پیشرفت كلی پروژه مترو در فاز اول 47 درصد 
می باشد و اجرای پروژه در دو فاز تقسیم شد كه تونل آن تا میدان ولیعصر تكمیل و تونل 

دستی هم تا میدان بقیه الله تكمیل شده است. 
علیرضا قاری قرآن با اشاره به آخرین وضعیت پروژه مترو شهر قم، اظهار داشت: حفاری 
مكانیزه تونل مترو در سال 95 به اتمام رسیده است و دستگاه حفار از تونل خارج شده 

است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینكه خط نخست مترو به طول 14.8 كیلومتر 
از قلعه كامكار تا مسجد مقدس جمكران اجرا می شود، ابراز كرد: 14 ایستگاه در این مسیر 
پیش بینی شده است كه در مجموع پیشرفت كلی پروژه مترو 47 درصد در فاز اول می باشد.
قاری قرآن آخرین وضعیت خط دو مترو قم را مورد توجه قرار داد و افزود: خط دو به طول 
15.5 كیلومتر و با 12 ایستگاه پیش بینی شده است كه فعلًا در شرایط انجام مطالعات قرار 
دارد. وی با تأكید بر اینكه منوریل قم نیز در 4.7 كیلومتر و با شش ایستگاه در پیشرفت 
52 درصدی قرار دارد، یادآور شد: هنوز برنامه مشخصی برای تكمیل و بهره برداری منوریل 
وجود ندارد كه در این موضوع نیازمند همكاری بیشتر مسئولان كشوری و استانی هستیم.
قاری قرآن با اشاره به تأمین دپو پاركینگ برای مترو قم، خاطرنشان كرد: در تیرماه 
سال 97 خاک برداری آغاز شده و تاكنون از 650 هزار مترمكعب خاک برداری 550 هزار 

مترمكعب انجام شده است.
وی عنوان كرد: 8 ایستگاه مترو قم در شرایط ساختمان با پیشرفت های مختلف در حال 

انجام است كه برخی در مرحله نازک كاری قرار دارد.
قاری قرآن خاطرنشان كرد: پیشرفت كلی پروژه مترو 47 درصد در فاز اول می باشد. 
تونل  و  ولیعصر تكمیل  تا میدان  آن  تونل  فاز تقسیم شد كه  پروژه مترو در دو  اجرای 
دستی هم تا میدان بقیه الله تكمیل شده است. تونل تا مسجد جمكران حفاری دستی و 
ایستگاه های باقی مانده برای فاز دوم پیش بینی شده اند. قاری قرآن با اشاره به پروژه مترو 
هم گفت: در ایستگاه a9 در مرحله نازک كاری هستیم؛ نقشه های فاز دو هم تكمیل و ابلاغ 
شده و كماكان منتظر بحث ابلاغ شورای عالی فنی برای قیمت پروژه هستیم كه اگر انجام 
شود سرعت كار بسیار بالا خواهد رفت. در بخش هایی از پروژه روسازی مسیر هم شروع 
شده است. معاون شهردار قم با تاكید بر اینكه سال گذشته و امسال اقدام ویژه ای در تامین 
مالی پروژه ها صورت گرفت، افزود: اگر در حوزه تملكات هم این گونه گام برداریم سرعت 

پروژه ها بسیار بیشتر خواهد شد.
وی با بیان اینكه در كل شهر قم در حال حاضر تعداد قابل توجهی پروژه در حال احداث 
می باشد گفت: باید در استان و شورا همه دست به دست هم دهند تا فضای كاری كه شكل 
گرفته تقویت شود و شرایط لازم در شهر برای خدمت به مردم مهیا گردد. این در حالی است 

كه كل كشور درگیر شرایط نامساعدی در حوزه اجرای پروژه های عمرانی است.

شهردار قم تاکید کرد

 ساماندهی محله اسماعیل آباد قم
برای  اراضی 32 و 48 هكتاری پردیسان  از ظرفیت  بر استفاده  تاكید  با  شهردار قم 
ساماندهی  برای  استان  مسئولان  همه  گفت:  غیررسمی  سكونتگاه های  ساماندهی 

وضعیت نامناسب محله محروم اسماعیل آباد تاكید و توافق دارند.
دكترسید مرتضی سقائیان نژاد، در یكصد و شانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در ساختمان شهید باكری این شورا، با اشاره به لایحه اخذ مجوز آماده 
سازی اراضی 32 هكتاری پردیسان، افزود: فرایند لازم برای استفاده از اراضی 32 و 48 
هكتار پردیسان برای ساماندهی سكونتگاه های غیرمجاز تصویب شده  است و در دست 
شهرداری است و در آن فرایند مدیریت و كمیسیون ها زیر نظر شهرداری بوده و می توان 

بافت فرسوده را حذف كرد كه با تغییر مدیریت شهری نیز این روند ادامه خواهد یافت.
وی با موافقت بر حذف بافت فرسوده از لایحه تصریح كرد: می توانیم حذف بافت فرسوده 
را در لایحه قید كرده و اختصاص زمین تنها شامل سكونتگاه های غیررسمی و حاشیه 
دكل های برق باشد. شهردار قم با بیان اینكه این اراضی در اختیار شورای اسلامی شهر و 
شهرداری است و برای ساماندهی سكونتگاه های غیرمجاز و همچنین مناطق زیر دكل های 
فشار قوی برق استفاده می شود، گفت: در صورت نگرانی شورا برای استفاده از این اراضی 
در قالب طرح های دیگر، در مصوبه شورا، قید استفاده از این اراضی برای ساماندهی 

سكونتگاه های غیر رسمی تاكید شود.

در ۶ماهه نخست سال جاری صورت گرفت

جابجای یک میلیون و 2۰۰ هزار نفر مسافر از 
پایانه های مسافربری قم 

و  پایانه ها  از  نفر مسافر  در 6 ماهه نخست سال جاری یک میلیون و دویست هزار 
پاركسوارهای سازمان جا به جا شدند.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از سرویس دهی 71988 دستگاه 
اتوبوس، مینی بوس و تاكسی برون شهری در 6 ماهه نخست سال جاری خبر داد و گفت: 

یک میلیون و دویست هزار نفر مسافر از پایانه ها و پاركسوار این سازمان جابه جا شدند.
رضا پوریا فر افزود:  در ایام تابستان از ابتدای تیرماه تا پایان شهریور ماه با سرویس دهی 
41000 دستگاه اتوبوس، مینی بوس و تاكسی برون شهری بالغ بر 750 هزار نفر مسافر 
از پایانه ها و پاركسوارهای این سازمان جابه جا شدند. وی بیان داشت: با هماهنگی 
صورت گرفته با سازمان حج و زیارت استان و ساماندهی اعزام زائرین عتبات و حج تمتع 
از پایانه مركزی در 6 ماهه نخست سال جاری با سرویس دهی 352 دستگاه اتوبوس بالغ 
بر 15000 نفر زائر به عتبات عالیات اعزام شدند و در ایام حج تمتع امسال 1584 نفر زائر از 
پایانه مركزی به حج تمتع اعزام شدند كه این اعزام ها بالغ بر 5000 نفر بدرقه كننده داشت 

كه از پاركینگ و خدمات پایانه مركزی بهره مند شدند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم:

۶4 سازه تبلیغاتی جدید در شهر نصب می شود
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: در راستای ساماندهی و تقویت 

سازه های تبلیغاتی شهر، 64 سازه تبلیغاتی جدید در نقاط مختلف نصب خواهد شد.
 مهدی كلانترزاده با اشاره به تشكیل كمیته تبلیغات اداره كل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم، اظهار كرد: این جلسه در راستای جانمایی سازه های تبلیغاتی جدید برای 
ایام و مناسبت های ملی و مذهبی تشكیل شد كه تصمیماتی نیز در این خصوص اتخاذ 
گردید. مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینكه قرار است در آینده 
نزدیک تعدادی سازه تبلیغاتی برای گرامیداشت مناسبت ها و برنامه های شهر به ظرفیت 
تبلیغاتی اضافه شود، خاطرنشان كرد: در این جلسه در خصوص بهترین موقعیت و 

مكان هایی كه می شود سازه ها را نصب كرد بحث و بررسی صورت گرفت.
كلانترزاده با تاكید بر اینكه 700 نقطه شهر عكس برداری و مكان نمایی شده تا بتوانیم 
سازه های تبلیغاتی فرهنگی را نصب كنیم، گفت: از این بین بهترین مكان ها را انتخاب 

خواهیم كرد و پس از آن با طی مراحل قانونی سازه ها نصب می شود.
وی با بیان اینكه این سازه ها شامل سازه پرتابل، تلوزیون  شهری، بیلبورد و عرشه های 
پل است، افزود: در مرحله اول پیش بینی شده 50 سازه پرتابل، سه تلویزیون شهری ، 6 

بیلبورد و 5 عرشه پل به سازه های تبلیغات شهری اضافه گردد.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

آمادگی کامل تاکسیرانی برای ارائه خدمت 
در روزهای بارانی و برفی

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاكسیرانی شهرداری قم  گفت :تمام تاكسي هاي 
تحت نظارت سازمان تاكسیرانی شهرداری قم در روزهاي برفي و باراني آماده خدمت رساني 

به شهروندان هستند.
 مرتضی عزتی ضمن بیان این مطلب گفت: با توجه به تدابیر و تمهیدات صورت گرفته از 
سوی سازمان تاكسیرانی قم، خوشبختانه طی روزهای بارانی اخیر مشكل كمبود تاكسی 
در خطوط و ایستگاههای تاكسی سطح شهر وجود نداشت. وی درباره احتمال افزایش 
خودسرانه كرایه تاكسی توسط برخی از تاكسیرانان در روزهای برفی و بارانی نیز، تصریح 
كرد: نرخ كرایه تاكسی های گردشی و خطی در روزهای برفی و بارانی هیچ گونه تغییری 
نمی كند و سازمان با افزایش خودسرانه نرخ های غیر قانونی برخورد قانونی می كند. عزتی 
با اشاره به این كه بارش باران در سطح شهر، منجر به كندی تردد خودروها و تجمع مسافران 
در برخی از نقاط  می شود افزود: برای خدمات  رسانی بهتر  به  شهروندان و جلوگیری  از 
بروز برخی تخلفات احتمالی، اكیپ های گشت سازمان تاكسیرانی بر عملكرد تاكسی های 

گردشی و خطی  به صورت محسوس و نامحسوس نظارت دارند.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

پرداخت کرایه برای کودکان زیر ۵ سال 
رایگان است

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: پرداخت كرایه برای كودكان زیر 5 سال 
رایگان است.

 امیر یزدی با اعلام اینكه شهروندان حتی المقدور برای پرداخت كرایه اتوبوس می بایست 
از كارت شهروندی استفاده نمایند، گفت: پرداخت كرایه برای كودكان زیر 5 سال رایگان 
است.  بیان داشت: كرایه كارت بلیط كمتر از پرداخت نقدی و با توجه به كمبود پول خرد، 
صرفه جویی در وقت و هزینه و جهت رفاه حال شهروندان استفاده از كارت بلیت پیشنهاد 
می گردد. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم در ادامه گفت: شهروندان می توانند 
انتقادات و پیشنهادات خود را جهت بررسی با شماره تماس 36642800واحد روابط 

عمومی سازمان یا سامانه 137شهرداری قم اعلام نمایند.

معاون اقتصادی رییس جمهوری با اشاره به ضرورت جدیت و پیگیری درمبارزه با رانت 
و فساد اقتصادی دركنار ثبات در سیاست ها، گفت: امروز جامعه نسبت به فساد اقتصادی 
نگرانی ها و دغدغه های به حقی دارد و مبارزه با فساد باید به صورت هماهنگ و مستمر و 

قاعده مند دنبال شود تا منجر به اطمینان خاطر برای سرمایه گذار شود. 
محمد نهاوندیان روز پنجشنبه در هفتمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
استان قم  افزود:  هم باید ریشه های فساد پیدا و اصلاح شود و هم با فاسد و مفسد برخورد 
گردد اما برآیند همه این نظامات درمیدان مبارزه با فساد باید اطمینان خاطر برای سرمایه 

گذارباشد.
وی با بیان اینكه باید تصویری كه از مبارزه با فساد ارائه می شود این باشد كه همه نظام 
از جمله قوای مجریه ، مقننه و قضاییه سرمایه گذاری را كه قانونی عمل می كند حمایت 
كرده و شرایط را برای كار او فراهم می كند، گفت: اگر این هماهنگی در اقدامات در مقابله 
با رانت و فساد و نیز تامین زیرساخت های سرمایه گذاری كه تسهیل فضای كسب و كار و 
از اصلی ترین این اقدامات است به خوبی انجام شود، سرمایه گذاران كه پرچمداران رشد و 
عزت و بالندی ملت ایران هستند می توانند درحوزه های كاری خود به خوبی عمل كنند. 
نهاوندیان اظهار داشت: همه فعالان اقتصادی باید در راستای رسیدن به رشد مطلوب 

درجامعه و اقتصاد كشور به نوبه خود تلاش كنند.
معاون اقتصادی رییس جمهوری با بیان اینكه ستادهای اقتصاد مقاومتی فرصتی 
مبارک برای رسیدن به نتایج مطلوب درعرصه اقتصاد است و حضور بخش خصوصی در 
جلسات این ستاد كمک شایانی به پیشبرد اهداف می كند، گفت: جز با تعامل میان بخش 
سیاستگذار، نظارت و اجرا نمی توانیم به هدف خود برسیم؛ دستگاههای نظارتی باید در 
حوزه كار خود اختیارات لازم را داشته باشد چنانكه ما باید هم اختیارات مدیران را افزایش 
دهیم و مسئولیت را به تناسب اختیارات از آنها بخواهیم و هم نظارت موثر را داشته باشیم 

چرا كه نظارت موثر كمک كار مدیریت است.
امسال شاهد رشد مثبت در اقتصاد و تولید هستیم 

نهاوندیان با بیان این كه در این جلسه تنوع مباحث مطروحه مثبت و حاوی نگاه جامع 
نگرانه به موضوعات بود كه میتواند برای توسعه فعالیت ها در راستای سیاست های اقتصاد 
مقاومتی اثربخش باشد، گفت: بدخواهان ملت ایران درطول یک سال و نیم گذشته مرتبا 
نقشه خود را به عنوان فشار حداكثری بر ملت ایران روا داشتند و هیچ ابایی از ابراز آن 
نداشته اند؛ ولی به لطف خداوند و همت مردم هر چه جلوتر آمده ایم مشاركت حداكثری 
بیشتر شد و از آن التهاب و نوساناتی كه با اعلام خروج آمریكا از برجام در بازار ارز و تورم بازار 
كالا پیدا شد دورتر شده ایم و امروز می توان با اطمینان عنوان كرد كه ضربه پذیری و آسیب 

پذیری اقتصاد ایران از این گونه عوامل سیاسی- خارجی بسیار كمتر شده است.
وی با اشاره به اینكه پس از نوسانات اقتصادی سال گذشته، شاخص های اقتصادی 
نشان می دهد توانسته ایم از تورم های بالا به نرخهای پایین تر كاهش داشته باشیم، 
گفت: بر اساس آمار بانک مركزی نرخ نقطه به نقطه تورم تولیدكننده از 34 درصد به 22 
درصد تقلیل پیدا كرده است و از آنجا كه نرخ تورم تولیدكننده، پیشخوان سطح عمومی 
قیمت هاست، خبر بسیار خوبی است. معاون اقتصادی رییس جمهوری افزود: همچنین 

نرخ تورم گروه خوراكی ها و آشامیدنی ها در 5 ماه گذشته روند نزولی را داشته است.
وی تصریح كرد: خوشبختانه همزمان با كاهش تورم، بخش های مختلف تولیدی از 
كاهش تولیدی كه از سال 97 به وجود آمد درحال خارج شدن هستند و نرخ های مثبتی را 
در بخش های مختلف از جمله كشاورزی و صنعت شاهد هستیم. وی گفت:  با برنامه ریزی 
صورت گرفته امسال شاهد رشد مثبت در اقتصاد و تولید هستیم و تحقق این امر پاسخ به 
فشار حداكثری دشمن و در واقع مشاركت حداكثری ما در اقتصاد برای مثبت كردن تولید 

و برگشتن به مسیر ثبات، آرامش و قابل پیش بینی كردن اقتصاد ایران است.
باید تولید و سرمایه گذاری را افزایش بدهیم 

نهاوندیان با اشاره به اینكه اگر به همه شاخص های عملكرد 55 ماه ابتدای دولت از سال 
92 تا نیمه سال 96 نگاه كنیم درمی یابیم كه حركت اقتصاد ایران به سمت یک حركت 
امیدبخش پیش بینی پذیر بوده است گفت: هدف دشمنان از اقداماتشان این بود كه 
كاری كنند تا به پیش بینی پذیر بودن اقتصاد ایران لطمه وارد كرده و ریسک را در اقتصاد 
ایران بالا ببرند تا سرمایه گذاری دراین اقتصاد كاهش یابد اما اگر بتوانیم در میدان اقتصاد 
كاری كنیم تا پیامی كه از اقتصاد ایران به خارج منعكس می شود این باشد كه اقتصاد 
ایران مسیر بازگشت به ثبات و رشد را با قوت و استحكام توانسته بپیماید، موفق خواهیم 
بود. معاون اقتصادی رییس جمهوری ادامه داد: باید بتوانیم در ماه های پیش رو تولید و 
سرمایه گذاری را افزایش بدهیم و هدف اصلی از ستادهای اقتصاد مقاومتی استان ها این 
بوده كه ضربه پذیری اقتصاد ایران را كاهش داده و منجر به رشد تولید و سرمایه گذاری 
شود. وی ابراز امیدواری كرد تا با حكمت و متانتی كه در تصمیم گیری ها دنبال می شود 
بدون بهانه دادن به حریف و افزایش ریسک در اقتصاد، بتوانیم در این زمینه موفق باشیم.

اقتصاد  نباید هزینه حوزه سیاسی را بپردازد 
معاون اقتصادی رییس جمهوری با اشاره به اینكه دشمنان می خواهند با تصمیمات 
سیاسی خارجی فرمان التهاب به اقتصاد ما بدهند گفت: ما باید با تصمیمات سیاسی 
داخلی به اقتصاد با دادن پیام اتحاد كمک كنیم و اقتصاد ما نباید هزینه حوزه سیاسی 
را بپردازد. نهاوندیان افزود: حوزه سیاسی باید در این شرایطی كه میدان جنگ میدان 
اقتصاد است به اقتصاد كمک كند و توقع فعالان اقتصادی از فعالان حوزه سیاسی كمک 
به انسجام، آرامش و تداوم سیاست هاست. معاون اقتصادی رییس جمهور تصریح كرد: 
آن چیزی كه یک فعال سیاسی را نگران می كند تعدد تصمیمات و یا تناقض در تصمیمات 
است و این درحالی است كه باید از نهادها و قوای مختلف كه در حوزه سیاسی كشور 
حضور دارند انسجام و اعتماد به آینده باشد. وی تاكید كرد: فلسفه تشكیل منظم جلسات 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی این است كه مدیریت اقتصاد كشور با یک سیاست واحد 
توسط سه قوه دنبال شود و تنها قوه مجریه نیست بلكه قوه مقننه و قضاییه هم به كمک 
آمده اند تا پیام واحد نظام به حوزه اقتصاد، پیام آرامش بخش و همراه با وحدت و انسجام 

باشد.
استاندارقم: 

قم بهترین استان کشور درمطلوبیت نرخ تورم است
 استاندارقم  نیز در این جلسه گفت: قم همچنان در2 ماه گذشته مطلوب ترین استان 

كشور درپایین بودن نرخ تورم درحوزه های مختلف بوده است. 
اراده جمعی مسئولان و  با  بهرام سرمست اظهارداشت: نرخ عمومی تورم دراستان 

نظارت های مستمرثبات داشته است.
وی با اشاره به پیشنهاد قم دراعمال تخفیف 10 درصدی در واگذاری زمین درشهرک های 
صنعتی عنوان كرد: درصورتی كه تخفیف 10 درصدی در واگذاری زمین درشهرک های 
صنعتی اعمال شود، مشوق مطلوبی برای جذب سرمایه گذاران دراستان ایجاد خواهد 
شد. وی گفت: این پیشنهاد استان در صورتی كه درسطح ملی به تصویب برسد درجذب 

سرمایه گذاران بسیار مفید بوده و زمینه رغبت دربین آنها را به وجود خواهد آورد.
سرمست اضافه كرد: سیاست و رویكردهای مربوط به مشوق های سرمایه گذاری در 
استان باید به نحوی باشد كه به حفظ سرمایه گذاران موجود و توسعه فازهای صنعتی 
منجر گردد. وی بااشاره به مشكل تامین برق درشهرک های صنعتی استان نیز گفت: برای 
حل مشكل برق درشهرک های صنعتی در مرتبه نخست باید مساله برق منطقه ای تهران 
و نحوه توزیع آن در بین سه استان تهران، البرز و قم اصلاح شود. وی با اشاره به پیشنهاد 
استان درایجاد واحدهای فراوری معدنی و كشاورزی درمحدوده محورهای قم-تهران و 
جاده گرمسار بیان كرد: مجموعه استان برای احداث واحدهای فراوری صنایع معدنی و 

كشاورزی در محدوده جاده قم-تهران و محور گرمسار موافق است.
عضو هئیت رئیسه مجلس:

رویه سازمان بازرسی، ریسک پذیری را از مدیران گرفته است
 عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه  با تاكید بر ریسک پذیری 
مدیران درشرایط اقتصادی حاكم بركشور گفت: درصورتی كه رویه كنونی سازمان بازرسی 
كشور ادامه داشته باشد عملا قدرت ریسک از مدیران در تصمیم سازی های بزرگ گرفته 
می شود.  احمد امیرآبادی فراهانی بیان كرد: انتظار این است كه در شرایط كنونی سازمان 

بازرسی كشور مساله رونق تولید و اشتغال را اولویت اصلی خود بداند.
اقتصاد  به  گذشته  نگاه های  از  پیروی  كشور  بازرسی  سازمان  نگاه  كرد:  اضافه  وی 
به  تولید مشكلاتی  و رونق  تولیدی است كه می تواند در مسیر اشتغال  و كارگاه های 
وجود بیاورد. وی با اشاره به به پیشنهاد ارائه تخفیف 10 درصدی در واگذاری زمین در 
شهرک های صنعتی قم به سرمایه گذاران گفت: قیمت زمین در شهرک های صنعتی بالا 

بوده و در صورت پرداخت نقدی سرمایه گذاران با مشكل روبه رو میشوند.
داد: مشوق های سرمایه گذاری  ادامه  اسلامی  در مجلس شورای  قم  مردم  نماینده 

درجذب سرمایه گذاران دراستان موثر است و باید مورد تاكید قرار بگیرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم:

 34پروژه اقتصاد مقاومتی در قم اجرا می شود
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم نیز در این جلسه بیان داشت: شناسایی موانع 

تولید و حمایت از اشتغال به صورت جدی دراستان درحال پیگیری است.
محمود نوربخش عنوان كرد: امسال 34 پروژه اقتصادی دربخش رونق تولید در سطح 

استان پیگیری و اجرا می شود.
نوربخش گفت: پیشرفت كار پروژه های اقتصاد مقاومتی استان دردستور كار دبیرخانه 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی بوده و در جلسه بعدی این ستاد روند اجرایی شدن 

پروژه ها بررسی خواهد شد. وی با اشاره به موانع رونق تولید درقم بیان كرد: كاهش 
تسهیلات قرض الحسنه مشاغل خانگی،كمبود و بالا بودن هزینه مواد اولیه پتروشیمی 
و الزام تولیدكنندگان ارزی شخصی برای ترخیص ماشین آلات با نرخ آزاد از موانع رونق 

تولید قم است.
نوربخش اضافه كرد: تورم زا بودن بودجه سالانه كشور، بالا بودن قیمت نهاده ها، عدم 
حمایت از صنعت فرش، مشكلات مالیاتی واحدهای تولیدی، مشكلات صنعت كفش و 
مواد اولیه و عدم بهره مندی استان از پنجره واحد سرمایه گذاری نیز از موانع دیگر رونق 
تولید است. وی ادامه داد:كمبود امكانات گردشگری و زیارتی، مشكلات ناشی از واردات 
دام و طیور زنده، عدم استفاده از ظرفیت معدن و دریاچه نمک و نبودن امكانات رسانه ای 
برای بیان مشكلات اقتصادی فعالان استان نیز از دیگر مشكلات مهم رونق تولید استان 
به شمار می رود. وی تصریح كرد: شناسایی موضوعات اولویت دار قابل پیگیری در مرحله 
اول و تعیین نوع اقدام و نهایی سازی مصوبه های پیشنهادی، راهكارهای استان برای حل 

موانع تولید فرا استانی درقم است.
نوربخش گفت: شناسایی مولفه های بهبود پایش فضای كسب و كار، تسهیلات مشاغل 
خانگی، هزینه تامین مواد پتروشیمی، مشكلات صنعت كفش و مواد  اولیه، مشكلات و 
موانع دریاچه نمک و صنایع معدنی از مواردی بوده كه برای حل مشكل آنها باید از طریق 

راهكارهای ملی بررسی شود.
وی گفت:برای بهبود فضای كسب و كار در استان همایش سرمایه گذاری و رونق تولید 

استان برای جذب سرمایه گذاران خارجی از طریق وزارت خارچه پیگیری شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم   تاکید کرد

ضرورت تبدیل پهنه صنعتی نیزار به شهرک صنعتی 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  نیز در این جلسه با اشاره به ضرورت 
تبدیل پهنه صنعتی نیزار به شهرک صنعتی گفت: با تبدیل این پهنه به شهرک صنعتی و 

افزایش زیرساخت ها رضایت و میل به سرمایه گذاری درآن بهبود می یابد. 
مهرداد غضنفری تاكید كرد: باید نسبت به استفاده مناسب از ظرفیت های شكل گرفته 

استان برنامه ریزی دقیقی صورت گیرد.
وی با اشاره به استقرار واحدهای صنعتی جدید در نیزار اظهار داشت: این پهنه صنعتی 
برغم تامین زیرساختها به دلیل عدم مدیریت واحد سبب روی گردانی سرمایه گذاران 

شده است.
وی اضافه كرد: درصورتی كه این پهنه صنعتی به شهرک صنعتی تبدیل شود روند 

ساماندهی و سرمایه گذاری درآن وضعیت مطلوبی به خود می گیرد.
غضنفری همچنین با اشاره به پیشنهاد افزایش اختیارات بانک ها در خصوص سقف 
تسهیلات حمایتی گفت: این تسهیلات باید با وحدت رویه در بین حوزه اشتغال روستایی، 

رونق تولید و سرمایه در گردش عملیاتی شود.
وی اضافه كرد: درحوزه كارگروه اشتغال روستای تناسبی بین اختیارات استانی درمعرفی 

پرونده های متقاضی به بانكها و سقف پرداختی توسط بانكهای استان وجود ندارد.
هزار هکتار برای تولید انرژی خورشیدی در قم پیش بینی شده است

 مدیركل امور اقتصاد و دارایی استان قم نیز در این جلسه  گفت: 1000 هكتار زمین 
برای تولید انرژی های خورشیدی در محدوده دریاچه حوض سلطان این استان درنظر 
گرفته شده است.  عادل علی پور اظهار داشت:  از سرمایه گذاری دربخش انرژیهای تجدید 
پذیر و خورشیدی درقم حمایت میشود. وی اضافه كرد: پیش بینی میشود در این 1000 
هكتار 500 مگاوات برق توسط پنلهای خورشیدی تولید گردد. مدیركل امور اقتصاد و 
دارایی قم گفت: به دلیل مشكلات ارزی و تحریمهای اعمال شده، روند سرمایهگذاری 
سرمایه گذاران خارجی در این پهنه دشوار شده است. وی با اشاره به پیشنهاد كاهش ماخذ 
گمركی پنل های خورشیدی از 35 درصد كنونی به 4 درصد بیان كرد: برای كاهش آثار 
تحریم و ایجاد رغبت برای سرمایهگذاری در این بخش چنین مشوقهایی موثر خواهد بود.

علی پور اضافه كرد: عمر هر پنل خورشیدی به صورت متوسط 20 سال است كه با 
كاهش ماخذ گمركی پنلهای خورشیدی این مساله میتواند برای سرمایه گذاران توجیه 

اقتصادی دربرداشته باشد.
واحدهای فرآوری صنایع معدنی درقم ایجاد می شود

 رئیس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم  نیز در این جلسه گفت: برای رونق 
تولید دراستان برنامه ریزی ایجاد واحدهای فراوری صنایع معدنی در جاده قدیم قم-تهران 

و محور گرمسار پیش بینی شده است. 
محمود سیجانی افزود: قانون  عدم شكل گیری صنایع درشعاع 120 كیلومتری تهران 
از واحدهای فراوری معدنی جلوگیری  از ایجاد برخی  برای قم محدوده كننده بوده و 
كرده است. وی تاكید كرد: درصورتی كه درجوار معادن و صنایع كشاورزی مجوز احداث 
واحدهای فراوری داده شود، روند رونق تولید عملیاتی خواهد شد و ارزش افزوده قابل 
توجهی نیز نصیب استان می شود. وی یادآور شد: ایجاد این واحدهای فرآوری باید بر 
مبنای ضوابط زیست محیطی احداث شود و مشكلی از نظر آلایندگی به وجود نیاورد. 
سیجانی همچنین با اشاره به پیشنهاد استقرار واحدهای صنعتی جدید در پهنه صنعتی 
نیزار و ساماندهی صنایع موجود در این منطقه بیان كرد: در صورتی كه این پهنه به یكی 
از شهرک های صنعتی استان تبدیل شود روند ساماندهی صنعتی آن نیز حاصل خواهد 
شد. سیجانی خاطرنشان كرد: برای استفاده بهینه از اراضی این پهنه صنعتی استان 

تلاش می شود كه مجوز شهرک صنعتی دولتی را در این منطقه اخذ شود.
۶۰۰ میلیارد تومان برای تامین برق شهرک های صنعتی قم نیاز است

 مدیرعامل شركت توزیع نیروی برق قم نیز دراین جلسه  اظهار داشت: برای تامین كامل 
برق در شهرک های صنعتی استان ،  600 میلیارد تومان اعتبار نیاز است.

مهدی آهنین پنجه افزود: برای تامین برق شهرک های صنعتی قم، وزارت نیرو 2 مگاوات 
برق به آنها اختصاص داده است. وی اظهار داشت:  تاكنون یک مگاوات از این ظرفیت به 

شهرک های صنعتی استان قم واگذار شده است.
وی خاطرنشان كرد: اگر این 2 مگاوات به صورت كامل واگذار شود، بخشی از مشكلات 

سرمایه گذاری و كمبود برق در شهرک های صنعتی قم برطرف می شود.
باید زنجیره تولید محصولات درقم تکمیل شود 

رئیس سازمان جهاد كشاورزی قم  نیز در این جلسه با تاكید بر تكمیل نبودن زنجیره تولید 
دراستان گفت: برای ایجاد ارزش افزوده و استفاده از منابع اقتصادی ظرفیت های موجود 

باید زنجیره تولید محصولات درقم تكمیل شود. 
عباس پورمیدانی افزود: در بخش مرغ و تخم مرغ،  قم یكی از قطب های اصلی كشور 
است اما به دلیل عدم تكمیل بودن زنجیره تولید ارزش افزوده مورد انتظار از این صنایع در 
استان ایجاد نمی شود. وی اضافه كرد: همچنین دربخش گوشت و سایر فراوردهای لبنی 
نیز قم از ظرفیتهای بالایی برخوردار است اما در تمام این محصولات عدم تكمیل زنجیره 
از تولید تا بسته بندی و عرضه به بازار احساس میشود. وی با اشاره به پیشنهاد استان در 
احداث واحدهای فراوری محصولات كشاورزی درقم تاكید كرد: احداث واحدهای فراوری 

در كنار صنایع كشاورزی و تبدیلی استان ضروری است.
اعتبارات اشتغال خانگی قم کاهش یافته است

مدیركل تعاون، كار و رفاه اجتماعی استان قم نیز دراین جلسه گفت: روند تخصیص 
تسهیلات اشتغال خانگی در سال های اخیر به صورت مستمر كاهش یافته است.

مصطفی كاویانی افزود: سهم 16 میلیارد تومانی قم از تسهیلات اشتغال خانگی سال 
97 به 11 و در سالجاری به 5 میلیارد تومان رسیده است.

وی اضافه كرد: برای بهبود وضعیت اشتغال خانگی درقم پیشنهاد تخصیص مبلغ 500 
میلیارد ریال از منابع قرض الحسنه به طرح اشتغال خانگی درسال 98-99 به منظور 
حمایت و ساماندهی مشاغل خانگی و ایجاد فرصت های شغلی به ستاد اقتصاد مقاومتی 

استان ارائه شده است.
كاویانی گفت:  درحال حاضر بیش از 1000 تن برای دریافت تسهیلات اشتغال خانگی 
ثبت نام كردهاند، به ازای هر فرد 50 میلیون تومان تسهیلات اشتغال خانگی میتوان 
پرداخت كرد. وی اهمیت حمایت از اشتغال خانگی را یادآور شد و بیان كرد: مشاغل 

خانگی ارزان ترین و مطلوب ترین رویه برای اشتغال زنان سرپرست خانوار است.
بازار کهنه ظرفیت تبدیل به بازارچه صنایع دستی دارد

مدیركل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم نیز دراین جلسه با اشاره به طرح 
مرمت بازار كهنه گفت: درصورتی كه وزارتخانه متبوع، 100 میلیارد ریال به ساماندهی این 
بازار اختصاص دهد، ظرفیت های گردشگری درآمدزایی و اشتغال مورد نظر استان از این 
بازار حاصل می شود. حمید یزدانی خاطرنشان كرد: با وجود اینكه قم یكی از استان های 
اصلی درجذب گردشگر است اما هنوز بازارچه و فضای مناسبی برای عرضه محصولات 
صنایع دستی درآن شكل نگرفته است. وی اضافه كرد: شرایط برای ایجاد بازارچه صنایع 
دستی دربازار كهنه قم مناسب است كه در صورت تامین اعتبارات می تواند در ایجاد 

اشتغال و ارزش افزوده برای استان مناسب باشد.
تسهیلات بازآفرینی شهری قم محقق نشده است

مدیركل راه و شهرسازی قم نیز با اشاره به مشكلات بازآفرینی شهری در استان گفت: 
سال گذشته 39 میلیارد و و 700 میلیون برای بازآفرینی شهری قم اختصاص پیدا كرد 
اما بخش مهمی از پروژه های بازآفرینی شهری استان درنهایت ملغی شد. حسن صبوری 
خاطرنشان كرد: ازسال 97 تاكنون اعتبارات مربوط به بازآفرینی شهری به قم اختصاص 
نیافته است. در هفتمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی قم، پیشنهادات استان 

در مسیر رونق تولید و رفع موانع موجود مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.

معاون اقتصادی رئیس جمهور در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم: 

مدیران عالی نظام در حمایت از واحدهای 
تولیدی عزمی جدی دارند 

معاون اقتصادی رئیس جمهور تاكید كرد: عزم مدیریت عالی نظام حمایت همه جانبه 
از كارآفرینان و واحدهای تولیدی است. 

دكتر محمد نهاوندیان بعد از ظهر پنجشنبه در جلسه كارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
استان قم با تقدیر از جدیت و اهتمام مدیران استان در حل مسائل اقتصادی بخش 
خصوصی، گفت: تدبیر تاسیس این كارگروه ها در استان ها در ابتدای دولت با نیت 
كمک به واحدهای اقتصادی و تولیدی صدمه خورده بواسطه مشكلاتی خارج از اراده 
شان بوده است. معاون اقتصادی رئیس جمهور افزود: معمولا یک مدیر بخش خصوصی 
كه وارد میدان می شود، ریسک ها از قبیل مشكلات كارگری، رقابتی، تامین و تولید و 
همه اینها را پذیرفته و در راستای موفقیت واحد خود تلاش می كند، اما در جایی كه 
هجمه ها و فشارهایی از محیط كسب و كار به او وارد می شود كه خارج از اراده او بوده، 

نظام باید به كمک واحد بیاید تا بتوانداز پس این مشكلات بربیاید.
دكتر نهاوندیان اظهار داشت: این كارگروه ها در واقع تجلی به میدان آمدن مجموعه 

توان حاكمیت برای كمک به واحد تولیدی بود و واقعا هم كمک كرد.
معاون اقتصادی رئیس جمهور با اشاره به افزایش رشد تولید ناخالص داخلی به بیش 
از 12 درصد در سال 95، گفت: این روند نشان داد كه پتانسیل اقتصاد كشور بسیار بالا 
است. دكتر نهاوندیان با اشاره به اینكه این ساز و كار باید به كمک واحدهای تولیدی 
كشور بیاید، تصریح كرد: تقویت مصوبات ستاد تسهیل و كارگروه ها یكی از اقدامات 
انجام شده در شورای عالی هماهنگی اقتصادی با حضور سران سه قوه در این راستا 

بوده است.
معاون اقتصادی رئیس جمهور با بیان اینكه عزم مسئولان بر این است كه هیچ واحد 
تولیدی با دلیلی خارج از اراده خودش تعطیل نشود، گفت: البته دنبال این نیستیم كه 
با عدم توجیه اقتصادی واحدها بخواهیم آنها را سر پا نگه داریم چراكه در درازمدت آن 

توجیه اقتصادی است كه كار را سامان می دهد.
دكتر نهاوندیان اظهار داشت: با علائم مثبتی كه در 8 ماه گذشته در عرصه اقتصاد 
رخ داده، می توان امیدوار بود كه در سال 98 كارنامه بسیار بهتری در رونق تولید نسبت 
به سال 97 داشته باشیم و مقدمات برگشتن اقتصاد و تولید كشور به مسیر رشد مستمر 
كه در گذشته آن را تجربه كردیم و ثابت شد كه این اقتصاد پتانسیل رشد پایدار دارد را 

ایجاد كنیم.
5۰ درصد مصوبه های کارگروه تسهیل قم عملیاتی شده است

استاندار قم  نیز دراین جلسه گفت: از ابتدای سالجاری تاكنون 27 جلسه اصلی ، 51 
كمیته فرعی و 46 كمیته ارزیابی كارگروه تسهیل و رونق تولید این استان برگزار و 50 

درصد مصوبه های آن نیز اجرایی شده است. 
بهرام سرمست اظهار داشت: این كارگروه درمدت یاد شده 420 مصوبه داشته است.

وی بیان داشت: درسال جاری در مجموع،  48 واحد تولیدی صنعتی، گردشگری و 
روستایی به صورت یک هفته درمیان درقالب طرح سه شنبه های اقتصادی به صورت 

میدانی مورد بازدید و مسائل آنها بررسی شد.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به  اهمیت تشكیل هیاتهای 
خبرگان بانكی و اقتصادی برای بررسی علت سر بازدن بانک ها از پرداخت تسهیلات 
به واحدهای تولیدی، بیان داشت: در این خصوص قوانین و مقرراتی وضع و تفاهم ها و 
توافق هایی نیز صورت گرفته از این رو باید هر چه زودتر توسط بانک  مركزی شاهد تحقق 

آن  باشیم.

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

دومین کنگره ملی شهدای قم سال آینده 
برگزار می شود  

 رئیس ستاد كنگره ملی شهدای استان قم گفت: دومین دوره اجلاسیه نهایی این 
كنگره 27 آبان ماه سال آینده با عنوان »بزرگداشت 6 هزار شهید استان قم« و با شعار 

»قم، سرآمد شهادت و سرافزاری« برگزار خواهد شد. 
احمد حاجی زاده روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار كرد: پیش از برگزاری 
اجلاسیه نهایی این كنگره؛ پیش همایش هایی در رابطه با شهیدان روحانیت، ارتش، 

جهاد، دانش آموزی و سایر قشرها برگزار خواهد شد.
وی خاطرنشان كرد: نخستین دوره این كنگره در سال 1373 با سخنرانی علمای بزرگ 

حوزه علمیه با عنوان »بزرگداشت شهید مهدی زین الدین« ترتیب یافت.
پاسداران در  توسط سپاه  قم،  از  این كنگره ها پس  برگزاری  اول  افزود: فصل  وی 
سایر استان های كشور نیز برگزار شد كه امسال نیز این كنگره در استان های مركزی و 
كردستان ترتیب یافت و آخرین آن در بهمن ماه امسال در استان ایلام برگزار خواهد شد.
رئیس ستاد كنگره ملی شهدای استان قم تصریح كرد: دور دوم كنگره های ملی 
شهدای سراسر كشور نیز از سال آینده از قم شروع می شود و به تناوب در سایر استان های 
كشور نیز برگزار خواهد شد. وی بابیان اینكه كنگره ملی شهدای استان قم دارای 17 
كمیته است، گفت: مسئولیت هر یک از این كمیته ها، با یكی از مسئولان استان است و 
تلاش كرده ایم تا از همه ظرفیت ها در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت بهره بگیریم، چراكه 
شهیدان متعلق به همه هستند. وی با اشاره به اینكه در قم یک هزار و 293 شهید از 9 
كشور جهان داریم، بیان كرد: از كمیته های این كنگره می توان به كمیته های شهدای 

روحانیت، شهدای بین الملل، تشكل های مردمی و فضای مجازی اشاره كرد.
حاجی زاده با اشاره به قیام امام حسین)ع( در كربلا گفت: حضرت زینب كبری)س( و 
امام سجاد)ع(، پیام آوران قیام عاشورا بودند؛ امروز نیز ما همچون ایشان، باید پیام و ندای 

شهیدان را به گوش قشرهای گوناگون جامعه و جهان برسانیم.
وی بابیان اینكه سیره شهیدان در امور مختلف ازجمله سبک مدیریت مسئولان 
می تواند الگو باشد، افزود: برگزاری این كنگره ها باید به همراه آثار ماندگار در زمینه 
معرفی شهدا باشد و در این راستا نیز باید محتواهای مناسب با فضای مجازی طراحی 

و تولید كنیم.
وی با تاكید بر اینكه امروز جامعه تشنه معرفی و بیان نحوه زندگی شهیدان است، 
گفت: در حال حاضر حدود یک هزار و 100 پدر شهید و 2 هزار و 430 مادر شهید از 
6 هزار شهید استان در قید حیات هستند و باید از این سرمایه ها در معرفی سیره شهدا 
بهره بگیریم. وی به نقش مهم و تاثیرگذار رسانه ها و استفاده از ابزار هنر در انتقال پیام 
شهیدان و فرهنگ ایثار و شهادت اشاره و اظهار كرد: رسانه های مختلف می توانند در 

این امر یاری گر ما باشند.
وی خاطرنشان كرد: حدود 600 شهید استان قم از شهدای ارتش جمهوری اسلامی 

ایران هستند.  
وی اعلام كرد: بایگانی و امكانات این ستاد در رابطه با 6 هزار شهید استان قم، در 
اختیار رسانه ها قرار دارد و می توانند با استفاده از آن در تبیین و ترویج فرهنگ شهادت و 

ایثار و رساندن پیام شهیدان به جامعه، ما را یاری كنند.  

مدیرکل محیط زیست استان قم:

تکنولوژی واحدهای صنعتی حریم شهر قم 
نوسازی شود

 مدیركل محیط زیست استان قم گفت: واحدهای صنعتی واقع شده در چهار سمت 
حریم شهر قم باید نسبت به نوسازی و پایبندی به ضوابط زیست محیطی اقدام كنند. 

سید رضا موسوی مشكینی سه شنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید درسالن 
جلسات یكی از واحدهای تولیدی قم بیان كرد: بسیاری از این واحدهای كوچک 
صنعتی درگذشته در محدوده خارج از شهر بودند اما به دلیل توسعه شهری امروزه كاملا 

در محدوده شهر قرار گرفته اند.
وی اضافه كرد: واحدهای صنعتی و تولیدی فعال درجاده قدیم اصفهان از نمونه های 
این قبیل از واحدهای تولیدی بوده كه برای ادامه فعالیت باید نسبت به مدرن سازی و 

رفع آلایندگی ها اقدام كنند.
وی همچنین با اشاره به حساسیت توسعه واحدهای صنعتی حریم شهر قم ادامه داد: 
افزایش ظرفیت اشتغال و توسعه واحدهای فعال درحریم شهری باید به صورت موردی 

بررسی و تمدید مجوز بگیرند.
وی خاطرنشان كرد: وجود كارگاه های كوچک در حریم شهر مشكلاتی را از نظر 

بارگذاری واحدهای صنعتی در استان به وجود آورده است.

رییس آموزش وپرورش استثنایی استان قم:

شهرک پردیسان قم فاقد مدرسه استثنایی است
 رییس آموزش وپرورش استثنایی استان قم گفت: شهرک پردیسان قم با دارا بودن 

120 دانش آموز استثنایی فاقد مدرسه استثنایی است. 
هاجر شعاعی افزود: این دانش آموزان روزانه با سرویس مدرسه به داخل شهر منتقل 

می شوند تا در مدارس استثنایی تحصیل كنند.
وی تصریح كرد: دانش آموزان استثنایی شهرک پردیسان روزانه بین 25 تا 30 كیلومتر 
مسیر رفت وبرگشت را با سرویس مدارس طی می كنند، این در حالی است كه بسیاری 
از این دانش آموزان به علت مصرف دارو كم توان هستند و پیمودن این مسیر برای آن ها 

دشوار است.
به گفته وی، دانش آموزان دختر از شهرک پردیسان به یزدان شهرقم  و دانش آموزان 

پسر به بلوارمحمد امین منتقل می شوند.
شعاعی با اشاره به وجود زمینی به مساحت 11 هزار مترمربع برای ساخت مدرسه 
استثنایی در شهرک پردیسان، گفت: اگر مدرسه ای كه مدنظر است در این منطقه 
ساخته شود، نیازهای 120 دانش آموز ساكن در منطقه پردیسان را پاسخگو خواهد بود.
وی به مدارس استثنایی واقع در بخش های قم اشاره و بیان كرد: در بخش جعفریه 

مدرسه مستقل استثنایی داریم و دانش آموزان از خدمات لازم استفاده می كنند.

دكتر نهاوندیان در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم: 
مبارزه با فساد باید هماهنگ، مستمر و قاعده مند باشد

اجتماعی
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معاون تولید و صادرات مناطق آزاد:

صدور مجوز ۱4 میلیارد دلار سرمایه گذاری 
خارجی در مناطق آزاد

تهران- ایرنا- معاون تولید، صادرات و فناوری مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: در 
سال های 1392 تا 1397 مجوز 21 میلیارد دلار سرمایه گذاری داخلی به همراه حدود 

14 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد و ویژه صادر شده است. 
»اكبر افتخاری« گفت: مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در كل دنیا، همواره نقش ویژه ای 
را در توسعه صادرات، انتقال تكنولوژی و كمک به توسعه تولیدات داخلی بازی كرده و 

متعاقبا مورد حمایت همه جانبه دولت ها قرار گرفته اند.
به گفته وی در ایران و دولت های مختلف نیز قانون مترقی این مناطق در راستای 

تسهیل شرایط سرمایه گذاری در این مناطق بوده است.
افتخاری اظهار كرد: عملكرد اقتصادی مناطق آزاد و ویژه در دولت های یازدهم و 

دوازدهم، گویای تاثیر بسزای این مناطق در حوزه های مختلف كاركردی است.
وی با ذكر مثالی توضیح داد: در سال های 1392 تا 1397، یعنی در بازه زمانی 6 ساله 
بیش از 50 هزار میلیارد ریال در پروژه های عمرانی و زیرساختی در مناطق آزاد هزینه 
شده است كه صرف بیش از 52 درصد درآمدهای مناطق آزاد در حوزه عمران نشان از 

تمركز این مناطق بر توسعه همه جانبه و آبادانی این مناطق دارد.
افتخاری با بیان اینكه در این 6 سال حدود 120 میلیارد دلار صادرات تولیدی از 
مبدا مناطق آزاد و ویژه انجام شده، خاطرنشان كرد: همچنین بیش از 21 میلیارد دلار 
صادرات كالای داخلی و بیش از 88 میلیارد دلار ترانزیت خارجی از طریق مناطق آزاد 

كشور انجام شده است.
به گفته وی، در مدت مشابه حدود 37 میلیارد دلار كالا به محدوده مناطق آزاد وارد 

شده كه بالغ بر 83 درصد آن مایحتاج واحدهای صنعتی مستقر در مناطق بوده است.
به گفته تولید، صادرات مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، حدود یک هزار و 700 واحد 
تولیدی در مناطق آزاد و ویژه كشور مشغول فعالیت هستند كه اشتغال فعال بیش از 

476 هزار نفر را در این مناطق را رقم زده است.
به گفته افتخاری، اكنون مجوزهای تولیدكنندگان و بنگاه های تولیدی به صورت 
یكپارچه و با اخذ شناسه یكتای كسب وكار با ارتباط دو جانبه با سامانه یكپارچه مناطق 

آزاد صادر می شود.
وی تصریح كرد: از سوی دیگر هرگونه ثبت شركت از طریق ایجاد یک شناسه ملی و با 
ارتباط مستقیم با سامانه ثبت شركت های كشوری انجام می شود. در فرایند های تولید 
و آمارهای ارائه شده در بخش تولید، قبوض انبار و گواهی تولید در تمامی مناطق آزاد 
و ویژه به دقت و به صورت سیستمی تولید و در اختیار نهادها و دستگاه های اجرایی 

همچون گمرک قرار می گیرد.
كلیه فرایندهای ورود كالا به مناطق از ابتدای سال 1397 با انجام ثبت سفارش و با 
استفاده از زیر ساخت های كشوری با ثبت اطلاعات و آمار در وزارت صنعت، معدن و 

تجارت، بانک مركزی و گمرک ایران انجام می گیرد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه : 

رویکرد دولت در توزیع منابع به سمت
 امور رفاهی مردم است

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و بودجه  با  اشاره به بودجه سالانه كشور 
گفت:  بیشترین سهمی كه از بودجه صرف می شود معادل 110 هزار میلیارد تومان 

تحت عنوان بودجه امور رفاهی هزینه می شود. 
محمد باقر نوبخت روز پنجشنبه در حاشیه مراسم  افتتاح مسكن مددجویان در تولم 
شهر صومعه سرا  در جمع خبرنگاران افزود:  110 هزار میلیارد تومان بودجه  مربوط به 
كمیته امداد، بهزیستی و بخشی از كمبودهایی است  كه در صندوق های بازنشستگی 

وجود دارد.
وی اظهار كرد:  بعد از این رقم؛  بخش  آموزش و پژوهش است كه در حد 74 هزار 
میلیارد تومان است كه  این نشان می دهد كه نگاه دولت در توزیع  و تسهم منابع مالی 

عمدتا به سمت امور رفاهی مردم است.
وی اظهار كرد: البته این رقم هم  برای رفاه متناسب با شان مردم ناكافیست اما بیش از 
این امكان پرداخت نداریم و افزایش و  بزرگی سهم  امور رفاهی در بودجه نشانگر نوع نگاه 

نظام و دولت به این امر است .
نوبخت گفت: برای سال 99 هم در آخرین مراحل تهیه و تنظیم بودجه هستیم و 
همانطوری كه در قبل از پانزدهم ابان ماه گزارش بودجه شركت های دولتی را تقدیم 
مجلس كردیم تا پانزدهم آذر ماه هم بودجه سال آینده را با وجود همه تحریم های ظالمانه 

و غیر انسانی كه از سوی دشمنان ملت در حال اعمال است ، خواهیم داد.
 رئیس سازمان برنامه و بودجه كشور با اشاره به   برنامه حداقل 15 درصدی افزایش 
حقوق ها گفت: هر آنچه كه امسال برای امور رفاهی و حقوق و  دستمزد كاركنان پرداخت 
خواهیم كرد ،  سال آینده با وجود همه تحریم ها و استمرار ان ها حداقل 15 درصد  
پرداخت به كاركنان دولت، بازنشستگان و همچنین مددجویان و افرادی كه تحت پوشش 

كمیته امداد و بهزیستی هستند، از سوی دولت افزایش خواهد یافت .
 

عضو کمیسیون انرژی مجلس  مطرح کرد

راهکارهای حذف درآمدهای نفتی
 از بودجه جاری

عضو كمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینكه قرار است در بودجه 
سال آینده درآمدهای نفتی از بودجه جاری حذف شود،  گفت: با كاهش هزینه های 
غیرضروری، كوچک كردن دولت، ادامه خصوصی سازی، افزایش درآمدهای مالیاتی و 

جلوگیری از فرارهای مالیاتی، می توان درآمدهای نفتی را از بودجه جاری حذف كرد. 
»جلال میرزایی« با بیان اینكه تحریم ها باعث كاهش درآمدهای نفتی كشور شده 

است،  ادامه داد: وقتی درآمدی وجود ندارد چاره ای جز محدود كردن بودجه نیست.
وی افزود: زمانی كه با چالش كاهش شدید درآمدهای نفتی روبرو هستیم، باید با تدبیر 

این شرایط را به فرصتی برای رسیدن به آرزوی اقتصاد غیرنفتی تبدیل كنیم.
میرزایی با اشاره به اینكه كارشناسان اقتصادی و مجموعه حاكمیت بر ایجاد اقتصاد 
غیر نفتی و فاصله گرفتن بودجه جاری از درآمدهای نفتی تاكید داشته اند، گفت: اما 
در حالی كه همواره در نظر این موضوع مطرح شده، اما در عمل در این زمینه توفیقی 
نداشته ایم.  وی تاكید كرد: اكنون با توجه به كاهش درآمدهای نفتی، نمی توان منتظر 

بود تا تحریم ها رفع شود.  
این نماینده مجلس گفت: همه طیف ها،جناح ها و كل حاكمیت دنبال آن است تا به 

سمت قطع وابستگی هزینه های جاری به درآمدهای نفتی حركت كنیم.
به  وابستگی  راهكارهای جایگزین كاهش  البته هنوز دولت  اینكه  به  اشاره  با  وی 
درآمدهای نفتی در بودجه سال 99 را اعلام نكرده، افزود: تجربه كشورها این است كه 
با كاهش هزینه های غیرضروری، كوچک كردن دولت، ادامه خصوصی سازی، افزایش 
درآمدهای مالیاتی و جلوگیری از فرارهای مالیاتی، درآمدهای نفتی از بودجه جاری 

حذف شود.
میرزایی ادامه داد:  همچنین تشویق به افزایش صادرات غیرنفتی و رفتن به سمت 
افزایش مبادلات اقتصادی با كشورهای دیگر نیز می تواند راهگشا باشد؛ زیرا از محل 

تعرفه های صادرات و واردات، دولت می تواند درآمدزایی داشته باشد.  
به گفته این عضو كمیسیون مجلس، پیشنهاد این است دولت در بودجه سال آینده 

صادرات 400 هزار بشكه نفت با قیمت 45 تا 50 دلار در روز را در نظر بگیرد.

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اعلام کرد

پیش بینی ایجاد 4۵ هزار شغل در روستاها
 تا پایان سال 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون گفت: از محل پرداخت تسهیلات بانک به طرح اشتغال 
روستایی 35 هزار شغل جدید ایجاد شده وچنانچه كه كل تسهیلات تا پایان سال 

پرداخت شود هدفگذاری 45 هزار شغل روستایی محقق خواهد شد. 
حجه اله مهدیان مجموع تسهیلات پرداختی بانک به طرح اشتغال روستایی را 1700 
میلیارد تومان ذكر كرد و گفت: این رقم نه تسهیلات مصوبه و منعقده بلكه پرداختی 
واقعی ما تا پایان مهرماه بوده است ولی تكلیف ما 2438 میلیارد تومان است كه باید مابه 

تفاوت این رقم را تا پایان سال در بخش اشتغال روستایی پرداخت كنیم.
وی میزان اشتغال ایجاد شده از محل پرداخت این تسهیلات را 35 هزار شغل جدید 
اعلام كرد و گفت: تسهیلات پرداختی در بخش اشتغال روستایی كماكان ادامه دارد 
و برآوردهای ما نشان می دهد كه با تخصیص 1700 میلیارد تومان تسهیلات 35 هزار 

شغل جدید ایجاد شده است.
تا پایان سال  به گفته مدیرعامل بانک توسعه تعاون درصورتی كه تمام تسهیلات 
پرداخت شود به هدفگذاری 45 هزار شغل ایجادی در بخش روستایی دست خواهیم 

یافت.
مهدیان درباره حمایت از زنان سرپرست خانوار نیز گفت: ما یک بانک اقتصادی 
اجتماعی هستیم كه در همه طرح های ملی مشاركت داریم.در حوزه اشتغال، برای زنان 

سرپرست خانوار هم تكلیف داریم كه در دستور كار بانک قرار دارد.
مدیرعامل بانک توسعه تعاون درباره نظارت بر پرداخت تسهیلات و انحراف آن نیز 
گفت: نظارت بر اعطای تسهیلات تكلیف همه بانكهای كشور از جمله بانک توسعه 
تعاون است و در بحث انحراف تسهیلات نیز طبیعتا اگر بگوییم انحراف صفر است كمی 

آرمانی و غیر منطقی است ولی مهم این است كه درصد انحراف كم باشد.
وی افزود: خوشبختانه تجربه طرح های زودبازده و طرح های ملی قبلی را داشتیم و از 
تجارب آنها استفاده كردیم لذا با اطمینان اعلام می كنم كه انحراف از پرداخت تسیهلات 

ما تک رقمی و ناچیز بوده است.

۵ اقتصادی

روزهای  در  را  زیادی  توجه  مالیاتی،  مقررات  و  قوانین  برخی  اصلاح  پیش نویس 
اخیر به خود جلب كرده است. از مالیات بر سود سپرده های بانكی گرفته تا حذف 
معافیت های مالیاتی مناطق آزاد. از طرف دیگر، هر چه به آذر ماه و زمان تقدیم لایحه 
بودجه به مجلس نزدیک تر می شویم، پیش بینی ها از منابع درآمدی دولت در سال آینده 

نیز بیشتر می شود. 
با ایجاد اصلاحات ساختاری در بودجه، انتظار می رود منابع درآمدی دولت گستردگی 
بیشتری پیدا كنند و اتكای كمتری به اندک منابع حاصل از فروش دشوار نفت در 
شرایط تحریمی داشته باشند. این عوامل در كنار یكدیگر موجب شدند تا نگاه ها به 
سمت درآمدهای مالیاتی جلب شود. به همین منظور، اندیشكده سیاست گذاری 
اقتصادی دانشگاه تهران، در نشستی راهكارهای جبران كسری بودجه از طریق افزایش 

درآمدهای مالیاتی را با حضور كارشناسان این حوزه بررسی كرد.
در این نشست، احمد زمانی، معاون پژوهش، برنامه ریزی و امور بین الملل سازمان 
امور مالیاتی، سید محمدهادی سبحانیان، مدیر كل دفتر مطالعات برنامه و بودجه مركز 
پژوهش های مجلس و محمد وصال، عضو هیئت علمی دانشكده مدیریت و اقتصاد 
شریف، دیدگاه های خود را ارائه دادند. محور اصلی این گفت وگو، تأكید بر ساماندهی 
معافیت های مالیاتی و معرفی مالیات بر مجموع درآمد برای گسترش منابع مالی دولت 

از طریق درآمدهای مالیاتی با در نظر گرفتن شرایط فعلی اقتصاد كشور بود.
مسئله فقط درآمد نیست

احمد زمانی، معاون پژوهش، برنامه ریزی و امور بین الملل سازمان امور مالیاتی با 
تأكید بر اصلاح قوانین و مقررات مالیاتی گفت: این اصلاحات در زمینه مالیات بر ارزش 
افزوده و ساماندهی و حداقل كردن معافیت ها، قابل پیگیری است. بحث معافیت های 
مالیاتی، نه صرفاً با هدف افزایش درآمد، بلكه با هدف حل مسائل اجرایی، رفع تبعیض 
و همچنین تكمیل زنجیره های اطلاعاتی، در دستور كار است. وی مهم ترین ملاحظه 
اصلاحات مالیات بر ارزش افزوده را اثر تورمی آن دانست و ادامه داد: نرخ مالیات بر 
ارزش افزوده در ایران در مقایسه با كشوهای دیگر بسیار پایین است كه البته، ملاحضات 
شرایط اقتصادی و اجتماعی را در نظر داریم. در مورد مالیات بر ارزش افزوده، موضوع 
تغییر سهم دولت نیز مطرح است. اگر شهرداری ها می توانستند منابع درآمدی پایدار 
برای خود ایجاد كنند، نیازی به كاهش سهم دولت از درآمد مالیات بر ارزش افزوده نبود.

مالیات بر مجموع درآمد، پایه جدیدی نیست
زمانی ادامه داد: مهم ترین اصلاح مالیاتی در میان مدت، بحث مالیات بر مجموع 
درآمد است كه پایه جدیدی نیست و به معنای نظام كارآمدتری برای مالیات بر درآمد 
اشخاص در نظر گرفته می شود. نمونه ای از مالیات بر درآمد اشخاص، مالیات بر مشاغل 
است. معافیت های آشكار و پنهانی در مالیات بر مشاغل داریم كه تحت پوشش معافیت 
یا فعالیت های غیر اقتصادی، فعالیت اقتصادی انجام می گیرد. مشاغل زیادی در بخش 

لوكس جامعه هستند و درآمد قابل توجهی دارند، اینها باید بار مالیاتی را تحمل كنند.
زمانی درباره مالیات بر مجموع درآمد توضیح داد: باید اطلاع رسانی شود كه مالیات 
بر مجموع درآمد، یک پایه مالیاتی جدید یا یک فشار مالیاتی مضاعف نیست بلكه برای 
افرادی است كه از معافیت های متعدد استفاده می كنند یا برای افرادی است كه اصلًا 

در چتر مالیاتی قرار ندارند. وقتی قرار است جمع درآمد را در نظر بگیریم، یعنی همه 
درآمدهای شخص، مشمول مالیات خواهد شد، مگر این كه قانون گفته باشد دارای 

عدم شمول یا معافیت است.
بیشترین معافیت های مالیاتی دنیا را داریم

وی معافیت های مالیاتی را پاشنه آشیل نظام مالیاتی خواند و گفت: بر اساس اذعان 
مراجع بین المللی، ایران بیشترین تنوع و عمق معافیت های مالیاتی را دارد كه از 
آنها سواستفاده می شود؛ مانند مناطق آزاد كه آثار آن به شدت كشور را آزار می دهد و 

مالیات ها را تهدید می كند.
وی با اشاره به حذف معافیت های بخش فرهنگ گفت: دوستان ما در حوزه فرهنک 
نگران نباشند. این اصلاحات با ملاحظاتی انجام خواهد شد و انتظار داریم حوزه 
فرهنگ در بحث فرهنگ سازی اصلاحات و اطلاع رسانی مالیاتی به ما كمک كند. 
اصلاحات به معنای افزایش فشار مالیاتی بر فعالان اقتصادی نیست؛ بلكه به مفهوم 

وصول مالیات های حَقه از بخش هایی است كه از آنها مالیات اخذ نمی شود.
سود سپرده، یکی از انواع درآمد است

زمانی درباره سود سپرده بانكی توضیح داد: سود سپرده، یكی از انواع درآمد است. در 
مالیات بر سود سپرده، دقت داریم كه سطحی از سود سپرده را معاف كنیم. بحث مهم تر 
این است كه از سود اسمی مالیات بگیریم یا سود حقیقی. وقتی اقتصاد در شرایط 
تورمی است، باید این موارد را در نظر بگیریم و به شرایط پولی و مالی دولت توجه كنیم. 
مثلًا وقتی سود سپرده در كشور منفی است، مالیات بر آن، چه اقتضائاتی دارد. مالیات 
با همه بخش های اقتصاد در هم تنیده است. ما محدویت منابع، تورم و سركوب مالی 
داریم حتی اگر در شرایط فعلی امكان اجرای قانونی مانند مالیات بر سود سپرده وجود 

نداشته باشد، باید این ساختار آن وجود داشته باشد.
منابع جدید برای جبران کسری ۱5۰ هزار میلیارد تومانی

در ادامه این نشست، سید محمدهادی سبحانیان، مدیر كل دفتر مطالعات برنامه 
و بودجه مركز پژوهش های مجلس با اشاره به خروج آمریكا از برجام و كاهش شدید 
درآمدهای نفتی، پیش بینی از كسری بودجه دولت را در سال جاری حدود 150 هزار 
میلیارد تومان اعلام كرد و محورهای اصلاحی برای جبران این كسری را مدیریت 

هزینه های دولت و ایجاد منابع جدید درآمدی برای دولت دانست.
نمی دانیم چه میزان معافیت مالیاتی داریم

سبحانیان معافیت های مالیاتی گسترده را از مسائل نظام مالیاتی كشور دانست و 
ادامه داد: هیچ دید روشنی وجود ندارد كه چه اقلامی، چه فعالیت هایی و چه مناطقی 
در كشور معاف از مالیات هستند. ما در بودجه سال گذشته، پیشنهاد دادیم كه در 
پیوستی كلیه اقلام معاف، احصا شود و برآوردی داشته باشیم كه هر كدام از آنها، چه 
مقدار از منابع را از دسترس دولت خارج می كند. این تصویر كمک می كند بدانیم 

چگونه می توانیم این معافیت ها را ساماندهی كنیم، اما دولت مخالفت كرد.
وی درباره معافیت های مالیاتی گفت: از جمله معافیت های گسترده مالیاتی، سود 
سپرده های بانكی است. معافیت مالیاتی هنرمندان از دیگر موارد است. چرا كسی 
كه كنسرت برگزار می كند یا فردی كه برای بازی در یک نقش، درآمد میلیاردی دارد، 

از مالیات معاف است؟ بحث دیگر انتشارات است. برخی از آنها مانند انتشارات فرهنگی 
و درسی، باید حمایت شوند، ولی برخی انتشاراتی كه مثلًا در حوزه كنكور، فعالیت 
تجاری می كنند، چرا باید معاف باشند؟ درباره مناطق آزاد نیز گزارش های متعددی 
نشان می دهند معافیت های مالیاتی، اثربخشی نداشته و محل فرار مالیاتی و فساد شده  

است.
فرار مالیاتی به روش سلطان سکه

سبحانیان مسئله دیگر نظام مالیاتی را عدم ساماندهی حساب های بانكی علی رغم 
تكالیف قانونی دانست و ادامه داد: می توان به نام یک كودک، حساب بانكی با گردش 
میلیاردی باز كرد و مؤدی سازمان امور مالیاتی هم نبود. مشابه اتفاقی كه برای سلطان 
سكه افتاد. این فرد حجم عظیمی از مبادلاتش را با حساب هایی كه با نام خودش 
نبود انجام می داد. از طرف دیگر، می توان دستگاه كارتخوان را به نام یک نفر گرفت و 
به حساب فرد دیگری متصل كرد یا برای یک واحد شغلی، چندین دستگاه كارتخوان 
گرفت یا در مناطق آزاد، دستگاه كارتخوان گرفت و در سرزمین اصلی استفاده كرد و 

هیچ ساماندهی در این زمینه وجود ندارد.
سامانه رفاه به سامانه مالیاتی متصل شود

محمد وصال، عضو هیئت علمی دانشكده مدیریت و اقتصاد شریف، نیز با تأكید بر 
معافیت های مالیاتی، نمونه هایی از موارد قابل اصلاح را مورد بررسی قرار داد. وی در 
ابتدا درباره مالیات بر مجموع درآمد گفت: در حال حاضر این نوع مالیات را نداریم و 
انواعی از مالیات مانند مالیات بر حقوق و مالیات بر مشاغل را می توان ذیل آن اضافه 
كرد. همه پایه هایی كه تحت عنوان درآمد شخصی مطرح می شوند، باید یكجا دیده شود 

و تخفیفات بین پایه ای و با توجه به وضعیت خانوار در نظر گرفته شود.
وی درباره حذف معافیت های مالیاتی توضیح داد: بحث معافیت ها خیلی جدی 
است؛ به عنوان مثال معافیت مالیاتی مناطق آزاد، منطقی ندارد و این مناطق را به محلی 
برای فرار مالیاتی تبدیل كرده است. مثلًا ما مالیات بر حقوق بازنشستگی نداریم. افرادی 
را داریم كه با درآمدهای دیگر، درآمد دوران بازنشستگی خود را تكمیل می كند چرا نباید 
مالیات پرداخت كنند؟ نظام بازنشستگی  ما برخی افراد 50 ساله را كه در اوج كار خود 
هستند بازنشسته می كند، معافیت مالیاتی این افراد، منطقی ندارد و البته، ساماندهی 
این معافیت ها در تضاد با حمایت از افراد با درآمد پایین نیست. برای هدف گیری موارد 

حمایتی لازم است سامانه رفاه، به سامانه مالیاتی متصل شود.
چرا مالیات املاک بر اساس متراژ است؟

وصال با انتقاد از مالیات بر درآمد اجاره املاک و مستغلات گفت: قوانین عجیبی در 
این زمینه حاكم است و معافیت هایی بر اساس متراژ وجود دارد. همه می دانیم یک خانه 
هزار متری در یک منطقه دورافتاده با یک خانه 50 متری مثلًا در منطقه تجریش، از نظر 

ارزش متفاوت است و مالیات باید بر اساس درآمد باشد، نه متراژ.
تبعیض علیه سرمایه گذاری

وی سود سپرده بانكی و سهام را نوع دیگری از درآمد دانست و ادامه داد: بانک مركزی 
این را رد می كند، اما آیا سود سپرده، درآمد است یا خیر؟ من مقداری پول دارم، می توانم 
این را در بانک بگذارم یا در بنگاه سرمایه گذاری كنم. اگر در بنگاه بگذارم باید مالیات 
بدهم، اما اگر در بانک بگذارم این طور نیست. همچنین بحث در بحث سهام، تخفیف های 

متعددی بر عملكرد شركت های بورسی داریم كه لزومی ندارد وجود داشته باشند.
همه پایه های مالیاتی، یکجا دیده شوند

وصال، مالیات بر عایدی سرمایه را شامل دو قسمت اصلی مسكن و سهام دانست و 
گفت: در بحث مسكن، سامانه كد رهگیری فعال است و می تواند به تشخیص مالیات 
كمک كند. فراموش نكنیم عوارض املاک پایین است. چرا افراد نباید متناسب با ارزش 
خانه خود مالیات بپردازند؟ البته، شهرداری هم باید درباره تخصیص این درآمدها 

پاسخگو باشد.
رضایت مؤدیان را در مالیات بر ارزش افزوده جلب کنیم

وی درباره اصلاح مالیات بر ارزش افزوده در كوتاه مدت گفت: این اصلاح، منوط 
به كسب رضایت مؤدیان است، ما امكان افزایش نرخ از 9 به 11 درصد را داریم و 
باید نارضایتی مؤدیان در استرداد مالیاتی را حل كنیم. در كشورهای دنیا نرخ 20 تا 
25 درصد برای مالیات بر ارزش افزوده، نرخ رایجی است. در اصلاح مالیات بر سود 
شركت ها، لازم است شرایط بنگاه ها را در نظر بگیریم. در مواردی شاهدیم به دلیل 
تعیین اهداف درآمدی، بخشنامه می شود كه مثلًا فرد هر چقدر سال گذشته مالیات 
داده الان باید هشت درصد بیشتر بدهد كه این موضوع هیچ منطقی ندارد و در شرایط 
ركود اقتصادی، بخش زیادی از مؤدیان، تحت تأثیر آن قرار می گیرند. همچنین مؤدیان 
تازه وارد و كوچک یا ابزارهای لازم را ندارند یا باید در مباحث مالیاتی، آموزش های لازم 

را ببینند.

كارشناسان اقتصادی تأكید كردند:

معافیت ها، پاشنه آشیل نظام مالیاتی

یک اقتصاددان اظهار داشت: ورود حجم نقدینگی به هر بازاری می تواند و به روند مثبت آن كمک كند؛ در عین حال این امر می تواند 
فضای حباب گونه ایی ایجاد كند. به طوری كه برخی از سهام ها از ارزش واقعی خود فاصله گرفته و با حباب مثبت كاذب خرید و 

فروش می شوند. 
 آیزاک سعیدیان در مورد وضعیت بورس تهران گفت:  از ابتدای سال ٩٨ شاخص بورس اوراق بهادار ایران روند رو به رشد و مثبتی 
را آغاز كرد و در مهرماه توانست تا مرز ٣٣٠٤٤٧ واحد رشد را به ثبت برساند. در درجه اول مهمترین دلایل رشد بورس را مورد بررسی 
قرار خواهیم داد و سپس چشم انداز این بازار را برای نیمه دوم سال مورد تجزیه و تحلیل قرار دهیم. رشد بازار بورس در هر كشور 
می تواند نشانه رشد مثبت اقتصادی و تولید ناخالص مثبت در آن كشور تلقی شود، اما رشد فعلی بورس كشور ما نمی تواند بصورت 
كلی موید مثبت بودن شاخص های یاد شده باشد. وی ادامه داد: بیشترین رشد رخ داده در بورس اوراق بهادر و اكثر شاخص ها 
متاثر از جهش نرخ ارز حاصل از تنش های سیاسی و خروج امریكا از برجام بود. زیرا پس از این رخداد؛ شركت ها سعی در پالایش 
صورت های مالی خود و لحاظ نرخ جدید ارز در آن بودند. در این بین برخی از شركت ها  در گذارش صورت های مالی خود خبر از 
بهبود روند صادرات و فروش به سهام داران خود دادند كه همین امر موجب شد تا سهام این دست از شركت ها با همین پشتوانه رشد 
چشمگیری را به ثبت برسانند. وی عامل دیگر شتاب دهنده به بازار سهام را رشد تورم دانست و افزود: این موضوع توانست به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم بر روی شاخص سهام اثرگذاری داشته باشد. این كارشناس بازار سرمایه تصریح كرد: از سویی دیگر مثبت 
بودن بازار سهام یک جو خوشبینی بسیار بزرگی در بین اقشار مختلف مردم برای سرمایه گذاری در بورس بوجود آورد و سبب شد 
حجم نقدینگی قابل توجهی در بازه زمانی كوتاه به این بازار وارد شود و اكثر كارگذاری ها به این موضوع اذعان داشتند كه در سه ماهه 
دوم سال متقاضیان دریافت كد بورسی بسیار زیاد بوده است. این نشان دهنده ورود نقدینگی از سویی افرادی است برای اولین بار در 
این بازار شركت می كنند. مجموع همه این عوامل فوق توانست اكثریت شركت های بورسی را با رشد مواجه سازد و در پی آن شاخص 
كل بازار بورس اوراق بهادار توانست به یک ركورد جدید دست یابد. سعیدیان در مورد وضعیت بازار سرمایه در ماه های آتی سال جاری 
گفت: برای تجزیه و تحلیل این موضوع چند مورد مهم وجود دارد كه نخستین آن نرخ تسعیر ارز است. همانطور كه اشاره شد بخش 
بزرگی از  رشد بازار سرمایه با تكیه بر تغییر در نرخ تسعیر ارز صورت پذیرفت تا امروز بیشتر شركت های بورسی توانستند صورت های 
مالی خود را منطبق با نرخ جدید ارز ارایه كنند. بنابراین رشد بازار از این پس به اتكای بازار ارز نمی تواند رشد داشته باشد زیرا بازار 
ازز نیز به ثبات نسبی خود نزدیک شده است. وی ادامه داد: با انتشار گزارش های شش ماهه شركت ها مشخص خواهد شد كه از 
بین آنها كدام شركت توانسته بیشترین تراز مثبت را نصیب خود كند و به همان نسبت عملكرد ضعیف برخی شركت ها نمایان خواهد 
شد. به زبان ساده از نیمه دوم سال، كلیت بازار نمی تواند یک دیت مثبت باشد زیرا با توجه به صورت های مالی یک غربالگری بین 
شركت های سودساز و زیان ساز انجام خواهد شد. سعیدیان تصریح كرد: ورود حجم نقدینگی به هر بازاری می تواند و به روند مثبت آن 
كمک كند؛ در عین حال این امر می تواند فضای حباب گونه ایی ایجاد كند. به طوری كه برخی از سهام ها از ارزش واقعی خود فاصله 
گرفته و با حباب مثبت كاذب خرید و فروش می شوند. در صورتی كه سهامداران بدون توجه به صورت های مالی شركت ها و بررسی 
ارزش ذاتی آنها اقدام به خرید كنند می توانند متحمل ضرر جبران ناپذیری شوند. وی خاطرنشان كرد: با توجه به ثبات نرخ ارز و 
انتشار صورت های مالی شركت ها، انتظار می رود مسیر شركت های سودساز از شركت های دارای زیان انباشته و یا كم بازده از هم جدا 
شوند. باید توجه داشت كه از نیمه دوم سال ٩٨ دیگر هر سهمی خریدنی نیست مگر با مطالعه دقیق  ترازنامه و صورت های مالی آن.

یک اقتصاددان: 
رشد شاخص بورس به اتکای بازار ارز دیگر امکان پذیر نیست

 یک كارشناس اقتصادی با بیان اینكه نگرانی بابت خروج سپرده ها از نظام بانكی در پی اخذ مالیات، درست نیست، گفت: مطالعات 
علمی نشان می دهد وضع مالیات با نرخ پایین اثری روی خروج سپرده ها ندارد. 

وحید عزیزی درباره مالیات بر سود سپرده های بانكی كه در پیش نویس اصلاح قانون مالیات های مستقیم ذكر شده و تكذیب آن از 
سوی رئیس كل بانک مركزی، اظهار داشت: مالیات بر سود سپرده بانكی بخشی از لایحه اصلاح قوانین مالیاتی است؛ نكته اصلی 

در این لایحه جمع شدن تمام منابع در یک ظرف و اخذ مالیات بر مجموع درآمد از آن  ظرف است.
این كارشناس اقتصادی افزود: انتشار بعضی اعداد برای اخذ مالیات از سودهای سپرده در رسانه ها، موجب گمراهی مخاطبان 
شد. برخی از رسانه ها اعلام كرده بودند كه مقرر شده 60 درصد از سپرده های كوتاه مدت، 40 درصد از سپرده های میان مدت 
و 100 درصد از سپرده های بلند مدت مالیات اخذ شود. این در حالی است كه این اعداد ماخذ مالیات هستند نه نرخ مالیات. این 
اعداد ضرب در نرخ مالیات بر مجموع درآمد می شوند تا نرخ واقعی موثر روی سپرده های بانكی تعیین شود كه نرخ حاصله برای سود 
سپرده های بانكی بین 4 تا 10 درصد خواهد شد. در واقع كسی كه به عنوان مثال سود سپرده 20 درصدی دریافت می كند با اعمال 
این سیاست، این سود بین 18 تا 19 درصد می شود. وی با بیان اینكه این موضوع در پیش نویس اصلاح قانون مالیات های مستقیم 
آمده و تكذیب دولت كار درستی نبود، گفت: با توجه به اینكه اخذ مالیات از سود سپرده های بانكی اقدام درستی است دولت باید از 

آن دفاع می كرد، نه اینكه دست به تكذیب بزند و عقب نشینی كند.
۲ میلیون نفر ۲۰۰ هزار میلیارد تومان سود سپرده دریافت می کنند

عزیزی در ادامه تاكید كرد: سیاست مالیات بر سود سپرده های بانكی را می توان با ملاحظه اجرا كرد و در ابتدا با نرخ پایین و یا حتی 
با اعمال معافیت هایی به مرحله اجرا رساند. به عنوان مثال فقط از سپرده های بالای 500 میلیون یا یک میلیارد تومان مالیات اخذ 
شود. وی در واكنش به سخنان معاون اقتصادی وزیر اقتصاد در رابطه با اعمال مالیات با نرخ صفر روی سپرده های بانكی، گفت: نرخ 
صفر موضوعیتی ندارد؛ نرخ صفر زمانی اعمال می شود كه دولت قصد مالیات ستانی نداشته باشد و فقط به دنبال شفافیت باشد. 
در حالی كه سود سپرده ها نكته غیرشفافی ندارند و بحث درآمدی مهم است و اعمال نرخ صفر در سود سپرده های بانكی با عدم 
اعمال آن، عملا فرقی نخواهد داشت. عزیزی اظهار داشت: در حال حاضر 2 میلیون نفر بیش از 200 هزار میلیارد تومان سود سپرده 

دریافت می كنند، وقتی همچنین منبع درآمدی در كشور است و از آن استفاده نمی كنیم ظلم به عموم جامعه است.
وی گفت: اگر از این مسیر درآمد كسب نكنیم مجبوریم برای مقابله با كسری بودجه اوراق منتشر و خلق پول كنیم. در بسیاری از 

كشورها حتی با وجود سود حقیقی منفی، سیاست مالیات بر سود سپرده های بانكی اجرا می شود.
نگرانی بابت خروج سپرده ها، درست نیست این كارشناس اقتصادی درباره نگرانی ها بابت خروج سپرده های بانكی به دنبال اخذ 

مالیات، تصریح كرد: مطالعات علمی نشان می دهد وضع مالیات با نرخ پایین اثری روی خروج سپرده ها ندارد. 
وی افزود: نگرانی هایی از این دست كه اگر روی سود سپرده ها مالیات اعمال شود، سپرده های بلندمدت به سپرده های جاری 
تبدیل خواهند شد صحیح نیست.چراكه طبق متن پیش نویس لایحه، مالیات بر عایدی سرمایه هم به صورت همزمان اجرا خواهد 
شد. از این رو نباید نگران افزایش اقدامات سوداگرانه باشیم. عزیزی افزود: حال حتی اگر مالیات بر عایدی سرمایه هم اجرا نشود، با 

توجه به پایین بودن نرخ مالیات سود سپرده های بانكی، نگرانی برای خروج سپرده ها معنا ندارد.
وی تاكید كرد: دولت باید با ملاحظه در مورد سیاست مالیات بر سود سپرده های بانكی اقدام كند و از این تصمیمش دفاع كند.

یک کارشناس اقتصادی:
اخذ مالیات از سود سپرده ها توازن را بهم نمی زند

تسهیلات بانكی برای تأمین سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی در شش ماه گذشته 
بیش از 2000 هزار میلیارد ریال بوده، با این حال، فعالان اقتصادی، تأمین منابع مالی را 
یكی از موانع اصلی كسب وكار می دانند. چرا چالش سرمایه در گردش، حل نشده باقی 

مانده است؟ 
كشاورز یا بازرگان، فرقی نمی كند، حتی فعالان حوزه صنعت، مسكن و بازرگانی هم با این 
چالش مواجه هستند. خط تولید، تجهیزات، تأسیسات و نیروی انسانی همه آماده به كارند، 
اما سرمایه  در گردش كافی برای انجام فعالیت های روزانه بنگاه، وجود ندارد. مسأله تأمین 
سرمایه در گردش گاهی می تواند آنقدر بزرگ شود كه ورشكستگی برخی شركت ها را به 

دنبال داشته باشد.
آمارهای بانک مركزی نشان می دهد بیش از نیمی از تسهیلات شبكه بانكی به بخش های 
اقتصادی در نیمه نخست سال جاری، به تأمین سرمایه در گردش بنگاه ها تخصیص یافته 
است. حدود 73 درصد از تسهیلات بخش صنعت و معدن، 62 درصد از تسهیلات بخش 
كشاورزی، 51 درصد از تسهیلات بخش خدمات، 42 درصد از تسهیلات بخش بازرگانی 
و 26 درصد از تسهیلات بخش مسكن و ساختمان، با هدف تأمین سرمایه در گردش، 

دریافت شده  است.
بر اساس گزارش بانک مركزی از تسهیلات پرداختی در شش ماه نخست سال جاری، 
سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در تمام بخش های اقتصادی مبلغ 
2111.7 هزار میلیارد ریال و معادل 55.3 درصد كل تسهیلات پرداختی است كه در 
مقایسه با دوره مشابه سال قبل )مبلغ 1861.2 هزار میلیارد ریال( 13.5 درصد افزایش 
داشته است. این در حالی است كه كمبود سرمایه در گردش و دسترسی نداشتن به منابع 
مالی، به عنوان یكی از موانع كسب وكار در كشور شناخته می شود. گزارش های اتاق 
بازرگانی از پایش محیط كسب وكار در دو فصل بهار و تابستان 1398 نشان می دهد با وجود 
تخصیص نسبت بالایی از تسهیلات بانكی به تأمین مالی بنگاه های اقتصادی، همچنان 
مسئله تأمین مالی یكی از موانع اصلی كسب وكار در كشور است. در هر دو فصل بهار و 
تابستان سال جاری، دشواری تأمین مالی از بانک ها یكی از سه مانع اصلی كسب وكار از 

نظر فعالان اقتصادی بوده است.

چه عواملی بر سرمایه  در گردش تأثیرگذارند؟
عوامل متعددی موجب می شوند بنگاه ها در تأمین سرمایه در گردش خود، دچار چالش 
شوند كه برخی از این عوامل، خارج از كنترل بنگاه ها و مدیران آنها هستند. تورم، افزایش 
نرخ ارز و كاهش ارزش پول ملی، قدرت مالی بنگاه ها در راه اندازی خط تولید را تحت 
تأثیر قرار می دهد. از طرف دیگر، شرایط ركودی و كاهش تقاضا، امكان بازپرداخت این 

تسهیلات را دشوار كرده و مطالبات بانک ها را معوق می كند.
با وجود اینكه عوامل بیرونی، تأثیر قابل توجهی بر نقدینگی واحدهای تولیدی دارند، 
اما سرمایه در گردش، تنها تحت تأثیر عوامل خارج از بنگاه نیست و بنگاه ها با نظارت بر 
سرمایه در گردش، بر تخصیص كارایی این وجوه نظارت می كنند تا جریان نقدینگی كافی 
برای نیازهای هزینه های عملیاتی و همچنین تعهدات كوتاه مدت، همواره در دسترس 

باشد.
نظام مالی کشور، مانع تأمین سرمایه در گردش

كشور  مالی  نظام  در  می توان  را  تولیدی  واحدهای  گردش  در  سرمایه  مسئله  ریشه 
جست وجو كرد. در ادبیات اقتصادی از دو نظام مالی بانک محور و بازارمحور نام برده 
می شود كه در نظام بانک محور، منبع اصلی تأمین مالی و واسطه گری مالی، بانک ها 

هستند و در نظام بازارمحور، بازار سرمایه در این ارتباط نقش كلیدی پیدا می كند.
غلامحسین شافعی، رئیس اتاق بازرگانی ایران، پیش از این درباره نقش نظام مالی 
بانک محور ایران در ایجاد چالش های تأمین سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی گفته 
بود: نقدینگی و گردش مالی مورد نیاز بنگاه های بزرگ اقتصادی در دیگر كشورها، از 
محل بازار سرمایه تأمین می شود و چه بسا خود آنها در بانک ها سپرده گذاری می كنند 
تا واحدهای كوچک و متوسط از این ظرفیت بهره گیرند. این در حالی است كه در ایران 
عكس این عمل می شود، همین باعث شده تا بنگاه های كوچک و متوسط ما برای تأمین 

سرمایه در گردش خود دچار چالش شوند.
تعمیق بازار سرمایه و معرفی ابزارهای مالی جدید، یكی از راه های حل مسئله تأمین 
سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی است. با این حال، توجه به برخی مسائل داخلی 

بنگاه ها نیز می تواند در حل این مسئله، مؤثر باشد.

اصلاحات داخلی، نیاز بنگاه ها به سرمایه در گردش را کاهش می دهد
فعالان اقتصادی، سرمایه اولیه و سرمایه ثابت را از راه های مختلفی تأمین می كنند، 
اما زمانی كه به مرحله بهره برداری می رسند، با مسئله تأمین سرمایه در گردش مواجه 
می شوند و اغلب به دنبال حل آن از بیرون مجموعه خود هستند و از بانک ها و دولت، 

انتظار حمایت دارند.
با اینكه واسطه گری وجوه و تأمین مالی متقاضیان از وظایف ذاتی بانک ها و تسهیل گیری 
در امور اقتصادی از وظایف دولت هاست، اما بنگاه ها با اصلاح سازوكارهای مدیریتی 
خود می توانند به جای نگاه به بیرون، با اصلاحات داخلی، كمبود سرمایه در گردش را 
به حداقل برسانند. مدیریت و نظارت بر سرمایه در گردش و جریان وجوه نقد، از جمله 
موارد اصلاحات داخلی در مدیریت بنگاه های اقتصادی برای به حداقل رساندن كمبود و 

استفاده كارا از سرمایه در گردش هستند.

گزارشی از چالش های تأمین سرمایه در گردش

وقتی 2۰۰ هزار میلیارد تومان هم کافی نیست
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به بهانه برکناری سعید فتاحی از مسئولیت برگزاری مسابقات؛ 

حواشی پر سر و صدای مرد خبرساز 
فدراسیون فوتبال  

بركناری سعید فتاحی از مسئولیت برگزاری مسابقات سازمان لیگ خبر غیر منتظره ای 
بود كه صبح روزپنجشنبه از فدراسیون فوتبال مخابره شد و مسئولان سازمان لیگ بدون 
توضیح خاصی در خصوص دلیل این بركناری، در خبری چند خطی از انتصاب سهیل 

مهدی به عنوان جانشین وی خبر دادند.
سعید فتاحی كه چند سالی است برگزاری مسابقات سازمان لیگ را بر عهده دارد، 
مسئولیتی سنگین را در این مدت به دوش می كشید و نقاط مثبت و منفی زیادی هم 
در كارنامه او در این مدت دیده می شود. از نظم بخشیدن به برگزاری مسابقات نسبت به 
دوران پیش از خودش گرفته تا حضور به موقع در جایی كه به حضورش نیاز بود و البته 
پاسخگویی همیشگی به رسانه ها و مخاطبان فوتبال از عمده ویژگی های مثبت فتاحی در 
دوران تصدی مسئولیت برگزاری مسابقات بود ولی او به اقتضای حساسیت پستش، در 

این سال ها درگیر حواشی مختلفی هم شد كه بعضاً در آنها بی تقصیر هم نبود.
در اینجا به برخی از حواشی مربوط به وی در سال های اخیر می پردازیم:

میزبانی خرمشهر در فینال جام حذفی
مشخص نیست برگزاری فینال جام حذفی در خرمشهر و نامگذاری این تورنمنت به 
عنوان یادواره آزادسازی خرمشهر تصمیمی بود كه از سوی چه كسی گرفته شد ولی تبعات 
آن دامن سعید فتاحی را گرفت. از ساعت 96 بود كه این تصمیم اجرایی شد و نفت تهران و 
تراكتور در این ورزشگاه به مصاف هم رفته و نفت موفق شد نتیجه را به سود خود با یک گل 
به پایان برساند. از همان زمان نبود زیرساخت های لازم در ورزشگاه خرمشهر و وضعیت بد 
چمن و البته ایمنی ورزشگاه مورد انتقاد دو تیم بود همواره از سعید فتاحی سوال می شد 
كه بر اساس كدام استانداردها این ورزشگاه انتخاب شده است و البته پاسخ قانع كننده ای 

داده نشد و تنها به این توضیح بسنده شد كه برای سال های بعد اوضاع بهتر می شود.
کتک خوردن آقای سرپرست

چند روز قبل از حضور خونه به خونه در فینال جام حذفی 97 این تیم به مصاف برق 
شیراز رفت. در این دیدار رحمان رضایی با تصمیم داور مسابقه از كنار زمین اخراج شد 
و این موضوع آغاز درگیری هایی بود كه بازی را به حاشیه برد. پخش ویدیویی مربوط 
برای  فتاحی  سعید  با  خونه  به  خونه  سرپرست  محمودی،  میان  فیزیكی  درگیری  به 
فوتبالدوستان اتفاقی عجیب بود و تازگی داشت. در این صحنه سعید فتاحی با دست خود 
محمودی را به زمین می اندازد. وی در توضیحاتش در برنامه نود گفت كه درگیری خاصی 

نبوده و ابتدا محمودی با دست او را عقب رانده و وی هم عملی مشابه انجام داده است.
فینال جام حذفی 97؛ پیش بینی برنده بازی

یک سال گذشت و استقلال با خونه به خونه بازهم در این ورزشگاه به دیدار هم رفتند. با 
وجود گذشت یک سال و برخلاف وعده های داده شده نه وضعیت چمن ورزشگاه بهتر از 
قبل شد و نه مسائل مربوط به ایمنی آن. به طوری كه بازیكنان استقلال دوشادوش و در 
كنار هواداران خود قهرمانی را جشن گرفتند و هر كس دلش خواست توانست به راحتی 
وارد زمین شده و در این شرایط سلامت جسمی بازیكنان و سایر عوامل در خطر بود. حادثه 
تلخی هم در این ورزشگاه رخ داد كه آسیب دیدگی یک تماشاگر از ناحیه چشم و از دست 
دادن بینایی اش بود كه یک بار دیگر نشان داد ورزشگاه خرمشهر استانداردهای لازم برای 
برگزاری دیداری در سطح فینال جام حذفی را ندارد. سوای اینكه این مسائل چقدر به سعید 
فتاحی مربوط است و چقدر باید او را مسئول تصمیمات اتخاذ شده دانست، یک اتفاق دیگر 
در این فینال بود كه حسابی مسئول برگزاری مسابقات را به حاشیه رانده و اعتراضات زیادی 
را به سمت او روانه كرد. در شرایطی كه استقلال تنها با یک گل از حریف بابلی خود پیش 
بود، مسئولان برگزاری مسابقه مشغول چیدن سكوی قهرمانی بودند كه انتخاب رنگ آبی 
برای آن نشان می داد برای تیم استقلال طراحی شده است. طبق عرف چند سال اخیر 
فوتبال ایران، سكوهای تعبیه شده به رنگ پیراهن تیم قهرمان طراحی می شود و در آن 
بازی استقلال آبی و خونه به خونه قرمز می پوشیدند. این در حالی بود كه هر لحظه امكان 
زدن گل تساوی توسط خونه به خونه و یا حتی برتری در بازی در دقایق پایانی وجود داشت 
ولی چینش سكوی آبی رنگ این شائبه را در ذهن تداعی می كرد كه انگار مسئولان پیش از 
پایان بازی از برد استقلال مطمئن بودند. این ماجرا پایش را به برنامه نود و گفتگوی عادل 
فردوسی پور با فتاحی باز كرد و جرو بحث خفیفی هم میان طرفین در این باره شكل گرفت.

 پرسپولیس - سپاهان و تقسیم بحث برانگیز سکوهای آزادی
پرسپولیس و سپاهان چندی قبل از تقابل در جام حذفی باید در لیگ به مصاف هم 
می رفتند. دیداری كه با توجه به رقابت فشرده شان در بالای جدول و اهمیتش در مشخص 
كردن تیم قهرمان اهمیت بالایی داشت و مشخص بود پتانسیل به حاشیه كشیده شدن 
را دارد. از مدت ها قبل بحث تقسیم سكوها و تعیین جایگاه میهمان - میزبان شكل گرفته 
بود و مسئولیت آن هم بر عهده سازمان لیگ بود. در این میان قرار گرفتن پرسپولیسی ها 
در جایگاه بالای سر هواداران سپاهان اتفاق عجیبی بود كه كار را به درگیری و جنجال روی 
سكوها كشاند و باعث مصدومیت چند نفر هم شد. سعید فتاحی در توضیح چرایی این 
اتفاق عنوان كرد كه مسئولیت جلوگیری از ورود تماشاگران به جایگاهی كه متعلق به آنها 

نیست بر عهده سازمان لیگ نبوده و یگان ویژه باید بابت آن پاسخگو باشد.
سپاهان - پرسپولیس؛ پرده دوم در نقش جهان

در اینجا هم سازمان لیگ و در رأس آن سعید فتاحی درگیر چالشی جدید و جدی شدند. 
بیرون آمدن بندی از اساس نامه فدراسیون فوتبال مبنی بر تقسیم 50-50 سكوها در 
دیدارهای تک حذفی جام حذفی پرسپولیس را مدعی در اختیار گرفتن نیمی از ظرفیت 
ورزشگاه كرد و سپاهانی ها هم به عنوان میزبان بازی با این ادله كه چنین قانونی پیش 
از این هرگز اجرا نشده، 90 درصد از سكوهای نقش جهان را حق خود دانستند و این 
موضوع تا چند روز چالشی جدی برای فتاحی و همكارانش در سازمان لیگ ایجاد كرد 
و در نهایت تصمیم بر این شد كه میانه اختلاف دو تیم را بگیرند و سكوها 70-30 تقسیم 
شد. این بازی هم با حاشیه های زیادی همراه بود. از پرتاب مواد منفجره از سوی سكوها 
به داخل زمین گرفته تا خسارت شدید به اتومبیل چند عكاس و خبرنگار در ورزشگاه نقش 

جهان پس از پایان بازی.
 فینال جام حذفی و حاشیه ای دیگر

نداشت.  تمامی  رقابت ها  این  برگزاری  و  در جام حذفی  فتاحی  ظاهراً دردرسرهای 
پرسپولیس و داماش باید در ورزشگاه شهدای فولاد به مصاف هم می رفتند و در اینجا باز 
هم بحث تقسیم سكوها پیش آمد. مشخص بود كه داماش توانایی استفاده از 50 درصد 
ظرفیت ورزشگاه را ندارد ولی كار به سمتی رفت كه حتی 10 درصد عرف تماشاگران 
میهمان هم در اختیار تیم گیلانی قرار داده نشد و با پر شدن ورزشگاه از سوی تماشاگران 
پرسپولیس آنها امكان ورود به استادیوم را پیدا نكردند. این موضوع با امتناع داماشی ها 
از حضور در زمین و برگزاری مسابقه همراه شد و تاخیری نزدیک به 2 ساعته داشت. 
مسئولان سازمان لیگ با اعلام لغو شدن بازی باعث شدند تعدادی از تماشاگران ورزشگاه 
را ترک كرده و جای خالی برای استقرار تماشاگران داماش ایجاد شود. فتاحی در توضیح 
این بی نظمی بازهم عنوان كرد كه سازمان لیگ مسئولیت جلوگیری وجود غیر قانونی 
تماشاگران به جایگاهی كه در اختیارشان نیست را بر عهده ندارد. وی در برنامه فوتبال 
برتر و روی آنتن زنده هم درگیری لفظی مختصری با محمدحسین میثاقی، مجری برنامه 

داشت.
 ورزشگاه انقلاب کرج

در مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی بود كه استقلال در ورزشگاه انقلاب كرج 
میهمان گل ریحان البرز بود. این دیدار حواشی زیادی داشت كه مهم ترین آن قطع برق 
ورزشگاه به مدت حدود نیم ساعت بود كه باعث شد تعدادی از خبرنگاران و عكاسان از 
محدوده قانونی خود خارج شده و همین موضوع عصبانیت سعید فتاحی را به همراه 
داشت و باعث شد وی در پایان بازی اجازه حضور خبرنگاران در محوطه میكسدزون و 

مصاحبه با بازیكنان را ندهد.

تیم بسكتبال مهرام با اختلاف یک امتیاز، موفق به شكست شیمیدر با نتیجه 83 بر 
82 در تهران شد.

تیم های بسكتبال مهرام تهران و شیمیدر قم آخرین مسابقه هفته دوم لیگ برتر را از 
ساعت 18:00روز پنجشنبه با یک ربع تاخیر آغاز كردند. هر دو تیم تعدادی تماشاگر به 

سالن آزادی آورده و بعد از مدت ها این سالن را شلوغ كردند. 
در تركیب دو طرف، بازیكنانی با سابقه بازی در تیم مقابل حضور دارند. رویارویی صمد 
نیكخواه بهرامی با لباس مهرام و مهدی كامرانی با لباس شیمیدر از جذابیت های اصلی 
این مسابقه بود كه تماشاگران را به تماشای بازی ترغیب می كرد. هر دو بازیكن، باقیمانده 

از نسل طلایی تیم ملی هستند كه در سال های دهه هشتاد در مهرام هم تیمی بودند.
 جدال فورواردهای قدرتی تیم ملی

رقابت فورواردهای قدرتی تیم ملی یعنی آرمان زنگنه با لباس مهرام و مایک رستم پور با 
لباس شیمیدر از همان ثانیه های نخست بازی به چشم آمد. رستم پور نخستین امتیازات 
بازی را روی دست زنگنه با پرتاب سه امتیازی به دست آورد. ارسلان كاظمی یكی دیگر از 
بازیكنان مدعی این پست هم در تیم مهرام به همین شكل با رستم پور رقابت داشت. هر 

چند رستم پور با خطاهای بالا، مدت زیادی در زمین نماند.
تركیب ابتدایی دو تیم به این شرح است:

مهرام: فرید اصلانی، صمد نیكخواه بهرامی، ارسلان كاظمی، آرمان زنگنه، حامد 
سهراب نژاد

شیمیدر: مهدی كامرانی، محمد جمشیدی، وحید دلیرزهان، مایک رستم پور، اصغر 
كاردوست 

شیمیدر بعد از سه امتیاز رستم پور، سه امتیاز دیگر هم با پرتاب مهدی كامرانی به دست 
آورد و صمد نیكخواه در سوی دیگر با دو پرتاب سه امتیازی جبران كرد. دقایق بعدی 
كوارتر نخست با برتری كمرنگ شیمیدر ادامه پیدا كرد و ابتدا كاردوست دو خطایی و 
سپس رستم پور سه خطایی شدند.  كوارتر نخست با نتیجه 25 بر 20 به سود شیمیدر 
تمام شد. رستم پور و دلیرزهان هر كدام 8 امتیاز برای شیمیدر در این كوارتر به دست 

آوردند، نیكخواه بهرامی هم با 7 امتیاز، بهترین بازیكن مهرام در این كوارتر بود. 
گاردهای جوان و باتجربه رو در روی هم

با تعویض چند بازیكن اصلی دو تیم از سرعت و هیجان كوارتر نخست در دقایق ابتدایی 

كوارتر دوم كاسته شد. سینا واحدی و بهشاد عرب زاده گارد های جوان مهرام در این 
كوارتر، فرصت ورود به زمین پیدا كردند. این دو بازیكن مقابل مهدی كامرانی و آرن 
داودی دو بازیكن باتجربه سابق تیم ملی قرار گرفتند تا دو تقابل دو نسل متفاوت در زمین 
شكل بگیرد. دانک های ارسلان كاظمی و پرتاب های وحید دلیرزهان نیز در دو سوی 

میدان دیدنی بود.
مهرام كه حدود هشت امتیاز در كوارتر دوم از شیمیدر عقب افتاده بود، به خوبی در دو 
دقیقه آخر نیمه به حریف رسید و كوارتر دوم را 21 بر 17 برد. شیمیدر با برتری مجموع 

42 بر 41 در پایان نیمه اول به رختكن رفت.
 شروع محکم مهرام در نیمه دوم

مهرامی ها در شروع نیمه دوم تا دو دقیقه شیمیدر را بدون امتیاز نگه داشتند و با كسب 
شش امتیاز پیش افتادند. مایک رستم پور كه به دلیل خطاهای بالا در این بازی كمرنگ 
شده بود، در همان دقایق ابتدایی كوارتر به همراه اصغر كاردوست چهار خطایی شد و 

از بازی بیرون رفت. 
بهشاد عرب زاده هم تنها بازیكن چهار خطایی مهرام در این دقایق بود. 

 صمد نیكخواه همچنان بهترین امتیازآور مهرام بود؛ اما وحید دلیرزهان بهترین 
امتیازآور شیمیدر در كوارتر سوم روی نیمكت نشست و جای خود را به محمد اوجاقی 

داد. همچنین درو درغوكاسیان در این كوارتر بیشتر برای شیمیدر بازی كرد.
مهرام كوارتر سوم را 21 بر 17 برد.

 عصبانیت جمشیدی
محمد جمشیدی ملی پوش شیمیدر در كوارتر پایانی تلاش مضاعفی را برای برتری 
تیمش انجام داد و در حالی كه به نظر می رسید توپ او روی حلقه، قوس نزولی دارد، 
بلاک شات ارسلان كاظمی صحیح تشخیص داده شد تا جمشیدی به شدت شاكی 

شود. اعتراضات جمشیدی بعد از حمله حریف باعث شد یک تكنیكال دریافت كند. 
 محمدرضا اسلامی سرمربی شیمیدر در پنج دقیقه آخر، وحید دلیرزهان و مایک 
رستم پور را بعد از دقایقی استراحت به زمین بازگرداند و هر دو بازیكن به همراه محمد 
جمشیدی به بازگشت شیمیدر و فاصله هفت امتیازی با مهرام كمک كردند. هر چند 
بازیكنان مهرام هم به جنگ در زمین ادامه می دادند. متین جلالیان بازیكن جوان مهرام 
با دو پرتاب سه امتیازی در یک و نیم دقیقه آخر باعث شد كه اختلاف به یک امتیاز كاهش 

پیدا كند و رقابت دقیقه آخر سنگینتر شود. 
 صمد نیكخواه بهرامی هم در این زمان به دلیل اعتراض به داوری پنج خطایی شد و 
یک تكنیكال هم به نیمكت مهرام داده شد. همچنین رستم پور از تیم شیمیدر با پنج 
خطا از بازی خارج شد. مصطفی هاشمی سرمربی مهرام هم به دلیل اعتراضات خود 

یک تكنیكال دیگر گرفت. 
 مهرامی ها در دقیقه آخر موفق شدند با اختلاف یک امتیاز از شیمیدر پیش بیافتند و 

بازی در نهایت با نتیجه 83 بر 82 به نفع مهرام 
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم:

 داوری با تیم ما نامهربان بود
سرمربی تیم بسكتبال شیمیدر قم با انتقاد از داوری بازی تیمش مقابل مهرام گفت: 
سوت ها با نامهربانی و بر علیه تیم ما به صدا در آمد و به نظرم مهرام  مزد تجربه بازیكنانش 

را گرفت. 
به محمدرضا اسلامی سرمربی تیم بسكتبال شیمیدر قم پس از باخت مقابل مهرام 
تهران در هفته دوم لیگ برتر، در جمع خبرنگاران گفت: خوشحالم هواداران بسكتبال 
بازی نزدیک  و تماشایی را دیدند. ما تلاش می كردیم خارج از خانه پیروز شویم  كه این 
اتفاق رخ نداد، اما خوشحالم علی رغم اینكه در بحث داوری نامهربانی هایی شد علیه 

چند بازیكن اصلی ما شد، بازی خوبی از آب درآمد.
او افزود: مایک رستم پور بازیكنی است كه از آمریكا و با فرهنگ آنجا آمده است. شاید به 
خودش لعنت بفرستد و دلیل نمی شود به او  اخطار دهند،فكر میكنم بد سوت زده شد. 
وقتی بازیكن تاثیرگذار خود را آماده میكنید و به دلیل 4 خطا شده بیرون می نشیند،  كار 
سخت تر  خواهد شد. در سوت ها نامهربانی هایی علیه تیم ما شد. امیدوارم این اشتباهات 

در بازی های بعد كم تر شود.
سرمربی تیم بسكتبال شیمیدر با تمجید از عملكرد بازیكنان نیمكت نشین خود گفت: 
بازیكنان نیمكت ما بسیار خوب بازی كردند و در مجموع هم  معتقدم یكی از بازی های 
زیبای لیگ بود. مهرام مزد زحمات و تجربه بالای بازیكنان خود را گرفت. خوشحالم  كه  
وقتی عقب افتادیم  خودمان را به حریف رساندیم و به نظرم بازیكنان ما كمی بازیكنان 

جوان حریف را دست  كم  گرفتند.
اسلامی درباره المپیكی شدن بسكتبال ایران نیز گفت: این لیگ خوب قطعا كمک 
كننده  خواهد بود، هم به كادرفنی و هم تیم ملی. بازی های سخت خیلی كم دیده ایم 
در این سال ها و به نظرم این بازی یكی از بازی های خوب لیگ بود. وقتی با یک پوئن 

باخته اید، بازی مثل شیر یا خط بوده است.
سرمربی مهرام :

شیمیدر تیمی بزرگ و مثل ما مدعی است 
مصطفی هاشمی سرمربی مهرام بعد از شكست شیمیدر در جمع خبرنگاران گفت: 
شیمیدر تیمی بزرگ و مثل ما مدعی است. در چنین مسابقاتی همیشه اتفاقات غیرقابل 
پیش بینی می افتد و حوادث پایان بازی علت برد ما شد. ما و شیمیدر به طور حتم، 

روز های سختی در ادامه لیگ خواهیم داشت. 
وی در پاسخ به سوالی درباره واكنش ها به داوری افزود: به هر حال ما در كنار زمین، 
ربات نیستیم كه واكنش نشان ندهیم و احساسات داریم. وظیفه ما این است كه شان و 
حرمت داوری را نگه داریم. من تا به حال درباره داوری حرف نزده ام، اما امیدوارم همه 

كار خود را درست انجام دهیم.
نتیجه سایر مسابقات هفته:

توفارقان آذرشهر 93-85 پدافند شهركرد
شهرداری گرگان 78 - 49 نیروی زمینی

مس كرمان 78-96 ذوب آهن
شهرداری بندرعباس 58-63 نفت آبادان

پتروشیمی بندرامام 84-43 آویژه صنعت مشهد
شورا و شهرداری قزوین 62-67 اكسون

هفته دوم لیگ برتر بسكتبال؛ 

مهرام با اختلاف یک امتیاز از سد شیمیدر قم گذشت

 پیشكسوت فوتبال ایران گفت: این تیمی كه می بینم، می تواند 
امیدهای ما را بعد از چهل واندی سال زنده كند و به ثمر برساند. 

حسین كلانی در حاشیه تمرین روزپنجشنبه تیم المپیک ایران 
در خصوص وضعیت این تیم گفت: این تیمی كه من می بینم، 
تیمی است كه می تواند امیدهای ما را به ثمر برساند و بعد از چهل 
و اندی سال باعث خوشحالی همه ما می شود. اگر حادثه ای 
پیش نیاید و همه كمک كنند تا حاشیه ها در اطراف این تیم كمتر 
شود و سعی كنیم كه این تیم را در آرامش بگذاریم، مطمئناً موفق 

و باعث سربلندی ما خواهد شد. 
وی در پاسخ به اینكه حمید استیلی و كادر او توانایی المپیكی 
كردن این تیم را دارند، گفت: تمام مربیان قبلی شخصیت های 
به علت یكسری اختلاف سلیقه، متأسفانه  اما  بودند،  خوبی 
نتوانستند كار كنند. چون استیلی و دوستان او از ابتدا در جمع 
كردن این تیم و كارهای مقدماتی و به ثمر رساندن آنها كوشش 
داشتند، تصمیم بر این شد كه تمام وظایف و مسئولیت ها بر 
عهده خود استیلی باشد. بچه ها هم به خاطر علاقه خاصی كه به 
او داشتند، كمک می كنند و فرقی نمی كند كه برای كدام باشگاه 

باشند. 
وی افزود: با رفتاری كه من از كادر فنی در این مدت مشاهده 
كردم، همبستگی بسیار خوبی را بین بچه ها ایجاد كرده كه خود 
این موضوع می تواند یک عامل مهم برای موفقیت این تیم باشد. 
پیشكسوت تیم پرسپولیس در مورد حال و روز این تیم با هدایت 
گابریل كالدرون، گفت: تفكرات دو نفر مثل هم نمی تواند باشد و 
مقداری متفاوت است. برانكو نزدیک به چهار سال با این تیم بود 
و این تیم را از شرایط نابسامان، به سمت بالا برد و موفقیت هایی 
را كسب كرد. این تیم بعد از رفتن برانكو در شرایط سختی قرار 
تیم  این  مقابل  كه  بود  این  بر  تیم ها سعی شان  و همه  گرفت 

بایستند.
وی افزود: ما از دور می بینیم و از داخل تیم و بچه ها باخبر 
و  پرسپولیس  برای  زیادی  اخیر حواشی  ماه های  در  نیستیم. 
مدیریت آن و نحوه اداره تیم ایجاد شد. پولی كه حق تیم است، 
فیفا نمی تواند بدهد. این مشكلات دامنگیر می شود و تحولاتی 

كه در مدیریت پرسپولیس اتفاق افتاد، خودش سكته بود. 
عضو كمیته فنی فدراسیون فوتبال اظهار داشت: من به جز 

خودم، وطنم و هموطنانم برای هیچ كسی ارزش قائل نیستم. 
ممكن است حرفی نزنم و گاهی سكوت كنم، اما همیشه برخی 
می خواهند به خاطر منافع شان از حسن نیت ما سوءاستفاده 

كنند. 
كلانی در مورد اینكه پرسپولیس در رتبه دوم جدول قرار دارد 
اما انتقاداتی زیادی به این تیم وارد است و خیلی از پیشكسوتان 
معتقدند این تیم جامی نمی آورد، گفت: آیا در دنیا تیمی بوده 
كه چندسال قهرمان لیگ و جام حذفی بشود؟ ما از رئال مادرید، 
بایرن مونیخ، بارسلونا، سلتیک و... با آن امكانات بالاتر داریم؟ ما 
در درون خودمان مبارزه می كنیم و با بیرون خودمان هم مبارزه 

می كنیم.
وی ادامه داد: برانكو خیلی زرنگ بود، چون امكان اینكه جام 
می كنند.  را  خودشان  سعی  همه  البته  نبود.  بیاورد  را  چهارم 
انصاری فر و دیگر دوستانی كه در هیأت مدیره هستند، واقعا 
زحمت می كشند و با بردباری مسائلی كه برایشان به وجود می 

آید، تحمل می  كنند و گاهی توهین هایی را هم می شنوند.
پیشكسوت پرسپولیس عنوان كرد: باید بدون تعصب به این 

مسائل نگاه كرد. استقلال و پرسپولیس دو تیمی هستند كه مورد 
توجه اكثریت مردم هستند.گاهی مشكلاتی برای این تیم ها به 
وجود می آید و تیم های دیگر هم آن را تشدید می كنند. بعضی 
از دوستان ما چشمانشان را می بندند و این مشكلات را تشدید 
می كند. در بعضی قسمت های باشگاه ضعف هایی داریم كه در 

آینده جبران خواهد شد.
وی گفت: رادیو و تلویزیون خیلی از پول ما را نمی دهد، برای 
چه؟ آنقدر كه استفاده می كنند، پول نمی دهند. سازمان لیگ 
پول ما را درست نمی دهد. می گویند این دو تیم دولتی هستند، 
اما كدام تیم ها هستند كه پولی از بیت المال نمی گیرند؟ یک تیم 
را نام ببرید كه خصوصی باشد و از جیبش خودش خرج كند. 
البته شهر خودرو خصوصی است. ببینید این پولهایی كه هزینه 

می شود چگونه هزینه می شود و از كجا می آید.
كلانی عنوان كرد: هیچ وقت جستجو كردید كه اگر میلیاردها 
و  پرسپولیس  برای  مشكلات  آورده ام؟  كجا  از  می كنم،  خرج 
استقلال بیشتر است و دوستان ما در رسانه ها باید با دقت و بدون 

تعصب به مسائل نگاه كنند و كمک كنند.

حسین کلانی: 

تیم ملی امید می تواند المپیکی شود 

 پیشكسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: )گابریل( كالدرون باید هر چه زودتر تركیب 
اصلی تیمش را پیدا كند چرا كه تغییر مكرر تركیب آرامش تیم را برهم می زند و موجب 

می شود بازیكنان دیرتر باهم هماهنگ شوند. 
مهرداد میناوند با اشاره به عملكرد تیم فوتبال پرسپولیس برابر فولاد خوزستان كه با 
برتری یک بر صفر سرخپوشان تهرانی همراه بود، اظهار داشت: پرسپولیس در این 
مدت بازی های زیاد و فشرده ای را انجام داده است. در بازی با فولاد هم فشار مضاعفی 
روی بازیكنان بود اما پرسپولیس توانست با ارائه یک بازی خوب و منطقی سه امتیاز این 
بازی را تصاحب كند. وی افزود: همیشه فولاد یكی از سخت ترین حریفان پرسپولیس 
بوده و بازی در برابر این تیم به ویژه در زمین حریف سخت بود اما بازیكنان با ارائه یک 
بازی منطقی ابتدا توانستند به گل برسند و سپس بازی را كنترل كنند. در مجموع سه 

امتیاز خوب و به موقعی را كسب كردیم.
پیشكسوت پرسپولیس اضافه كرد: البته هنوز با تیمی كه همه هواداران انتظار دارند 
فاصله زیادی داریم اما باید امیدوارانه لیگ را دنبال كنیم و با حمایت هواداران تیم دوباره 
به شانس اصلی قهرمانی تبدیل شود. وی در مورد انتقاداتی كه علیه پرسپولیس مطرح 
می شود، تصریح كرد: حضور سید جلال حسینی در زمین برای هر تیمی نعمت است 
و یكی از عوامل اصلی موفقیت تیم در بازی با فولاد هم رهبری سید جلال حسینی در 
زمین مسابقه بود. نبود او در تیم جای سوال داشت و خوشحالیم كه او دوباره به تركیب 
اصلی بازگشته است. موضوع دیگر استفاده از بازیكنان در پست های غیر تخصصی بود 

كه این مساله هم روی عملكرد بازیكنان تاثیر داشت و آنها را در زمین عصبی می كرد.
میناوند تصریح كرد: كالدرون باید برای آرامش تیم هم كه شده، تركیب تیمش را 

انتخاب كند و یازده نفر اصلی را شناسایی كند. اینكه در هر بازی از نفرات جدید در 
تركیب استفاده می شود باعث می شود آرامش تیم هم بر هم خورده و بازیكنان دیرتر با 
یكدیگر هماهنگ شوند. وی خاطرنشان كرد: موضوع دیگری كه باید به آن اشاره كنم 
این است كه پرسپولیس خسته به نظر می رسد و آن شادابی لازم را در بازیكنان شاهد 

نیستیم. نمی دانم علت آن چیست اما این هم مشكلی است كه باید برطرف شود.
میناوند در مورد شانس قهرمانی پرسپولیس اضافه كرد: هنوز به این تیم امیدوار 
هستیم. البته شرایط لیگ امسال با سال های گذشته تفاوت زیادی دارد. هر سال 
مدعیان از نیم فصل دوم مشخص می شدند اما حالا تیم های مدعی از چند بازی اول 
خود را نشان دادند. در این شرایط كار سخت می شود اما در حال حاضر هم می توان به 

این تیم با این بازیكنان برای قهرمانی امیدوار بود.

مهردادمیناوند:

 کالدرون باید هر چه زودتر ترکیب اصلی تیمش را پیدا کند

با حكم فیفا بازی عراق و ایران در كشور ثالث برگزار خواهد شد و بین دو گزینه قطر و اردن ورزشگاه بین المللی عَمان در پایتخت 
اردن میزبان بازی خواهد بود.

اردن هاشمی، همسایه غربی عراق با جمیعیتی حدود 1٠ میلیون نفر و با مساحتی حدود ٩٠ كیلومتر مربع)كوچكتر از استان 
سمنان( كه بعد از اشغال عراق توسط آمریكا به پناهگاهی برای بازمانده های حزب بعث)از جمله خانواده صدام حسین( و  گروهی از 
طرفداران صدام حسین تبدیل شد و هم اكنون نیز یكی از مقاصد گردشگری برای ساكنین عراق مركزی)حدفاصل اقلیم كردستان 

عراق و استان های جنوبی عراق( به شمار می رود.
 در طی جنگ تحمیلی اردن از حامیان اصلی صدام به شمار می رفت به طوریكه اولین گلوله تانک توسط ملک حسین پادشاه اردن 
در كنار صدام حسین عراقی به سمت ایران شلیک شد. این كشور با حمایت سیاسی و اقتصادی از صدام حسین در قبال خرید نفت 
ارزان قیمت و حتی مجانی، به حمایت از عراق پرداخت و در دوران تحریم نفتی عراق، اردن به تنها شریک تجاری عراق تبدیل شد و 

به همین دلیل چندی پیش نیز در بازی
كویت و اردن، هواداران اردنی به تشویق صدام پرداختند كه واكنش شدید كویتی ها را به همراه داشت.

 عدنان حمد كه از چهره های سرشناس فوتبال عراق و بهترین مربی های عربی به شمار می رود برای چهار سال هدایت تیم ملی اردن 
را به عهده داشت و با این تیم نتایج درخشانی همچون صعود به مرحله یک چهارم نهایی جام ملتهای آسیا 2٠11 را نیز در كارنامه دارد 

و در حال حاضر نزد فوتبالدوستان اردنی از محبوبیت بالایی برخوردار است.
 داشتن مرز زمینی، حضور 2٠٠ هزار عراقی در اردن)آمار رسمی سال 2٠11(، رابطه ی عمیق این دو كشور در زمان حكومت صدام 
حسین و حتی خاطرات خوب فوتبالی با عدنان حمد عراقی  را می توان در انتخاب اردن به جای قطر برای میزبانی دو بازی پیش رو را 

دخیل دانست و باید منتظر حمایت همه جانبه اردنی ها از شیرهای رافدین در مصاف با یوزهای ایرانی باشیم.

حمایت همه جانبه از حریف ایران 

بازی عراق - ایران در اردن به سود کیست؟ 
 پیشكسوت استقلال گفت: استراماچونی خودش را اثبات كرده است، بنابراین از پیش هر اتفاق بدی پیرامون تیم رخ دهد 

هواداران از چشم مدیریت می بینند. 
محمد نوری با اشاره به پیروزی پر گل استقلال مقابل صنعت نفت اظهار داشت: با جرات می توان گفت این تیم فراتر از فوتبال 
ایران بازی می كند و حالا زنگ خطر را برای تیم های بزرگ آسیایی هم به صدا در آورده است. این تیم قابل احترام است و امیدوارم 

همین شرایط حفظ شود.
پیشكسوت آبی پوشان گفت: علی كریمی احیا شده و حالا یكی از بهترین های پست خودش در لیگ برتر است. عملكرد ریگی 
كاملا مثبت است اما به خاطر پستی كه در آن بازی می كند خیلی به چشم نمی آید. غفوری به بهترین فرم ممكن رسیده و یک 
كاپیتان تمام عیار است كه حالا هیچ بهانه ای برای دعوت نشدنش به تیم ملی قابل قبول نیست. در خصوص حسینی هم باید 

بگویم او بهترین عملكرد را دارد. حسینی یک گلر بی حاشیه است كه یكی از ستون های تیم در این فصل می باشد.
نوری تصریح كرد: از تلاش بچه ها كه بگذریم باید گفت مهم ترین نقش را در این موفقیت ها خود استراماچونی دارد. این مربی با 

عملكردش ضعف های ساختاری در باشگاه و مدیریت آن را پوشش می دهد.
عضو پیشین كمیته فنی استقلال در خصوص صحبت های استراماچونی در نشست خبری و تهدید تلویحی به استعفا در صورت 
ادامه شرایط نابسامان مالی باشگاه بیان داشت: كاملا باید به این مربی ایتالیایی حق داد. او برادری اش را ثابت كرده و حالا 
باشگاه باید به وعده هایش عمل كند. وی افزود: باشگاه از یک مربی خارجی چه می خواهد؟ استراماچونی همه كار به تنهایی 

برای تیم كرده و از اینجا به بعد باشگاه باید به تعهداتش عمل كند.
پیشكسوت آبی پوشان خاطرنشان ساخت: از حالا به بعد هر اتفاق بدی برای این تیم بیفتد و اگر تیم از این شرایط دور شود، 

هواداران از چشم مدیریت باشگاه خواهند دید. پس لطفا تا دیر نشده به داد این تیم برسید. 

محمد نوری :استراماچونی خودش را اثبات کرد 

مدیریت استقلال به تعهداتش عمل کند

 سرمربی باشگاه رئال مادرید در نشست خبری پیش از دیدار 
مقابل گالاتاسرای در لیگ قهرمانان در حركتی غیرقابل پیش بینی 
از »گرت بیل« دفاع تمام قدی كرد.  »زین الدین زیدان« در این 
بازی  این  برای  گالاتاسرای  هم  و  ما  هم  داشت:  اظهار  نشست 
هیجان زده هستیم زیرا ما در خانه در برابر هواداران خودی بازی 
می كنیم و در عین حال از مسئولیتی كه بر دوش داریم آگاه هستیم 
چرا كه شرایط را می دانیم بنابراین باید بازی فوق العاده ای به نمایش 
بگذاریم. سرمربی سفیدپوشان در ادامه با پرسشی در خصوص 
بیل كه حالا پرداختن به آن به یک الزام تبدیل شده، مواجه شد؛ 
اینكه دیدارهای ماه گذشته رئال را به دلیل  از  بازیكنی كه پس 
مصدومیت از دست داد و حالا برای روزهای فیفادِی به تیم ملی ولز 

دعوت شده، در معرض سیل انتقادات هواداران دوآتشه رئال قرار 
گرفته است.

زیدان در این خصوص تاكید كرد: مهم ترین موضوع برای ما این 
است كه بازیكن )بیل( مشكلی ندارد اما هنوز نمی تواند بازی كند و 
به طور عادی مشغول تمرین شود؛ اگر ولز بخواهد او را دعوت كند 
می تواند این حق را داشته باشد؛ هفته فیفادی است و خودمان را 
درگیر این موضوع نمی كنیم؛ در طول هفته او را رصد می كنیم تا 
ببینیم وی برای همراهی كردن تیم ملی كشورش آماده است یا نه؛ 

افسوس واقعی نداشتن او در كنار خودمان است.
مرد فرانسوی تحت فشار در رابطه با این موضوع، در پاسخ به 
پرسش دیگری مبنی بر اینكه آیا باشگاه به دنبال فروش بیل در 

ژانویه است، خاطرنشان كرد: با بیل مشكلی ندارم؛ علاوه بر این 
می توانم در این مورد با هواداران هم حرف بزنم؛ خواسته او بودن 
و در دسترس بودن برای ما است و اگر او آماده نیست اینجا بازی 
كند، فكر نمی كنم بتواند برای ولز هم به میدان برود؛ شرایط این 
است؛ او مصدوم بود و بازگشت اما بهبود پیدا نكرده است. وی 
افزود: خواسته او بازگشت به تمرینات و بازی ها است؛ هواداران باید 
مثبت فكر كنند؛ مردم حتی می گویند من او را نمی خواهم اما این 
حرف ها مزخرف است؛ هر كسی می تواند هر چه می خواهد بگوید 
اما هیچكس نمی تواند در دهان من حرف بگذارد؛ می خواهم بیل 
تا پایان فصل در رئال بماند و كاملا واضح این حرف را زدم؛ او بخشی 

از این تیم است و تلاش می كند و بازی خواهد كرد.

زیدان: می خواهم »بیل« تا پایان فصل در رئال بماند
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چالش های شورای وحدت برای ائتلاف سازی

شورای وحدت؛ چتری تازه برای اصولگرایان
زیر  جریان  این  اعضای  كردن  جمع  وظیفه  روزها  این  اصولگرایان«  وحدت  »شورای 
پرچمی واحد و یكپارچه سازی سازوكارهای انتخاباتی آنان را برعهده دارد؛ ماموریتی كه با 

چالش های بسیاری روبه رو است. 
اصولگرایان به رغم پیروزی های انتخاباتی پیاپی در دهه 80، در انتخابات متعدد دهه 90 
چندان موفق ظاهر نشدند. نتایج انتخابات ریاست جمهوری یازدهم و دوازدهم، انتخابات 
شورای شهر پنجم و دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، اصولگرایان را به فكر 

ایجاد تشكیلاتی جمعی برای ائتلاف سازی انداخته است.
هرچند پیش از این، ائتلاف سازی در این جریان با ایجاد تشكیلاتی فراگیر چون »شورای 
همگرایی« و »جمنا« تجربه شده است، ولی این سازوكارها در ایجاد پیروزی انتخاباتی برای 

اصولگرایان ناكام بوده است.
با این حال، الزامات همگرایی میان طیف های گسترده این جریان برای دست یابی به 
كالای نایاب وحدت و پیروزی انتخاباتی، اصولگرایان را متقاعد كرده كه باز هم تشكیلاتی 
جمعی تاسیس كنند. »شورای وحدت« سازوكار جمعی اصولگرایان در انتخابات پیش رو 
است؛ شورایی كه قرار است در یازدهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی در اسفند پیش 
رو و احتمالا سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری در سال 1400 در ائتلاف سازی میان 
اصولگرایان نقشی محوری ایفا كند و شاید بعد از سال ها اصولگرایان را به اكثریت كرسی 

های مجلس و نیز قوه مجریه بازگرداند.
شورای وحدت و نسبت آن با »شاجا« و »جمنا«

ناكامی جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی موسوم به »جمنا« به عنوان منسجم 
ترین و فراگیرترین تشكیلات فراگیر اصولگرایی در انتخابات ریاست جمهوری 96 و بحث 
و نظرهای منتقدانه ای كه بعدها در مورد عملكرد این نهاد مطرح شد، اصولگرایان را به 
فكر ایجاد تشكیلاتی جدید انداخت؛ تشكیلاتی كه ایرادات جمنا را نداشته باشد و بتواند 
با یكپارچه كردن استراتژی انتخاباتی اصولگرایان و فراگیری بیشتر، پیروزی انتخاباتی را 
برایشان به ارمغان آورد. این بود كه بیش از بیست تشكل اصولگرا با حمایت بزرگان این 
جریان در مهرماه سال گذشته گرد هم آمدند و نهادی تازه زیر عنوان »شورای راهبردی 
وحدت« یا »شورای وحدت« را ایجاد كردند. این شورا از ابتدا با محوریت حجت الاسلام 
»سیدابراهیم رئیسی« آغاز به كار كرد كه در ادامه تصدی ریاست دستگاه قضا باعث خروج 
وی از شورا شد. برخی چهره های اصولگرا به عنوان بازوی اجرایی این تشكل، وظیفه جمع 
كردن اصولگرایان را بر عهده گرفتند. جلسات شورای وحدت از آن پس با حضور بزرگان 
این جریان برگزار می شد. انتصاب رئیسی به ریاست قوه قضاییه موجب شد اصولگرایان 
محوریت خود را روی دیگر بزرگان این جریان از جمله »محمدرضا باهنر« دبیر كل »جامعه 
اسلامی مهندسین« و رییس »جبهه پیروان خط امام و رهبری« قرار دهند.   این روزها به 
رغم چالش های پرشماری كه در عرصه همگرایی میان اصولگرایان وجود دارد، شورای 
وحدت جلسات خود را برگزار می كند و در تلاش است در جمع كردن اصولگرایان زیر یک 
پرچم واحد، نقشی محوری و مبنایی ایفا كند. این در حالی است كه در زمان حاضر تشكل 
های متعددی برای ایجاد وحدت در اردوگاه اصولگرایی فعالیت می كنند و نسبتشان با 
یكدیگر با ابهاماتی روبه رو است. چند ماه بیشتر تا انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی زمان باقی نمانده و »جمنا« به رغم تولد سازوكارهای جمعی دیگر چون »شورای 
وحدت« و شورای ائتلاف جریان ارزشی انقلاب یا »شاجا« همچنان به حیات خود ادامه 
می دهد. در خصوص نسبت شاجا و جمنا و نقش آنها در سازوكار جمعی برای انتخابات 

پیش رو، نظرهای متفاوتی میان اصولگرایان وجود دارد.
برخی فعالیت های جمنا را ذیل شاجا می دانند. »غلامرضا مصباحی مقدم« عضو 
اینكه شاجا، همان شورای وحدت است می گوید: در شورای  بیان  با  روحانیت مبارز 
نیروهای ارزشی و انقلابی، جمنا هم حضور دارد و خودش مستقلًا كاری نمی كند و 
برنامه ای هم ندارد، ولی مسوولان جمنا چون »مهدی چمران« بر این باورند كه جمنا 
تغییری نكرده است. با این حال برخی می گویند شورای وحدت، بازوی اجرایی جمنا است 
و این 2 نهاد نه در موازا ، كه در امتداد یكدیگر قرار گرفته و قرار است با همكاری همپوشانِ 

یكدیگر، اصولگرایان را زیر یک پرچم جمع كند.
جمعی از اصولگرایان می گویند جمنا دیگر سازوكار انتخاباتی اصولگرایان نخواهد بود. 
»محمدرضا باهنر« چندی پیش در گفت و گویی با اشاره به اینكه هر دوره زمان انتخابات 
در  حضور  برای  ساختار  یک  ایجاد  و  درون تشكیلاتی  وحدت  صرف  توان،  از  بسیاری 
انتخابات می شود، گفت: این سازوكار، یک دوره به نام جمنا تشكیل می شود، یک دوره 
جبهه متحد و در زمانی دورتر، شورای هماهنگی. این دوره هم تشكیل شده و هدف هم 

ائتلاف صددرصدی بین نیروهای انقلابی است.
وی با تاكید بر اینكه جمنا در ائتلاف نیروهای اصول گرا حتماً حضور دارد، تصریح كرد: 
البته سازوكار انتخاباتی دیگر به اسم جمنا نخواهد بود و تشكیلات جمنا دیگر به آن صورت، 
مطرح نمی شود، اما اینطور نیست كه جمنا كنار زده باشد یا انشعابی شكل گرفته باشد؛ 
نه اینطور نیست. این در حالی است كه به تازگی چمران از همكاری میان جمنا و شورای 
ائتلاف اصول گرایی خبر داده و گفته: این همكاری و فعالیت در تهران و سایر استان ها 

كماكان وجود دارد و تا رسیدن به یک نتیجه مطلوب این همكاری ادامه دار خواهد بود.
وحدت  روند  در  جمنا  نقش  و  جایگاه  خصوص  در  اصولگرایان  میان  در  چندنظری 
اصولگرایان در كمتر از پنج ماه مانده به انتخابات مجلس همچنان وجود دارد و ابهاماتی را 

در این خصوص به وجود آورده است.
چالش های شورای وحدت برای ائتلاف سازی

حتی اگر فعالیت همه تشكل های جمعی اصولگرایانه برای ایجاد وحدت را همراستا 
بدانیم، باز هم اصولگرایان به ویژه شورای وحدت برای گستراندن چتر پوششی خود بر 
سر همه گروه ها و طیف های اصولگرا و ایجاد وحدت رویه میان آنها با چالش های زیادی 
مواجه است؛ چالش هایی كه جمنا هم دچارش بود و از دید بسیاری از ناظران ممكن است 
دامن شورای وحدت را هم بگیرد؛ چالش هایی چون جمع پذیر نبودن طیف های مختلف 
اصولگرایی زیر یک پرچم، تعدد داعیه داران رهبری در این جریان، وزن نامتناسب احزاب و 

گروه ها در روند تصمیم سازی، شفاف نبودن سازوكار تصمیم گیری در آن و ...
اصولگرایان امروز و به ویژه پس از تجربه ناكام جمنا، از طیف های متعدد و متنوعی 
برخوردار شده اند كه از دید ناظران جمع كردن آنها زیر یک چتر واحد بسیار سخت و 
اصولگرایان  پایداری ها، طیف لاریجانی،  باشد؛ طیف هایی چون  شاید حتی نشدنی 
سنتی، نواصولگرایان و ...   اصولگرایان میانه نزدیک به لاریجانی كه طی سال های گذشته 
نزدیكترین طیف اصولگرایی به دولت بوده اند از غایبان بزرگ جلسات شورای وحدت 
هستند. به نظر می رسد محبوبیت و مقبولیت این جریان به واسطه همكاری با دولت 
روحانی نزد اصولگرایان كاهش یافته است. گذشته از این، طیف لاریجانی هنوز مشخص 
نیست به انتخابات چه رویكردی دارند. این طیف به واسطه رویكرد عقلانیت محور و مشی 
سیاسی میانه روی خود، با طیف پایداری قابل جمع نیستند. تفاوت ماهوی پایداری ها با 
میانه روها در ایده، اهداف و روش كنشگری سیاسی، گزاره وحدت صددرصدی اصولگرایان 
را بی اعتبار می كند. نسبت طیف پایداری هم هنوز با شورای وحدت مشخص نیست. 
اگرچه خبرهای منتشر شده در روزهای اخیر گمانه همراهی پایداری ها با شورای وحدت 
اصولگرایان را تقویت می كند، ولی از دید ناظران این همراهی احتمالا با سهم خواهی های 
سیاسی آنان از اصولگرایان همراه خواهد بود؛ مساله ای كه بسیاری می گویند یكی از 
عوامل اصلی ناكامی جمنا در انتخابات 96 بوده است. نواصولگرایان را می توان از دیگر 
طیف هایی دانست كه احتمال عدم همراهی آنها با سازوكار جمعی اصولگرایان محتمل 
است. »محمدباقر قالیباف« كه پایه های ایده »نواصولگرایی« خود را بر انتقاد از عملكرد 
انتخاباتی اصولگرایان بنا نهاده، بارها اساس وحدت اصولگرایان در جمنا را زیر سوال برده 
و از مشكلات اساسی اصولگرایان در حوزه برنامه ریزی و الفبای كار سیاسی سخن گفته 
است. حال از دید ناظران قالیبافی كه مدتها است بر »جوانگرایی« و ایجاد »مجلس نو« 
تاكید می كند، به نظر نمی رسد آنچه را به عنوان مزیت برای جریان نونهاد خود انتخاب 
كرده، فدای نهاد جمعی اصولگرایانی كند كه بارها در بزنگاه های انتخاباتی به او پشت كرده 
اند. طیف سنتی اصولگرایان چون حزب »موتلفه اسلامی« هم اگرچه در جلسات شورای 
وحدت حاضر است، ولی مشخص نیست در نهایت تا چه اندازه راهبردهای انتخاباتی خود 
را با شاخص تصمیم جمعی اصولگرایان تنظیم كند. این در حالی است كه  قدیمی ترین 
حزب اصولگرا حتی در سازوكار جمنا هم به صورت صد درصدی با اصولگرایان همراهی 
نكرد و »سیدمصطفی میرسلیم« نامزد این حزب به رغم تصمیم جمعی جمنا تا آخر در 
گود رقابت های انتخاباتی 96 باقی ماند. علاوه بر این مشكلات، چالش های ساختاری 
متعددی بر سر راه محوریت یابی شورای وحدت در دل اصولگرایان وجود دارد. پیش از این 
چهره های سیاسی اصولگرا بارها از سازوكار غیر شفاف تصمیم گیری در جمنا و نگاه سهم 
خواهانه احزاب حاضر در آن در تصمیم گیری های جمعی انتقاد كرده بودند؛ چالش هایی 

كه به نظر می رسد در شورای وحدت هم وجود دارد.
چندی پیش بود كه »حسن بیادی« عضو جبهه پیشرفت و عدالت و دبیركل »جمعیت 
آبادگران« با اشاره به این چالش ها گفته بود: شورای وحدت ادامه گروه ناموفق جمنا است 
و سیاست های آنان ادامه همان سیاست های شكست خورده گذشته است، در صورتی كه 
اگر خوب فكر كنند، متوجه می شوند كه این محوریت  را كسی جز گروه معدودی قبول 
ندارد. همین چالش ها موجب شده اخیرا زمزمه هایی از احتمال شكل گیری »وحدت 
حداكثری« به جای »وحدت صد درصدی« در جریان اصولگرایی شكل بگیرد. به گفته 
»محمدرضا باهنر« فعال سیاسی اصولگرا، شاید در جریان وحدت اصولگرایان به عدد صد 
در صد نرسیم، اما سعی خود را خواهیم كرد و البته طبیعی است كه نقدهایی هم وجود 

دارد، اما باید تلاش كنیم این جریان یک جریان فراگیر اصولگرایی باشد.
به نظر می رسد شورای وحدت در مقایسه با جمنا، با مشكلات بیشتری برای هدایت 
سازوكار جمعی اصولگرایان و وحدت سازی میان آنان مواجه است. دست كم در سازوكار 
جمنا خبری از نواصولگرایی و مقاومت سخت طیف سنتی اصولگرایان در برابر سهم 
خواهی پایداری ها نبود و نخستین سازوكار فراگیر حزبی، جذابیتی به مراتب بیشتر از 
شورای وحدت برای جمیع اصولگرایان داشت. شاید ژنرال های اصولگرایی هم این بار به 

سختی به تمكین از سازوكار جمعی تن خواهند داد.
با این حال شورای وحدت، این روزها با تمام توان به برگزاری جلسات درون تشكیلاتی 
اصولگرایان ادامه می دهد. تاكنون به جز طیف میانه اصولگرایی، دیگر گروه ها چون طیف 
سنتی، پایداری ها و تا حدی نواصولگرایان به صورت تلویحی در مورد همراهی و تمكین از 
سازوكارهای جمعی به اصولگرایان چراغ سبز نشان داده اند، اینكه در عمل چه پیش آید را 

باید به انتظار و نظاره نشست.

رئیس قوه قضائیه با تاكید بر اینكه گزارشگران فساد باید مورد تشویق قرار بگیرند، 
گفت: آن ها باید بدانند در این جامعه كسی كه گزارشگر فساد بود مورد تشویق است؛ 
البته سخن از عیب جویی و رفتن در زندگی این و آن نیست كه این مسئله مردود است؛ 
اما اگر كسی فسادی را در جامعه به قانون و اهلش اعلام كرد، حتماً باید مورد تشویق 

قرار بگیرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی  درهجدهمین همایش دادستان های سراسر كشور با 
عنوان »تحول در دادسرا« ظهر روز پنجشنبه در سالن همایش های دادگستری خراسان 
رضوی برگزار شداظهار كرد: نقش و سهم دادستان و دادسرا در اجرای قانون، صیانت 
با  از حقوق مردم، اجرای امنیت، كشف جرم، مجازات و كیفر مجرمین و همكاری 
دستگاه های امنیتی و اجرایی، سهم قابل توجهی است. وی افزود: فرآیندی كه دادسرا 
طی می كند، فرآیندی مقطعی نیست و حضور دادستان ها در مرحله مقدماتی برای اینكه 
جرم واقع نشود، همكاری با شوراهای تأمین استان ها و ضابطین در عدم وقوع جرم ، 
كشف جرم و انجام تحقیقات، خواستن كیفر برای مجرمان، رسیدگی و دادرسی، صدور 
حكم، تناسب بین حكم و موضوع، پیگیری اعتراض، اجرای حكم صادره، تأثیر زندان و 

بازاجتماعی كردن زندانی و بسیاری موارد دیگر، احساس می شود.
لزوم به روز شدن دادسراها و دادستان ها

رئیس قوه قضائیه ضمن تأكید بر لزوم به روز شدن دادسراها و دادستان ها، تصریح كرد: 
دادستان های ما باید به روز شوند؛ چه در شناخت قانون و جامعه، چه در شناخت منطقه، 
بلد و شهری كه عزیزان در آنجا وظیفه خود را انجام می دهند و چه در شناخت شخصیت 
مجرم. آیت الله رئیسی ادامه داد: سه محور در كار دادستانی مورد تأكید است. نكته اول 
آن است كه دادسرا و دادستانی برای عموم شهروندان مثل پدری مهربان باشد كه اگر 
كسی مورد ظلم و ستم قرار گرفت، به این پناهگاه، پناه بیاورد. اینجا نقش دادستان، 

نقشی مهربانانه است.
وی اضافه كرد: دومین نقش، اقتدار است. این اقتدار نشأت گرفته از قدرتی است كه 

قانون به دادستان داده است تا بتواند ایفای نقش كند.
رئیس قوه قضائیه تأكید كرد: اقتدار دادسرا باید بدون نفوذپذیری و رعایت برخی 

شائبه ها و بدون توجه به جوسازی ها و نوعی از جناح بازی و سیاسی كاری ها باشد.
آیت الله رئیسی اضافه كرد: انجام دادن وظایف دادستانی باید همراه با نكته سوم 
باشد؛ یعنی با تدبیر اقدام كردن. عقلانیت قضایی ایجاب می كند كه با پدیده ها با تعقل و 
تدبیر مواجه شد. وی افزود: برای مثال، نسبت به جرائم اقتصادی، آنچه مهم است، این 
است كه مجازات ها باید بازدارنده و تسامح با مفسدان اقتصادی باید در حد صفر باشد. 
از طرفی، نسبت به آسیب دیدگان اجتماعی باید نگاهی ترمیمی داشته باشیم و از طرف 
دیگر، نسبت به مسائل امنیتی و اخلال در امنیت اجتماعی و جاسوسی، جای اغماض 

نیست. پس تصمیم گیری در هر جرمی باید متناسب با خودش است.
افراد در قوه قضائیه له و علیه اشخاص، موضع گیری نکنند

رئیس قوه قضائیه در ادامه تأكید كرد: بین كسی كه خواسته ای را بیان می كند و در 
عین اینكه نظام را قبول دارد، به دلیل كاستی ها اعتراض می كند، با كسی كه به دلیل 
وابستگی به بیگانه ها می خواهد امنیت را دچار اخلال كند، تفاوت وجود دارد و رسیدگی 

قضایی به هر كدام از این موارد نیز متفاوت است.
آیت الله رئیسی ضمن بیان خاطره ای از دوران دادستانی خود در كرج، بیان كرد: 
خداوند به وجود مقدس پیامبر اسلام)ص( هم گفت كه اگر بداخلاق باشی، مردم سمت 
تو نمی آیند؛ پس لازمه داشتن اقتدار، بداخلاقی نیست. سال 59 كه دادستان كرج 
بودم، مرحوم سلطانی حتی در برابر متهمان نیز از جای خود بلند می شد و من بارها دیدم 
كه حتی محكومین وقتی مرا می دیدند، می گفتند سلام ما را به آقای سلطانی برسانید و 

این نشان می دهد كه در عین اقتدار، می توان تواضع و احترام را نیز رعایت كرد.
وی در خصوص انتخابات گفت: در ارتباط با موضوع انتخابات، تأكید ما این است 
كه افراد در قوه قضائیه، همكاری لازم با شورای نگهبان و دستگاه های اجرایی را داشته 
باشند و در موضع احقاق حق الناس و اجرای قانون، مسائل را پیگیری كنند و تأكید 

می شود كه مطلقاً نباید له و علیه اشخاص، موضع گیری كرد.
کاسبی مفسدان اقتصادی در عدم شفافیت است

رئیس قوه قضائیه ادامه داد: نسبت به موضوع بسیار مهم حقوق عمومی و حق عامه، 
آنچه در قانون اساسی آمده، دفاع از آزادی های مشروع است و نباید اجازه داد كه افراد با 

اتكای بر قدرت و ثروت، آزادی  مشروع عموم را دچار مخاطره كنند.
وی همچنین تأكید كرد: باید نسبت به كسانی كه به بیت المال دست اندازی می كنند 
و محیط زیست را به مخاطره می اندازند نیز حساس شد. همچنین نسبت به سلامت 
جامعه به ویژه امنیت غذایی و خوراک مردم، باید حساسیت جدی داشت. از طرفی، 
نسبت به مسئله حفظ اخلاق عمومی، عفت جامعه و مسائل فرهنگی در جامعه هم باید 

حساس بوده و نباید اجازه داد امنیت روانی، اخلاقی و اجتماعی به خطر بیفتد.
آیت الله رئیسی اضافه كرد: نكته دیگر در حقوق عمومی مسئله دفاع از تولید، كارآفرین 
مفسدان  كاسبی  كه  داشت  توجه  باید  همچنین  است.  اقتصادی  حوزه  تلاشگر  و 
اقتصادی در عدم شفافیت اقتصادی است؛ نه برای بیگانگان، بلكه پشت ویترین قرار 

گرفتن تمامی آنچه در روابط اقتصادی وجود دارد، بسیار مهم است.
رئیس قوه قضائیه ادامه داد: نظارت دادستان محترم بر ضابطین نیز امری ضروری 
است. همچنین صدور كارت در همه سطوحی كه می خواهند ضابط قوه قضائیه 
باشند، بسیار مهم است و هر كس در هر سطحی با هر مسئولیتی، باید كارت ضابطی 
داشته باشد. همچنین من از مركز فناوری اطلاعات قوه قضائیه می خواهم به دادستان 
كل و معاونین ایشان در زمینه نظارت الكترونیک دسترسی دهند تا نظارت به صورت 

الكترونیک صورت بگیرد.
پیگیری جایگزین های حبس از تاکیدات رهبری

وی اضافه كرد: نظارت بر زندان ها نیز وظیفه دادستان های محترم است. هر روز آقایان 
دادستان باید لیست زندانیان را چک كنند تا اگر می شود از آن ها كاسته شود، این كار 

را انجام دهند. پیگیری كردن جایگزین های حبس، دستور مقام معظم رهبری است.
آیت الله رئیسی تأكید كرد: پرونده هایی در اقلیم های مختلف داریم كه در آن شهر یا 
منطقه، دغدغه مردم شده اند و حتی گاهی دغدغه كل كشور شده است؛ این پرونده ها 

باید در اولویت دستگاه قضا قرار گیرند.
وی ضمن تأكید بر لزوم ایجاد امید در مردم با اقدام و عمل، گفت: امروز كار دشمن، 

دمیدن بر یأس و ناامیدی است و فعالیت مجاهدانه شما باید در جامعه، امیدوارانه باشد.
گزارشگران فساد نباید مورد توبیخ قرار بگیرند

رئیس قوه قضاییه گفت: اگر كسانی به هر دلیلی از فساد مطلع شدند و آن را به مراجع 
مربوطه گزارش كردند، گزارشگران فساد باید مورد تشویق قرار بگیرند. آقای خبرنگاری 
درباره قیر در منطقه ای مثل هرمزگان گزارش داد كه اینجا مسئله ای هست و رسانه آن 
گزارش را پخش كرد؛ بعضی ها گفتند چرا خبرنگار این گزارش را تهیه و پخش كرده 
است. آیت الله رئیسی تاكید كرد: این كار باید مورد تشویق قرار بگیرد كه فردی به مسائل 
حساس شده؛ پیگیری كرده و نارسایی اجتماعی، اقتصادی و آسیب فرهنگی را به 

دادستان اعلام كرده است. نباید اجازه دهیم چنین فردی مورد توبیخ قرار بگیرد.
وی با تاكید بر اینكه گزارشگران فساد باید مورد تشویق قرار بگیرند، گفت: آن ها باید 
بدانند در این جامعه كسی كه گزارشگر فساد بود مورد تشویق است؛ البته سخن از عیب 
جویی و رفتن در زندگی این و آن نیست كه این مسئله مردود است؛ اما اگر كسی فسادی 

را در جامعه به قانون و اهلش اعلام كرد، حتماً باید مورد تشویق قرار بگیرد.

رئیس قوه قضائیه :

گزارشگران فساد باید مورد تشویق قرار بگیرند

حمیدرضا جلایی پورعضو شورای مركزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: سرا یا 
»سامانه رای سنجی اصلاح طلبان« سامانه ای است كه این امكان را به جریان اصلاحات 
می دهد تا نه فقط انتخاب كاندیداها، بلكه هر تصمیم مهمی را در فرایند اصلاحات 

بتوان با مشاركت هزاران اصلاح طلب در سراسر كشور اتخاد كرد. 
نظر شما راجع به کلیت طرح سرا چیست؟ آیا تصویب آن در شورای عالی 

سیاست گذاری اصلاح طلبان را اتفاق ویژه ای در جریان اصلاحات می دانید؟
ابتدا توجه داشته باشید »جریان اصلاحات« یک جریان وسیعی است. در اینجا وقتی 
از جریان اصلاحات صحبت می كنیم منظور من »جریان اصلی اصلاح طلبان« است 
كه خود این جریان صدای سیاسی جریان وسیع و میلیونی اصلاح جویی در كشور 
است. منظور از جریان اصلاحات جریانی است كه فعالانش برای تعمیق دموكراسی 
استوار بودند و از پرداخت هزینه دریغ نداشتند و ندارند و در این راه »كاسب كارانه« عمل 
نمی كنند. این جریان اصلاحی  قبول دارد كه  تعمیق دموكراسی در ایران كار سخت 
و طولانی است، ولی این جریان در هنگام سختی ها با اصول دموكراسی )مثل اصل 
مشاركت و اصل نمایندگی شهروندان( بازی نمی كند. این جریان اصلی در اطراف 
شخصیت های شناخته شده و صادقی كه »تكرار« می كرده اند شكل گرفته است، نه 
در اطراف فرصت طلبان سیاسی و همیشه حاضر. این جریان اصلاحی از تشكل ها و 
فعالان سیاسی شناسنامه دار شكل گرفته است. این جریان سیاسی در انتخابات های 
قبلی در قالب حركت »جبهه ای« نه حزبی حركت كرده و در انتخابات اسفند 98 هم 
»جبهه ای« حركت می كند. مكانیزم هماهنگی این جبهه در قالب »شعسا« )شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان( و تدابیر محمد خاتمی انجام گرفته و خواهد 

گرفت. پس منظور من از جریان اصلاحات این جریان مذكور است.
به  امتیازدهی  براساس  را  شوراها  اعضای  لیست  قبلی  انتخابات  در  »شعسا« 
شورای  الان  )زیرا  بود.  هم  موفقی  كار  و  داد  انجام  آن  اعضای  رای  با  صلاحیت ها 
پنجم تهران موفق و دموكراتیک و با مدیریت انسانی دارد شهر را اداره می كند و بدون 
شهرفروشی با التزام به شفافیت نهادی شهرداری تهران دارد بدهی های دوره قالیباف 
را هم می دهد، تعداد روزهای با هوای پاک تهران بیشتر شده، تحولی انسان مدارانه نه 
»خودرومدارانه« در فرایند حمل ونقل در جریان است.( مع الوصف در همان موقع یعنی 
در انتخابات 96 بعضی از فعالان بدنه جبهه اصلاحات انتظار داشتند كیفیت تهیه 

لیست كاندیداها دموكراتیک تر تهیه شود و به شعسا به درستی نقد داشتند. 
اقدامی در برابر »اندک سالاری«

سرا یا »سامانه رای سنجی اصلاح طلبان« سامانه ای است كه این امكان را به جریان 
اصلاحات می دهد كه نه فقط انتخاب كاندیداها، بلكه هر تصمیم مهمی را در فرایند 
اصلاحات بتوان با مشاركت هزاران اصلاح طلب در سراسر كشور اتخاد كرد. به بیان 
دیگر سرا در خدمت تقویت دو اصل مشاركت و نمایندگی است. لذا »سرا« یک اقدام 
دموكراتیک و صادقانه اصلاح طلبان است و از این نظر یک اقدام ویژه و ابتكاری نسبت 
به دوره گذشته است. اصلاح طلبان می خواهند به مخاطب خود این پیام را بدهند 
اگرچه دستاورد »قانونی« و حقوقی اصلاح طلبان در بیست سال گذشته در  كه: 
دموكراتیک كردن نظام سیاسی كم است و راه بلندی را در پیش داریم، ولی اصلاح طلبان 
از دموكراتیک كردن فرایند تصمیم گیری ها در خود جریان اصلاحات غافل نیستند. به 
بیان دیگر »سرا« اقدامی است در برابر »اندک سالاری« در میان خود جریان اصلاحات.
این پیشنهاد سرا چگونه در بین جریانی که شما درباره اش تاکید دارید، 

تصویب شده؟ 
 اصل ایده  سرا ابتدا در ده ها نشست كارشناسی با تشكل ها و فعالان اصلاح طلب 
مطرح شد و مورد نقد و بررسی قرار گرفت و نهایتا در شعسا تصویب شد. بدین صورت كه 
نهایتا كلیات ایده سرا پس از سه جلسه دو ساعته بحث و بررسی و اظهار نظر 35 نفر از 

39 نفر عضو حاضر در جلسه شعسا، با رای سه چهارم اعضای حاضر طبق آیین نامه ای 
كه به تصویب همین جمع رسیده، به تصویب رسیده است.

بخواهد  حالا  که  است  بوده  دموکراتیک  شعسا  خود  شکل گیری  آیا 
سازوکارهای دموکراتیک را گسترش دهد؟

شكل گیری شعسا اجماعی بوده است. یعنی تشكل ها و فعالان سیاسی بر روی 
اعضای شعسا اجماع كرده اند. اتفاقا »سرا« مكانیزمی است كه می تواند به تقویت 
تصمیم گیری های مهم اصلاح طلبان به صورت دموكراتیک كمک كند. البته شكل 
نهایی و ایدئال دموكراسی این است كه: اولا نظام سیاسی در كشور دموكراتیک عمل 
كند و با مكانیزم های حداكثری استصوابی اعمال تبعیض سیاسی نكند. ثانیا قانون 
ثالثا در كشور نظام   انتخابات حزبی شود، الان قانون انتخابات »شخصی« است. 
رقابتی دو یا سه حزبی شكل بگیرد. با این همه جریان اصلاحات دارد به سوی وضعیت 
دموكراتیک حركت می كند. زیرا جریان اصلاحات با كمک به تشكل یابی و هماهنگی 
میان نیروهای خود، در واقع زمینه ساز نظام رقابتی حزبی را فراهم می كند كه در شرایط 
فعلی در قالب دو جبهه اصلاحات و اصول گرایان در انتخابات رقابت صورت می گیرد. 
)البته دو جریان حاشیه ای هست كه این دو نیرو را قبول ندارند و می گویند »دیگه 
تمومه«. یكی تحول طلبان بیرون نظام كه معتقد به تغییر ساختار حكومت هستند و 
اصلاح طلبان را »ول معطل« می دانند و یكی هم جریان عدالت طلبان جوان حزب اللهی 
در درون نظام هست، كه این جریان حزب اللهی اصلا دغدغه دموكراسی ندارد و زیر 
پرچم مبارزه با فاسد -نه ساختار فاسدساز- فعالیت می كند(. ضمنا جریان اصلاحات 
كوشش می كند تا رسیدن به شكل نهایی دموكراسی میان نیروهای درون خودش 

دموكراتیک تر عمل كند كه »سرا« یكی از این اقدامات است.
چند حزب اصلی اصلاح طلب مانند كارگزاران و اعتماد ملی  با این طرح مخالف اند و از 

روز گذشته در رسانه های خود علیه سرا موضع گرفته اند. نظر شما در این باره چیست؟
در كارهای جمعی و جبهه ای اختلاف نظر معمولا وجود دارد. مهم این است كه 
اكثریتی  و  به صورت اجماعی  و  و گفت گوی كارشناسانه  از بحث   تصمیمات پس 
صورت بگیرد كه این كار شده است. ببینید اندک سالاری به یک معنا هم راحت و هم 
جذاب است؛ چون تصمیم گیری درباره امور مهم دست چند نفر باقی می ماند و یک 
عده محدودی می توانند راحت تر تصمیم بگیرند. ولی این نوع تصمیم گیری در بدنه 
فعالان اصلاح طلب منتقد جدی دارد. البته طبیعی است كه همه تشكل ها برای 
تفویض اختیارات یک باره به بدنه فعالان جبهه اصلاحات آمادگی ندارند. با این همه 
خوشبختانه برای دموكراتیک تر شدن تصمیمات جریان اصلاحات  همچنان كه اشاره 
كردم اكثریت شعسا با رای خود اعلام آمادگی  مثبت كردند. گفتم از 39 نفر عضو حاضر 
در نشست شعسا با رای سه چهارم اعضا، كلیات سرا به تصویب رسیده است و مخالفت 
دو حزب و تشكل  سیاسی با این تصمیم طبیعی است. ولی سه چهارم اعضا كاملا با 
»سرا« همراه بوده اند. اتفاقا این مخالف ها نشان می دهد كه كثیری از تشكل های 

اصلاح طلب علاقه دارند با مشاركت فعالان بدنه اصلاحات حركت كنند.
یک ایراد اساسی که برخی به این طرح وارد می کنند این است که در لایه 
چهارم بسته می شود و به نوعی در اینجا حلقه ای الیگارشیک با تعداد بیشتری 
شکل می گیرد و شعسا صرفاً به یک بوروکراسی بزرگ تر تبدیل می شود؛ یعنی 

با ظاهری دموکراتیک، باطنی هدایت شده دارد. نظر شما در این باره چیست؟
»سرا« در برابر لایه بندی است

اولا چرا لایه چهارم؟! »سرا« در برابر لایه بندی است. با مكانیزم »سرا« جبهه اصلاحات 
می تواند نظرات اعضای فعال خود را بداند و اصلا اینجا لایه بندی بلاموضوع می شود. 
اینجا بحث مشاركت مستقیم غیرفیزیكی اعضا است. نمی شود به اعضا گفت در جریان 
انتخابات ستادها را گرم كنید، ولی نظر ندهید! ثانیا امیدوارم مختصات سرا در روزهای 
آینده متنش چاپ شود. سرا اصلًا از جنس بوروكراسی نیست و سازمانی بر سازمان های 
موجود نیست كه بخواهد بوروكراسی را بزرگتر كند! سرا »مكانیزم مشاركت هوشمند یا 
آن لاین فعالان اصلاح طلب در فرایند تصمیمات گیری مهم جبهه اصلاحات« است 

بدون اینكه لازم باشد بوروكراسی اضافه شود.
 به نظر شما رای سنجی باید پیش از اعلام نظر شورای نگهبان انجام شود یا 

پس از آن؟ دلیل شما چیست؟
همین موضوع، یک موضوع فنی است كه باید در شعسا صورت بگیرد و با مكانیزم 

سرا، شعسا می تواند نظر فعالان خود را در جبهه اصلاحات بداند و بعد تصمیم بگیرد.
نظر شخصی شما چیست؟

صریح گفتم. نظر من نظر شعسا است.
در کشورهای دیگر این سیستم برای یک حزب واحد به کار می رود نه یک 
جبهه سیاسی. به نظر شما در ایران در جبهه اصلاحات جواب می دهد یا خیر؟

تجربه و »سامانه رای سنجی« در احزاب دنیا بیش از صد سال است كه سابقه دارد. 
در »جبهه اصلاحات« هم كه می خواهد در انتخابات فعال شود »سامانه رای سنجی« 
كاملا كاربرد دارد. گفتم این درست نیست كه »اندكی« از اصلاح طلبان انتظار داشته 
باشند كه فعالان اصلاح طلب در انتخابات فعال شوند ولی در تصمیمات مهم نظر و 
مشاركت نداشته باشند! و بعد از انتخابات بروند به خانه هایشان و بر فعالیت منتخبان 
نظارت نداشته باشند. اتفاقا فعالان جبهه اصلاح طلب فقط عنصر بدنی، فیزیكی و 
ابزاری نیستند اكثر آنها شهروندان صاحب نظر و صاحب تشخیص هستند؛ اكثر آنها به 
حكم اصلاح طلبی مخالف اندک سالاری هستند. به بیان دیگر سرمایه اجتماعی جبهه 
اصلاحات در بدنه این جبهه است كه سرا مكانیزمی است كه جبهه اصلاحات می تواند 

از این سرمایه در تصمیمات مهم استفاده كند.

حمیدرضا جلایی پور: 

»سرا« فقط برای انتخاب کاندیداها و انتخابات نیست

خطر  كه  است  معتقد  اصولگرا  سیاسی  فعال  ایمانی،  ناصر 
پوپولیسم برای انتخابات اسفندماه مجلس وجود دارد و احتمال بروز 

چنین خطری در شهرهای كوچک پررنگ تر است.
كمتر از چهار ماه تا به صدا درآمدن زنگ انتخابات مجلس یازدهم 
ورود  زمزمه های  میان  این  در  است.  مانده  باقی  اسفندماه  در 
جریان نزدیک به محمود احمدی نژاد همچنان شنیده می شود و 
عده ای بر این باورند كه این افراد ممكن است در در شكل و شمایل 
اپوزیسیون و با تكیه بر شعارهای پوپولیستی و هیجانی، سوار بر موج 
نارضایتی های مردم شده و به بهارستان راه یابند، لذا خطر ورود یک 

جریان پوپولیسم به مجلس وجود دارد.
دو  در  چنددستگی  و  اختلاف  هرچه  می آید  نظر  به  به علاوه 
ها  پوپولیست  شود،  می  بیشتر  طلب  اصلاح  و  اصولگرا  جریان 
فضای بیشتری برای جولان دادن در انتخابات بدست می آورند. 
موضوعاتی كه آن را با ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا در میان 

گذاشتیم.
ناصر ایمانی، در گفت وگو با خبرآنلاین با هشدار به سیاسیون 
مبنی بر لزوم جدی گرفتن خطر پوپولیسم گفت: در مجموع باید 
گفت كه موضوع رشد پوپولیسم یكی از خطرات اصلی انتخابات 
اسفندماه مجلس و حتی انتخابات آتی است. بنابر شرایط ویژه ای 
كه در عرصه های سیاسی و اقتصادی كشور وجود دارد، امكان ظهور 

و بروز پوپولیست ها در انتخابات وجود دارد.

پوپولیست ها فقط در قالب لیست نزدیک به احمدی 
نژاد نخواهند شد

این كارشناس مسائل سیاسی ادامه داد: ممكن است این جریان 
چهره های  از  برخی  جانب  از  مشخص  فهرست  یک  صورت  به 
سیاسی نزدیک به آقای احمدی نژاد نباشد، هرچند این جریان 
هم یک خطر است اما امكان دارد افرادی به صورت انفرادی در 
حوزه های انتخاباتی كوچک كه البته بخش عمده مجلس را هم 
همین افراد تشكیل می دهند با شعارهای پوپولیستی وارد صحنه 

شوند.
خطر واقعی پوپولیسم در شهرهای کوچک نهفته است

او با تاكید بر اینكه خطر واقعی در حوزه های انتخاباتی كوچک تر 
نهفته است، تاكید كرد:از این حوزه ها ممكن است افرادی به پیروزی 
در انتخابات برسند كه هیچگونه سابقه سیاسی و مدیریتی روشنی 
در كشور نداشته باشند و صرفا با برخی از شعارهای عامه پسند و با 
توجه به غیبت جریان های سیاسی اصلی كشور در این حوزه ها، 

موفق به كسب آرا شوند.
شهرهای  از  برخی  در  البته  گفت:  اصولگرا  سیاسی  فعلا  این 
انتخاباتی  لیست های  ارائه  شاهد  هم،  تهران  جز  به  دیگر  بزرگ 
اصلاح طلبان و اصوگرایان خواهیم بود اما در نهایت ممكن است 
با پوپولیست هایی روبرو شویم كه از حوزه های انتخابیه كوچک و 
حتی با تعداد بالا راهی پارلمان شوند. حتی اگر چنین جریانی هم 

در انتخابات پیش رو نتواند ظهور و بروز جدی پیدا كند، اما خطر 
پوپولیسم همچنان وجود دارد و جدی است.

ایمانی اضافه كرد: به طور طبیعی پوپولیسم بر موجی از شعارهای 
بی محتوا توخالی و غیرقابل اجرا سوار است و می تواند احساسات 
نمایندگانی در  و در حوزه های كوچک تر  را تحریک كند  مردمی 
مجلس حضور یابد و تبدیل به جریانی شوند كه مجلس را به هر 

سویی بخواهند می كشانند.
شورای نگهبان به تنهایی نمی تواند کاری انجام دهد

این فعال سیاسی اصولگرا نوع نظارت شورای نگهبان را برای 
ممانعت از ورود افراد پوپولیست به مجلس كافی نمی داند و تصریح 
می كند: شورای نگهبان حتی اگر بخواهد چنین اقدامی را هم 
انجام دهد برخی از جریان های سیاسی با آن مخالفت می كنند. 
از سوی دیگر شورای نگهبان امكان كنترل این جریان را ندارد. این 
موضوع باید از طریق یک راهكار سیاسی حل شود، نه راهكار قانونی 
یا نهاد انتخاباتی خاصی. شورای نگهبان باید برای رد صلاحیت 
بتواند سوءسابقه از افراد پیدا كند در غیر این صورت نمی تواند افراد 

را رد كند.
تنگ شدن فضای سیاسی، زمینه ساز پوپولیسم است

و  اصلاح طلبان  دوش  بر  را  پوپولیسم  رشد  مسئولیت  بار  وی 
و  طلب  اصلاح  جریان های  گوید:  می  و  گذارد  می  اصولگرایان 
اصولگرا و افرادی كه اعتقاد به نظام دارند باید توجه كنند كه اگر 

آن ها كوتاهی كنند و بی دلیل بخواهند فضا را برای هم تنگ كنند، 
عملا راه را برای گروه پوپولیست ها فراهم می كنند.

ایمانی خاطرنشان كرد: جریان های سیاسی باید به این موضوع 
توجه داشته باشند كه از خلاء حضور این افراد جریان دیگری نظیر 
پوپولیسم رشد نكند. به تعبیر دیگر كه بارها گفته ام، یک مجلس 
دارای اكثریت اصلاح طلب برای اصولگرایان بهتر از یک مجلس 

پوپولیسم است و بالعكس.

ناصر ایمانی هشدارداد

پوپولیسم خطر جدی برای انتخابات مجلس



مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

۸۰ درصد بوستان هزار هکتاری قم 
درختکاری شده است 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: 80 درصد 
فضای بوستان هزارهكتاری قم درختكاری شده و تمام این بخش به صورت 

آبیاری قطره ای و تحت فشار انجام می شود.
اینكه یک سری زمین های مستعد و مناسب در  با بیان  پیام جوادیان 
جنوب شهر تبدیل به بوستان خواهد شد، اظهار كرد: این زمین ها شامل 
زمین هایی چون بوستان كوثر، باغ پرندگان، بوستان خضر، یادمان شهدا، 
ظهور، زائر و… است، این محدوده حدود هزار و 300 هكتار مساحت دارد 
كه پروژه ای تعریف شده به عنوان پارک كوهستانی هزار هكتاری جنوب 
شهر قم و 80 درصد آن درختكاری شده و تمام این بخش به صورت آبیاری 
قطره ای و تحت فشار انجام می شود اما شرایطی نیست كه مردم بتوانند از 

آن استفاده كنند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اضافه كرد: این 
تجربه را در كوه صفه اصفهان نیز داشتیم و شرایط آن به گونه ای بود كه 
سرسبزی نداشت و بیشتر برای كوه نوردی استفاده می شد و اما جاذبه 
گردشگری نداشت و امروز این كوه به یک جاذبه گردشگری تبدیل شده 
است؛ در مشهد هم كوه سنگی همین شرایط را داشت كه امروز به یک 
جاذبه گردشگری تبدیل شده است. جوادیان گفت: در تهران نیز آبشار 
تهران چنین شرایطی داشت كه به قطب گردشگری تبدیل شده است؛ در 
این عرصه سعی داریم با تعریف لكه های گردشگری شامل بوستان كوثر با 
توپوگرافی عالی، باغ موزه دفاع مقدس، باغ پرندگان، بوستان یادمان شهدا، 
بوستان زائر، باغ گیاه شناسی شهر به مساحت 14 هكتار كه از جنبه های 
مختلف حائز اهمیت است تا بوستان مرجعیت و… با خدماتی چون پیست 
شرایط  و…  بانوان  خانواده،  باغ  تله كابین،  دوچرخه سواری،  اسكیت، 

مطلوب گردشگری و تفریحی را فراهم كنیم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم اعلام کرد؛

رهاسازی ۱۱4 میلیون مترمکعب حقابه  
قم از سد ساوه

 مدیرعامل شركت آب منطقه ای قم با بیان اینكه امسال 359 میلیون 
مترمكعب ورودی به سد ساوه بود كه 30 درصد آن رهاسازی شد، گفت: 

بنا به اعلام وزارت نیرو 114 میلیون مترمكعب آب به سمت قم آمده است.
احمد حاج حسینی مسگر شامگاه سه شنبه در بیست و نهمین جلسه 
شورای گفتگوی بخش خصوصی و دولت در سالن امام جواد)ع( استانداری 
قم، با اشاره به تخصیص حقابه های زیست محیطی قم از سد ساوه اظهار 
داشت: پیرو مصوبه جلسات قبل شورای گفتگوی بخش خصوصی و دولت 
درباره پیگیری حقابه ها و رهاسازی از سد الغدیر داشتیم در نهایت وزارت 
نیرو اواخر مهرماه پاسخ داده كه تخصیصی كه از سد ساوه داده شده طی 
دوره 10 ساله بوده و با توجه به اتمام تخصیص 10 ساله یاد شده با مدارک 
استان قم موضوع بازنگری در دستور كار قرار گرفته و به زودی نتیجه آن 

اعلام خواهد شد.
اینكه امسال 359  بیان  با  مدیرعامل شركت آب منطقه ای استان قم 
میلیون مترمكعب ورودی به سد ساوه بود كه 30 درصد آن رهاسازی شده 
است، افزود: بنا به اعلم وزارت نیرو 114 میلیون مترمكعب آب به سمت 
قم آمده اما اینكه چه میزان آن به قم رسیده ملاک نیست با این وجود اگر 
مدارک دیگری باشد می توانیم از وزارت نیرو پیگیری كنیم. وی با انتقاد از 
اینكه متأسفانه در استان در مقام سخنرانی از حق و حقوق گفته می شود اما 
كسی پیگیری نمی كند، خطاب به آنها گفت: مستندات بدهید تا پیگیری 
كنیم. وزارت نیرو رسما برای بازنگری تخصیص اعلام آمادگی كرده اما این 

ها نیازمند مدارک و اسناد است تا حق قانونی استان را بگیریم. 

جزئیات اجرای پروژه بارورسازی ابرها 
مدیر مركز تحقیقات و مطالعات باروری ابرها علت، زمان و منطقه جغرافیایی بارورسازی ابرها را 
اعلام كرد.فرید گلكار در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینكه برای بارورسازی ابرها باید هماهنگی هایی 
در جهت عقد قرارداد با نیروی هوا و فضا صورت بگیرد، اظهار كرد: باید تجهیزات و هواپیما را از 
آن ها اجاره كنیم. تاخیری هم كه تا كنون ایجاد شده به دلیل مسائل اداری و نقل و انتقال طرح 
از موسسه تحقیقات آب به شركت آب و نیرو است. گلكار با تاكید بر اینكه نمی توان پیش بینی كرد 
میزان كاهش بارندگی در سال های آتی چقدر است، گفت: بنابراین امسال كه میزان بارندگی ها 
مناسب تر است، بهتر است بحث های افزایش بارش و پروژه ها را اجرا كنیم و آب برای سال های 
آتی ذخیره شود.وی افزود: كار ما افزایش بارش است نه ایجاد بارش. هرچه میزان بارش بیشتر 
باشد، افزایش هم بیشتر خواهد بود. وی درمور منطقه جغرافیایی بارورسازی ابرها گفت: تمركز 
روی حوضه آبخیزی است كه سد وجود دارد و امكان ذخیرسازی بیشتری فراهم است. نقاطی 
هم سد نیست اما ریزش بارش برای مراتع و دشت ها مهم بوده و آثار غیر مستقیم به جز بحث 
های آبی دارد، مانند خراسان جنوبی. در فكر این هستیم كه این مناطق را هم تحت پوشش 

قرار دهیم. 

تشکیل پرونده قضایی برای یک جامعه شناس
 معاون دادستان قم اعلام كردكه پرونده قضایی نسبت به اظهارات حاشیه ساز یک جامعه 
شناس، در دادستانی این استان تشكیل شد. به گزارش روابط عمومی دادستانی قم،  علی 
اصغر سلطانی با اشاره به اظهارات حاشیه ساز یک جامعه شناس نسبت به شهر قم گفت: پیرو 
گزارشات و شكایات واصله تشكیل پرونده قضایی برای این فرد تشكیل شده است.این جامعه 
شناس اخیرا درگفت وگویی كه دربرخی سایت ها منتشر كردند، نسبت هایی را به قم داده است. 
گفته شده ، جمعی از مردم قم نیز درنامه ای به حجت الاسلام والمسلمین غریب دادستان این 
استان، خواستار پیگیری قضایی اظهارات این جامعه شناس به دلیل توهین ، افترا و نشراكاذیب 

نسبت به قم شدند.   

رائفی پور: در انتخابات شرکت نمی کنم
 فعال اصولگرا در اجتماع مردمی »بیعت با امام عصر )عج(«، گفت: من در انتخابات شركت 
نمی كنم اما به مردم خواهیم گفت به چه معیارهایی در انتخابات رای بدهند.علی اكبر رائفی پور عصر 
پنجشنبه در اجتماع مردمی »بیعت با امام عصر )عج(« كه به مناسبت سالروز آغاز امامت امام زمان 
)ع( در میدان امام حسین )ع( تهران برگزار شد، اظهار كرد: من در انتخابات شركت نمی كنم اما 
به مردم خواهیم گفت به چه معیارهایی در انتخابات رای بدهند. كسانی باید از صندوق انتخابات 
بیرون آیند كه قوانین و قواعد عدالت محوری و برابری را به تصویب برسانند. در این كشور نباید طوری 
پیش برویم كه چهل نفر اول كنكور امسال در مدارسی غیر از مدارس عادی و مردمی درس بخوانند.

شوخی سردار جلالی با احمدی نژاد
 رئیس سازمان پدافند غیرعامل كشور در برنامه تهران 20 شوخی جالب با رئیس جمهور سابق 
كشورمان كرد. سردار غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل كشور در برنامه تهران 20 
شبكه پنج سیما در زمانی كه از معایب استفاده از نرم افزار ویز و مزایای نرم افزار نشان صحبت 
می كرد، با واكنش محمد دلاوری مجری این برنامه مواجه شد. مجری برنامه خطاب به سردار 
جلالی گفت: من می خواستم نشان را روی موبایلم نصب كنم، اما نشد. سردار جلالی خطاب به 

دلاوری گفت: اگر گوشی ات را از محل آقای احمدی نژاد بخری، مشكلش حل می شود.

اردوغان :اقوام ابوبکرالبغدادی دستگیر کردیم
»رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور تركیه روز چهارشنبه مدعی شد كه كشورش همسر 
»ابوبكر البغدادی« را دستگیر كرده است. وی در خصوص وضعیت همسر البغدادی تصریح 
كرد: »البغدادی خود را درون تونلی نابود كرد و آمریكا در حال سر و صدا كردن )درباره این 
قضیه( است. من برای اولین بار توضیح می دهم كه ما همسر البغدادی را دستگیر كردیم و )در 
این خصوص( سر و صدا برپا نمی كنیم«.وی در این خصوص توضیح داد: »آمریكا می گوید 
البغدادی خود را در تونلی كشته است. آنها در این خصوص شروع به سروصدا كردن )جنجال به 
راه انداختن( كرده اند اما من اینجا برای اولین بار اعلام می كنم: ما همسرش را دستگیر كردیم 
و مثل آنها جنجال به راه ننداخته ایم. ما همچنین خواهر و شوهر خواهرش  و زن پسرش را در 

سوریه بازداشت كردیم«.

سریع ترین بانوی دونده ایران لژیونر شد 
سریع ترین بانوی دونده ایران به تیمی اروپایی پیوست.به گزارش ایسنا، فرزانه فصیحی، 
سریع ترین بانوی دونده ایران لژیونر شد و به تیمی از صربستان پیوست.فصیحی كه از ماه ها 
قبل به دنبال لژیونر شدن بود، بعد از به پایان رسیدن مسابقات داخلی و صدور ویزای خود، راهی 
صربستان شد تا برای تیم پارتیزان بلگراد بدود.این دونده در رقابت های قهرمانی باشگاه های 
ایران در تیم سپاهان حضور داشت و به عنوان یكی از پرامتیازترین ورزشكاران مسابقات داخلی 

انتخاب شد.

همتی: استفاده اجباری از رمز پویا مقدور نیست 
عبدالناصر همتی رئیس كل بانک مركزی در یادداشتی در اینستاگرام با بیان اینكه هم اكنون 
بیش از 30 بانک فعال سازی رمز پویا را شروع كرده اند، نوشت:، اما به دلیل هوشمند نبودن 

بسیاری از موبایل ها، اجباری كردن استفاده از رمز پویا درحال حاضر مقدور نیست.
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مبادا دست خوش غفلت شوی ت

که در آن، سنگ دلی باشد.

شنبه - هجدهم آبانماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4915

خطیب جمعه قم بابیان اینكه باید با حذف موانع، بستر برای ازدواج آسان جوانان را فراهم 
كردگفت: ازدواج پیامبراسلام )ص( و حضرت خدیجه)س( بر اساس احساس و امور مادی 

نبود بلكه بر اساس معیارهای الهی بود كه باید جوانان باید ازاین ازدواج الگو بگیرند.
آیت الله سید محمد سعیدی درخطبه های نماز جمعه قم درمصلای قدس این شهر، با 
گرامیداشت شهدای هسته ای گفت: از اقدام دولت و سازمان انرژی اتمی دربرداشتن گام 

چهارم كاهش تعهدات هسته ای ایران تقدیر و تشكر می كنیم.
وی در ادامه با اشاره به زلزله آذربایجان شرقی اظهار داشت: دراین حادثه تعدادی از 
هموطنان كشته و مصدوم شدند  كه باید تلاش كرد تا مشكلات ناشی از این حادثه به 

درستی مدیریت و برطرف شود.
آیت الله سعیدی درادامه با اشاره به دهم ربیع الاول سالروز ازدواج پیامبر اكرم)ص( افزود: 

این ازدواج بر اساس معیارهای الهی شكل گرفت كه با معیارهای آن روز سازگار نبود.
خطیب جمعه قم با بیان اینكه باید با حذف موانع، بستر برای ازدواج آسان جوانان را فراهم 
كرد، ادامه داد: ازدواج پیامبراسلام )ص( و حضرت خدیجه)س( بر اساس احساس و امور 

مادی نبود بلكه بر اساس معیارهای الهی بود كه باید جوانان باید ازاین ازدواج الگو بگیرند.
وی با اشاره به روایتی تاكید كرد: رعایت تقوای الهی، رعایت حلال و حرام الهی، تلاش 
برای كسب رضایت خدا در تمام امور زندگی، راستگویی، امانت داری، سجده طولانی و 
خوش رفتاری با همسایگان از جمله شاخص های اسلام ناب محمدی و و ویژگی شیعیان 

واقعی است.
لزوم وحدت شیعه و سنی 

امام جمعه قم دربخش دیگری از سخنان خود  اظهار داشت: وحدت میان شیعه و سنی 
از جمله توصیه های مورد تاكید اهل بیت)ع( است كه حضور در مساجد برادران اهل سنت 
، عیادت از بیماران و همچنین حضور در مراسم تدفین درگذشتگان آنان  و رعایت حقوق 

برادران مسلمان از این جمله آنها می باشد.
آیت الله سعیدی، جذب حداكثری و دفع حداقلی را سیاست پایه ای اهل بیت)ع( در 
برخورد با پیروان سایر ادیان دانست و افزود:  خوش رفتاری با كسانی كه از نظر دینی با 
شیعیان متفاوت هستند موجب محبت و نزدیكی قلوب میان آنان و اهل تشیع  می شود كه 

این موضوعی است كه درآموزه های دینی مورد تاكید قرارگرفته است.
وی گفت:  محبت و نزدیكی به اهل بیت)ع( حق خاندان رسول خدا)ص( بر گردن تمام 

مسلمان است كه باید همه در ادای آن كوشا باشند.
خطیب جمعه قم با تاكید بر اینكه محبت اهل بیت)ع( یكی از محبت های ریشه ای 
و مشترک میان تمام مسلمانان می باشد، اظهار داشت: دشمنان اسلام در تلاش برای 

دشمنی با اهل بیت)ع( هستند كه این یكی از جنایت های بزرگ آنهاست
وی در ادامه با تاكید بر اینكه تلاوت قرآن باید به فرهنگی عمومی تبدیل شود، گفت: 
صلوات بر پیامبر)ص( شعار وحدت بخش جامعه اسلامی است و موجب از بین بردن كینه ها 

و نفاق می شود.

آیت الله سعیدی درخطبه های نماز جمعه قم :

باید بستر برای ازدواج آسان جوانان فراهم شود 

طرح: علیرضا پاکدل

اینم عاقبت دامپزشک هایی که پزشک شدند!

همایش یاوران وقف و تجلیل از واقفان و یاوران وقف در قم برگزار و طی آن از چند 
وقف جدید رونمایی شد.

به گزارش روابط عمومی اداره كل اوقاف و امور خیریه استان قم، دوشنبه شب 
سیزدهم آبان ماه، همایش یاوران وقف استان قم در سالن همایش های مدرسه علمیه 
امام كاظم)ع( برگزار شد. مهمان ویژه این همایش، آیت الله علیرضا اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه سراسر كشور بود و در ابتدای آن هم حجت الاسلام والمسلمین 
عباس اسكندری مدیركل اوقاف استان قم به بیان مطالبی پیرامون اهمیت وقف و 
اقدامات صورت گرفته در استان قم در راستای توسعه این سنت حسنه نبوی پرداخت.

مدیرحوزه های علمیه:
ایجاد مراکز علمی بهترین محل برای مصرف موقوفات است

 مدیرحوزه های علمیه سراسر دراین همایش گفت: مصرف موقوفات برای تولید 
و  مدرسه  دانشگاه،  مانند  علمی  مراكز  راه اندازی  و  ایجاد  و  فناوری  و  علم  دانش، 

حوزه های علمیه عالی ترین محل برای سوق دادن موقوفات جدید است. 
آیت الله علی رضا اعرافی افزود:  توسعه و پیشرفت زیربنایی جامعه با رونق مراكز 
علمی و دانشی میسر خواهد شد. وی خاطرنشان كرد: وقف جایگاه جایگاه مهمی 

دراندیشه فقهی، اخلاق اسلامی، اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و علمی جامعه دارد.
وی گفت: درمیراث اسلامی و نظام فكری، فقهی و فلسفی اسلام وقف از جایگاه 
ممتازی برخوردار بوده و اثر این میراث ماندگار در خدمات اجتماعی و علمی كاملا 

نمایان است.
وی ادامه داد: در رابطه با مساله وقف راه های نرفته فراوانی وجود دارد كه حوزه های 

علمیه و دانشگاه های استان باید آن را طی كنند.
قوام موقوفات به نیت واقف است

امام جمعه قم افزود: احیای وقف، زنده كردن یكی از عناصر اصلی تمدنی اسلامی 
است، بركات حاصل از وقف برای سالیان طولانی نصیب اجتماع و به ویژه افراد نیازمند 

می شود.
وی با اشاره به ویژگی های واقف در وقف اظهار كرد: انگیزه و نیت واقف قوام وقف 

است، روح رفتارها و كردار مردم را نیت های آنها ایجاد كرده است.
قوام  و  افزایی  ارزش  باشد،  پاكیزه تر  و  واقف خالص تر  نیت  افزود: هرچه  اعرافی 

موقوفات بیشتر می شود، با الهی تر شدن نیت ها ارزش وقف مضاعف خواهد شد.
مدیر حوزه های علمیه كشور اضافه كرد: به هر اندازه كه تعلق خاطر واقف نسبت 
به موقوفه و چیزی كه وقف می كند از ارزش بیشتری برخوردار است، طبق آیات قرآن 
كریم، انسان تنها در صورتی به قله های رفیع نیكی دست پیدا می كند كه از علاقه های 
قلبی و مادی چشم بپوشد. وی یادآور شد: اخلاص، دل بریدن از تعلقات مادی و 

تحمل سختی سه امری بوده كه ارزش موقوفات را مضاعف می كند.
وی اضافه كرد: محل مصرف موقوفات در اسلام از جایگاه ویژه ای برخوردار است، 
تمام كارهای نیک در منطق اسلام در یک رتبه قرار نداشته و ارزش برخی امور بیشتر 
از امور دیگر است. وی گفت: مصرف موقوفات در مسیر تقویت ایمان، اخلاق و اعتقاد 

جامعه ارزشمندترین محل برای هزینه كرد موقوفات است.

موقوفات جدید در مسیر اجرای سند تحول آموزش و پرورش مصرف شود
امام جمعه قم همچنین بیان كرد: اجرای دقیق سند تحول آموزش و پرورش با 
بودجه های كنونی دولت قابل تحقق نبوده و باید از منابع موقوفات برای جلوگیری از 

اجرای برخی اسناد بین المللی مانند 2030 استفاده شود.
ضرورت ورود موقوفات به مبارزه با آسیب های اجتماعی 

وی با اشاره به ضرورت ورود موقوفات به مبارزه با آسیب های اجتماعی گفت: 
مصرف موقوفات برای كاهش آسیب های اجتماعی می تواند منشا اثرات خیری 
درسطح كشور شود. اعرافی با اشاره به اسكان زائران اربعین در بقاع متبركه گفت: 
ظرفیت بقاع متبركه در استقبال، اسكان و پذیرایی از زائران ایرانی و خارجی اربعین 

ارزشمند و قابل تقدیر است.
ایران رتبه  از سخنان خود گفت: طبق شاخصهای مادی  وی در بخش دیگری 
سیزدهم جهان را در پیشرفتهای نظامی دارد اما از نظر روحیه مجاهدی و ایثارگری 
نیروهای نظامی ایران در رتبه نخست جهان قرار دارد. وی یادآور شد: دانش فنی و 
نظامی ایران در یمن، سوریه، عراق و لبنان سبب رونق و بالندگی گروه های مقاومت 

اسلامی شده است.

 مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:
موقوفات جدید قم در مسیر تولید دانش سوق داده شود

 مدیركل اوقاف و امور خیریه  استان قم  نیز در این همایش با اشاره به اثر علم و دانش 
درحل مشكلات اقتصادی و اشتغال گفت: موقوفات جدید استان در مسیر تولید علم 

و دانشهای مورد نیاز سوق داده شده و در این حوزه مصرف می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسكندری ابراز كرد: سیزدهم آبان  ماه امسال 
هم شاهد حضور گسترده مردم در صحنه بودیم و این حضور حماسی، مشت محكم 
دوباره ای بر دهان استكبار جهانی زد. وی در ادامه به اهمیت و جایگاه وقف در جوامع 
انسانی پرداخت و افزود: این سنت حسنه در حقیقت جریان نیک اندیشانه با هدف 
تحقق اهداف اهل بیت)ع( به شمار می رود. مدیر كل اوقاف و امور خیریه استان 
قم با بیان اینكه در این مسیر واقفین و نیكوكاران قدم های بسیار خوبی را در استان 
قم برداشته اند گفت: در دهه گرامیداشت وقف به سر می بریم، فرصتی برای تكریم 
و تجلیل از واقفان و یاوران وقف كه گام های مهمی برای احیای این سنت حسنه 
برداشته اند. وی ادامه داد: اهمیتی كه واقفین به امر وقف می دهند موجب افتخار 
سازمان اوقاف و امور خیریه است و قطعاً باید از این نیات این عزیزان نهایت قدردانی را 

داشته باشیم.  اسكندری با اشاره به نگاه صرفا اقتصادی گروهی از افراد به مسئله وقف 
عنوان كرد: برخی هم می خواهند از طریق وقف به حل مشكلات اجتماعی و فرهنگی 
بپردازند كه كاری خوب و ارزنده است ولی نگاهی كه رهبر معظم انقلاب به مقوله وقف 
دارند والاتر از اینهاست. مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم دیدگاه رهبری درباره 
وقف را كمک به حركت تمدن ساز اسلامی دانست و تصریح كرد: ایشان نگاهی تمدنی 
به مسئله وقف دارند، حركتی كه می تواند در راه تحقق این هدف مهم مثمر ثمر باشد. 
وی با تاكید بر اینكه لازم است وقف را در مسیری قرار دهیم كه به تمدن سازی اسلامی 
منجر شود گفت: باید وقف و موقوفات را در مسیر علم و فناوری و شركت هایی كه 
می توانند اساس و بنیان علم را در كشور تقویت كنند، سوق دهیم. اسكندری افزود: 
در حال حاضر جامعه اسلامی به توسعه علم و دانش در حوزه های گوناگون نیاز دارد و 
البته نگاه خیرین و واقفان هم به این سو جلب شده است بنابراین امید آن داریم كه با 

گسترش موقوفات در این زمینه، شاهد رفع نیازهای جدید جامعه باشیم.
 رونمایی از ۶ وقف جدید در قم 

رونمایی از 6 وقف جدید استان قم، بخشی از این همایش بود كه با حضور مهمانان 
ویژه مراسم صورت گرفت. چهار مورد از این موقوفات در ناحیه یک و دو مورد در ناحیه 
دو اوقاف شهرستان قم وجود دارند و همگی دارای وقفنامه رسمی هستند. زمینی 
به مساحت 287 متر مربع به ارزش تقریبی 7 میلیارد و 500 میلیون ریال با نیت 
احداث حسینیه از سوی سید محمود حسینی، ساختمانی به مساحت 175 متر مربع 
به ارزش تقریبی 12 میلیارد ریال با نیت برگزاری جلسات قرآن و ضیافت افطاری و 
سحری ماه رمضان از سوی علاوی غروی، زمینی به مساحت 91 متر مربع با ارزش 
3 میلیارد ریال و با نیت توسعه مسجد همجوار از سوی سید علی فعال نظری و منزل 
مسكونی با مساحت 150 متر مربع و به ارزش تقریبی 13 میلیارد ریال از سوی لیلا 
تلخابی، موقوفات ناحیه یک شهرستان قم بودند كه در این همایش از آنها رونمایی 
شد. در ناحیه دو نیز ساختمانی به مساحت 131 متر مربع با ارزش ریالی 5 میلیارد 
ریال با نیت ایجاد موسسه خیریه در طبقه زیرزمین و الحاق طبقه همكف به مسجد از 
سوی عبدالكریم كریمی نجف آبادی و ساختمان دیگری با مساحت 120 متر مربع و 
ارزش 7 میلیارد ریال با نیت راه اندازی حسینیه و كمک به معلولان از سوی سید محمد 
حسین هاشمی جزو موقوفات جدید به شمار می روند. گفتنی است مجموع ارزش 

تقریبی 6 موقوفه جدید استان قم، 47 میلیارد و 500 میلیون ریال است.
تجلیل از واقفان و یاوران وقف

بر این اساس حجت الاسلام سید محمود مرعشی نجفی به عنوان متولی نمونه در 
ناحیه یک اوقاف شهرستان قم معرفی و تقدیر شد. فاطمه طلای به عنوان واقف نمونه 
)تمام دارائی وی خانه ای است كه آن را وقف عزاداری برای امام حسین )علیه السلام( 
كرده است( و علی امین هم به عنوان خادم نمونه در آستان مقدسامامزاده جعفر)ع( 
روستای زواریان در اوقاف ناحیه 2 مورد تجلیل قرار گرفتند. در این همایش همچنین 
از حجت الاسلام محمد رضا انصاری به عنوان مبلغ نمونه و سرگروه مبلغین استان 
قم، حسین همتی و اكرم آقاصادقی به عنوان مستأجر نمونه به ترتیب در مناطق یک 

و دو تقدیر شد.

همراه با رونمایی از وقف های جدید ؛

همایش یاوران وقف در قم برگزار شد 


